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PREDSEDNIK VLADE DR. ANDREJ BAJUK 
posebej za "JV«s kraj" 

Pogovor s predsednikom vlade objavljamo na straneh 4 in 5. 
Dr. Andrej Bajuk je odgovarjal o prednostnih nalogah vlade do jesenskih volitev, o ak
tualnem polit ičnem dogajanju po uzakonitvi proporcionalnega volilnega sistema in o 

ustanovitvi nove stranke, postavili pa smo mu tudi nekaj bolj osebnih vprašanj. 

Začela se je obnova 
Jakličevega doma 

Dela so se začela sredi avgusta. To je 
največja proračunska investicija obči

ne v letošnjem letu in tudi v tem 
mandatu. Prva faza izgradnje, ki bo 

predvidoma končana že do novega leta, 
bo občino stala okrog 150 milijonov 

tolarjev. 

Začetek obravnave odloka o nadomestilu za 
stavbna zemljišča 

Na svoji zadnji junijski seji so svetniki začeli prvo obravnavo omenje

nega odloka . Predvidevajo, da se bo s p l a č e v a n j e m tega nadomest i la 

v obč insk i p r o r a č u n nateklo letno okrog 20 mil i jonov tolarjev. Po 

ž u p a n o v i h besedah p l a č e v a n j e tega nadomest i la zagotavlja precej 

m a n j š o obremeni tev za o b č a n e , kot je bilo p l a č e v a n j e sedanjega 

samoprispevka, s katerim je o b č i n a zbrala letno 37 milijonov. 

Več na strani 3. 

M e d n a r o d n a l i k o v n a d e l a v n i c a 

PRIJATELJI EVROPE 

V tednu od 14. do 19. avgusta je v Dobrepolju 
potekala mednarodna likovna delavnica 

PRIJATELJI E V R O P E . U d e l e ž e n c i so bili iz 
r a z l i č n i h evropskih držav. Odprtje razstave 
njihovih likovnih izdelkov je bilo v prostorih 

o b č i n e v soboto, 19. avgusta 2000. 

Več o tem pomembnem kulturnem dogodku bomo 
objavili v naslednji š t e v i l k i . 

Naslednja Številka Našega kraja bo izšla konec septembra. Prispevke sprejemamo do 12. v mesecu. 
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Začeli smo največjo investicijo v tem 
mandatu - JAKLIČEV DOM 

Mesec dni dopusta za občinski časopis je zelo hitro minil. Na občini 
dopusta skoraj ni bilo, saj smo prav v teh mesecih v fazi največjega 
dela. Kot lahko vsi vidite, se je v naš i občini spet postavilo veliko 

gradbeno dvigalo, ki nam oznanja, da se je pričela neka večja gradnja. 

Seveda gre za dolgo n a č r t o v a n o in zelo 
/a /el jeno adaptacijo in dozidavo Jakl iče
vega doma, k i je v nekem smis lu s imbo l 
naše o b č i n e in spomenik n a š e m u na jveč 
jemu rojaku Franu Jakl iču. V l e t o š n j e m 
letu je predvidena prva laza te gradnje, to 
je adaptacija starega dela, doz idava in iz
delava os t reš ja za k o m p l e t n o zgradbo. V 
to prvo fazo je vk l jučena tudi finalna do
delava dvorane, da bodo lahko spet nor
malno potekale prireditve in ponovno de
loval k ino . Predvidevamo, da bo ta prva 
faza končana do novega leta, če se ne bo 
spet kaj zavleklo. V naslednjem letu pa bo
mo z deli nadaljevali, seveda v skladu z 
r a z p o l o ž l j i v i m denar jem. P r e p r i č a n pa 
sem, da o b č i n a s tako razvito ku l tu rno tra
dicijo, kot jo i m a m o mi, nujno pol rebuje 
tudi urejene prostore za ku l tu rno delova
nje, glasbeno šo lo , k n j i ž n i c o , prostore za 
vaje in rešili b o m o tudi p rob l em prosto
rov za upokojence. Takšna gradnja zahte
va seveda mnogo več sredstev in truda, kot 
recimo izgradnja ene ceste. Prva faza je ne
kako f i n a n č n o pokrita, neko l iko težav bo 
z drugo fazo, vendar sem p r e p r i č a n , da bo 
mo z dobro voljo in prizadevanjem vseh 
nas rešili tudi ta p r o b l e m . 

Na p o d r o č j u investicij v o b č i n i bo na
stopilo nekaj več težav s tem, ker nam bo z 
31. 12. 2000 potekel sedaj veljavni samo
prispevek, ki predstavlja izredno kvali te
ten vir investicijskega denarja, s ka ter im 
smo lahko r ačuna l i in z nj im tudi delali 
č u d e ž e , če lahko tako r e č e m . Imeti kva l i 
teten lastni vir pomeni, da lahko tudi še 
drugje kaj s taknemo, ker nas vsak najprej 
vp ra ša , ali imate zagotovljen svoj del . Ker 
imamo, poleg Jakličevega d o m a , v b o d o č 
nosti n a č r t o v a n i h še kar nekaj gradenj, je 
izredno v a ž n o , da o h r a n i m o svoje lastne 
vire financiranja. Z a k o n in d r ž a v a nas s i 
lita v uvedbo nadomes t i l a za u p o r a b o 
stavbnega zemlj i šča , k i ga b o m o m o r a l i 
uvesti, če n o č e m o , da se nam zruši f inančni 
sistem in če se h o č e m o pojavljati na razpi
sih za dodatna sredstva. Nekaj o b č a n o v m i 
je predlagalo, da bi podaljšali samoprispe
vek in , kar zadeva mene, jaz sem za. N a d o 

mestila za uporabo stavbnega zemlj i šča , 
ki ga b o m o moral i uvesti, pa lahko o b d r ž i 
m o samo na s i m b o l i č n i ravni . M o r a m re
či, da so mišl jenja raz l ična tudi v o b č i n i , 
eni trdijo, da je bolj p r a v i č e n smoprispe-
vek, ker se s tem plačuje odstotek od plače. 
Torej, kdor ima večjo p lačo , p lača več, če 
ima majhno, pa malo . Drug i trdijo, da je 
bolj p o š t e n o nadomestilo, ker je v tem pri 
meru o b d a v č e n o p r e m o ž e n j e in pravijo, 
kdor i m a več p r e m o ž e n j a , naj več plača . 
Kaj je prav, je t ežko reči , verjetno je resni
ca nekje vmes. Za uvedbo samoprispevka 
mora bit i po novem zakonu sedaj abso
lutna več ina , torej za to mora b i t i več kot 
polovica vseh vol ivcev v o b č i n i . C e smo 
res dovolj zreli in h o č e m o napredoval i , bi 
lahko zelo enostavno izpeljali referendum 
ob volitvah in podaljšal i samoprispevek še 
za 5 let in si zagotovi l i še 5 let u s p e š n e g a 
razvoja. ( £ bi nam to uspelo, potem bi lah
ko nadomest i lo pusti l i na s i m b o l i č n i rav
ni , samo da zadovoljimo zakon . Dejstvo 
pa je, in to je, vsaj upam, vsakemu jasno, 
da se brez denarja ne da naredit i . Vaša mne
nja me zelo zanimajo in če ima k i lo kak
š n o idejo, naj se javi na o b č i n i , saj gre za 
naš skupn i interes ali pa naj n a m svoje 
mnenje pošl je p isno. 

V l e tošn jem letu smo zelo hi t ro naredil i 
tudi že vse predvidene as-

A falte, v naslednjem me
secu se z a č n e tudi na

č r t o v a n a sanacija vo
dovoda. V le tošn jem 

letu b o m o saniral i del vodovoda v Stru
gah, saj tam V d o l o č e n i h delih m o č n o puš
ča in je smiselno, da se tam najprej popra 
v i o z i r o m a zamenja cevi, obnova poteka 
preko J K P Grosuplje, k i je p o o b l a š č e n i 
vzdrževalec vodovoda. Pri izgradnji cesl pa 
se nam pojavlja vse več težav z mejaši ob 
cestah, saj nekateri izsiljujejo do onemo
glosti , p r i p o m i n j a m pa, da vet ina ni tak
šna in smo v mnog ih p r imer ih prijetno 
p r e s e n e č e n i , saj je kar cela vrsta o b č a n o v , 
zlasti v Strugah, b r e z p l a č n o prepustila 
zeml j i šče za cesto in dovo l i l a odmero in 
prepis. 

In ta naša lekarna, mnogi me sprašu je te 
kaj je zdaj z njo. Z naše strani je popolno
ma gotova, dob i l i smo tudi uporabno do 
voljenje. Sedaj č a k a m o , da Lekarna Ljub
ljana nastavi delavca in izpoln i vse pogoje 
za obratovanje. Kot sem obveščen so de
lavca d o b i l i , pred p r i č e t k o m obratovanja, 
ko b o d o že vsa zdravi la na pol icah, pa je 
pot rebno še zadnje soglasje r epub l i škega 
i n š p e k t o r j a , k i se pa včasih tudi nekol iko 
zavleče . M i u rg i r amo vsak teden in upa
mo, da bo lekarna lahko tudi v kratkem 
odprta. 

Verjetno vas zanima tudi kaj je z zahtev
ki za š k o d o po suši . M i smo vse skupaj 
poslali naprej, sedaj pa č a k a m o odgovora. 
Ko bo kaj več jasno, vas b o m o obvestili. Ne 
p r i č a k u j e m o zelo hitrega odgovora. 

Kot vidite, dela na občini ne manjka, tru
d i m o se na raz l i čne n a č i n e in še naprej se 
b o m o , da b o m o realiziral i n a š e skupne 
projekte. Poudariti m o r a m tudi , tla je so
delovanje v o b č i n s k e m svetu zelo sol idno, 
razen m a n j š i h izjem, in resnično si že l im, 
da zadnji pol i t ični dogodki in bližajoče dr 
ž a v n e vol i tve ne bi pokvar i l i tega sodelo
vanja. V obč in i je predvsem p o m e m b n o , 
da peljemo skupne projekte in skrb imo za 
razvoj o b č i n e v interesu vseh o b č a n o v . 

Vaš župan Anton Jakopič 

Ko bo Jakličev dom obnovljen, bo tudi center Vidma dobil drugačno podobo 



17. seja občinskega sveta 
Od desetih točk dnevnega reda, kolikor jih je bilo na dnevnem redu 

junijske seje, je bila za občane verjetno najzanimivejša prva obravna
va odloka o nadomestilu za uporabo stavbnih zemljišč. 

Imenovanje komisije za 
pripravo odloka o nadomestilu 

za stavbna z e m l j i š č a 
Konec leta 2000 bo v obč in i potekel sa 

moprispevek, s katerim bo o b č i n a zgubila 
pomemben vir dodatnih sredstev. Izgubo 
In lahko omilila sredstva, ki bi j ih o b č i n a 
pridobila s sprejetjem ()dloka o nadome 
stilu stavbnih zemlj išč . (Ire za sporni o d 
lok, po katerem so pred leti nadomest i lo 
plačevali le krajani V i t i m a in Predstrug in 
ga je potem obč insk i svet v prejšnji sestavi 
u k i n i l . Po sedanjem predlogu, ki je podo 
ben že veljavnemu o d l o k u v Vel ik ih Laž 
Čah in Grosupljem, bi n a d o m e s t i l o za 
uporabo stavbnih zemljišč plačevali v ce 
lotni obč in i . Ž u p a n je v svoji obrazložitvi 
med drugim dejal: "Nadomestilo za upo
rabo stavbnih zemlj išč je na osnovi Z a k o 
na v večini s lovenskih o b č i n osrednji vir 
p r ihodkov o b č i n s k e g a p r o r a č u n a . Z a k o n 
o financiranju občin ga predpisuje kol red 
ni vir. Uvedbo tega vira financiranja nam 
vse bolj pogojujejo tudi v različnih repub 
liških organih , kjer p r o s i m o za dodatna 
sredstva." 

Predvideva se, tla se bo s p l a č e v a n j e m 
tega nadomestila oz. davka zbralo letno 
ok rog 20 mi l i jonov tolarjev. S samopr is 
pevkom se je zbralo 37 mi l i jonov, to po
meni v p o v p r e č j u približno pol m a n j š o 
obremenitev za o b č a n e , kot jo imajo sedaj 
s plačevanjem samoprispevka. Tako je 
obrazložil sprejem odloka ž u p a n , svetniki 
pa so vsi poudarjali, da gre pri sprejemu 
odloka za izredno obču t l j i vo zadevo in da 
bi bilo potrebno pristopiti k obravnavi od 
loka počas i in z največjo mero r a z u m n o 
sti. Kl jub zahtevi po pr ipravi optimalnega 
odloka in pripravi čistopisa osnutka so 
svetniki začeli z obravnavo osnutka že na 
tej seji. Največ p r i p o m b je b i lo na pravil
nost točkovanja predvsem posamezn ih 
gospodarskih objektov. Zato so ustanovil i 
posebno komis i jo , ki naj bi na osnovi po 
pisa dejavnosti, ki naj bi ga pr ipravi la ob 
činska uprava, določila ustrezno točkova
nje in hkrati odpravila p rece j šn jo nedefi 
niranost osnutka. Komis i jo sestavljajo A n 
ton Jakopič, Andreja Babic, Slane [akič, 
Ivan (irandovec in Jože K l i m . Vsak od svet
nikov pa ima pravico vložiti p r i p o m b e v 

roku enega meseca. N a naslednji seji bo
do ponovno obravnavali osnutek. 

Ostale t o č k e dnevnega reda 
Po večkratnih obravnavah osnutka in 

pretiloga so svetniki sprejeli Odlok O kate
g o r i z a c i j i o b č i n s k i h test . Zaradi po
manjkanja prostora b o m o odlok objavil i 
v naslednji š tevilki . Zaradi nujnosti zago
tovitve sredstev za izgradnjo prve laze Ja
kličevega d o m a so svetniki sprejeli reba
lans p r o r a č u n a . Po najnižji m o ž n i var ian
ti rabijo za prvo fazo 149.500.000 tolarjev. 
V predlaganem rebalansu so predvideli že 
obljubljene dotacije ministrstev za kme 
tijstvo in kulturo, o b č i n a pa se je prijavila 
lud i na razpis (]RP-ov. Svetniki so potrdili 
tudi odlok o varstvu vi rov pitne votle na 
o b m o č j u občine. 

Na predlog komisi je za imenovanja so 
svetniki potrdili v Svet [VIZ i >s I >obrepo 
Ije Braneta B r o d n i k a , Nevenko Novak in 
Janeza Šuštar ja . Jože K l u n je ob tem opo
zor i l , da je pr i š lo tlo krš i tve sklepa ()S, po 
katerem morajo imeti m o ž n o s t predlaga 
nja kandidatov vse po l i t i čne stranke in ne 
samo tiste, k imajo svoje predstavnike v 
komis i j i za imenovanja. Zaradi tega so do 
naslednje seje zadržali sklep o imenova
nju nadomestnega č lana v upravni odbor 
M S R V K i o b č i n I )obrepolje, (Irosuplje in 
Ivančna (Sorica. 

V p r a š a n j a , pobude, predlogi 
I V A N GRAND( )VE(: je izpostavil vpra

šanje urejanja nevarnega križišča na C e 
sti. Tajnik o b č i n e je v tej zvezi dejal, da SO 
bile v a š k e m u odboru Cesta že predstavlje
ne ni variante, in sicer ležeči policaji, spre 
memba poteka ceste in dv ig celotnega k r i 
žišča. O b č i n a se navdušuje za zadnjo va
rianto. S tem se strinja tudi vaški odbor, 
vendar obenem predlagajo tudi spremem
bo smeri ceste. 

A L O J Z BRČU1J seje ob rn i l na o b č i n 
sko upravo z vprašanjem, kdaj bo za< ela 
delati lekarna. Po informacijah tajnika ob-
c ine se je zataknilo pri elektroinštalac ijah, 
vendar se stvari urejujejo, tako naj bi le 
karna verjetno začela tlelovati v mesecu 
avgustu. 

Isti svetnik je izpostavil tudi p rob lem 

sanacije divjih odlagališč odpadkov. (>btem 
seje razvila živahna razprava, p r i č e m e r je 
župan poudarjal, tla občina n ima svojega 
in špek to r j a . Še večji p rob lem pa je po nje
govem dejstvo, da ljudje poznajo kršitelje, 
vendar jih noče jo izdati . Svetnik Erčulj je 
k temu doda l , da se ljudje v večin i pr ime
rov res n o č e j o izpostavljati , razen če niso 
sami pr izadet i , vendar pa bi morale v ok
viru svojih pristojnosti take probleme ure 
jati ustrezne institucije. Nekaj svetnikov 
je poudarilo, da se tlo zdaj v tej smeri ni 
naredi lo n ič , zato so predlagali postavitev 
opozor i ln ih tabel in objavo ustreznih Član 
kov z opozo r i l i o b č a n o m . 

S T A N E fAKIČježelel zvedeti za najno
vejše informacije v zvezi z r e š e v a n j e m 
problemat ike k a m n o l o m a . Z u p a n je de
jal, da je prejel iz Predstrug pisno izjavo, 
da se strinjajo s prestavitvijo kamnoloma, 
JANEZ PAVLIN pa je informiral O S , da sta 
bila v Ponikvah dva sestanka o tej temi. Na 
prvem sestanku so bili po njegovih bese
dah vsi u d e l e ž e n c i prot i prestavitvi kam
n o l o m a , brez navedbe argumentov, drugi 
sestanek na d rugem mestu pa seje konča l 
brez sklepa. Zupan je k temu dodal , tla ho
di na sestanke le d o l o č e n k rog l judi , zato 
je včasih t ežko ugotoviti pravo voljo obča
nov. Doda l je še, da se bodo moral i od loč i -
ti za dokončno lokacijo preti spremembo 
prostorskega plana. 

|( )ZE K L U N je imel p r i p o m b o na zad
nje p o r o č i l o z o b č i n s k e seje v " N a š c m kra
ju", v tistem delu, ki govori o koči pri K o r i 
tu, in zahteval dodatno pojasnilo v zvezi z 
v i r o m pitne votle, tla ne bo prihajalo do 
napačnega razumevanja. Ze na seji je tlo 
bil odgovor, da novinarji p o r o č a j o s sej ta
ko, kot slišijo, dodatna pojasnila k svojim 
izjavam ali izjavam svojih kolegov, pa lah
ko svetniki napišejo sami. 

I V A N C R A N D O V E C je dejal, da bo v sep-
t e m b r u šo l sk i zobozdravnik ordinira! 
manj dn i v tednu in v zvezi s tem povpra
šal o verodostojnosti govoric , da direktor 
Z D Grosuplje sploh ni dal razpisa za to 
mesto. 

< )bčinski svet je nato obravnaval se vlo
go JVIZ ()snovne šole 1 >obrepolje o plače
vanju d o l o č e n i h dodatnih zaposlitvenih 
del v vrtcu in šoli . Svetniki so prošn j i ugo
d i l i , vendar s p r i p o m b a m i in p r i p o r o č i l i , 
da se p rouč i racionalizacija pri zaposlitvah. 

Ker je občin . i v o b m o č j u rjavega medve
da, je dob i l a dopis kmetijskega minis t rs
tva, na podlagi katerega se je moral občin
ski svet opredel i t i glede problematike. 

M. Steklasa 



Intervju 

POGOVOR S PREDSEDNIKOM VLADE DR. ANDREJEM BAIUKOM 

Prednostna naloga vlade do volitev je 
prilagajanje zakonodaje Evropski 

uniji 
Gotovo se s p r a š u j e t e , kako pride lokalni č a s o p i s do intervjuja 
s predsednikom vlade. V n a š e m primeru ni bilo t e ž k o . Za po
sredovanje se moram zahvaliti predsednikovi n e č a k i n j i in moji 
prijazni sodelavki Veroniki. Bilo je le nekaj dni po izvolitvi 
nove vlade, ko nam je v nekem n a k l j u č n e m pogovoru zaupala 
nekaj zanimivosti iz rodbine Bajukovih - zavedne slovenske 
d r u ž i n e , ki jo je usoda razkropila po svetu, a so vsi ves č a s 
ž ive l i v tesnem stiku s Slovenijo in med sabo v z d r ž e v a l i trdne 
d r u ž i n s k e vezi. Med pogovorom se je od nekod pojavila ideja o 
intervjuju. 

"Prepust i te to men i . S t r i c m i te
g a gotovo ne bo od reke l , " je de
ja la V e r o n i k a i n res je b i l o ta
ko . O d t u dalje je š l o h i t r o . V 
kabinet p r e d s e d n i k a vlade sem 
pos la l a še u r adno p r o š n j o i n t i 
s k o v n i p reds t avn ik vlade je ure
d i l vse potrebno. K e r p a n a š ča
sopis p o l e t i ne izha ja , smo za 
p o g o v o r d o l o č i l i 10. a v g u s t . 
M e d t e m so se t u d i p o l i t i č n i do
g o d k i z v r s t i l i z b l i s k o v i t o na
g l i c o . 

Kako kot človek, ki je dolga leta ži
vel v tujini, ocenjujete prehojeno pot 
slovenske demokracije? 

Prv i č sem se v r n i l v domovino leta 

1978 z ženo, t r emi o t r o k i in m a m o . M e d 

podobami, ki jih i m a m o S loven i j i iz le
ta 1978 in tem, kar sem d o ž i v l j a l m e d 

svo j imi o b i s k i od leta 1990 naprej, je 

o g r o m n a raz l ika . S loveni ja je v t em č a 

su n a r e d i l a o b č u d o v a n j a v e l i k k o r a k 

naprej . Toda n i s m o se na c i l j u . S l o v e n c i 

smo se o d l o č i l i za b i s tveno s p r e m e m b o 

V n a š e m življenju, ki p o m e n i z g o d o v i n 

sko p r e l o m n i c o - za o s a m o s v o j i t e v . 

H k r a t i pa t ud i za drugačno družbeno 
uredi tev ter to tud i zapisa l i v ustavo. To 

pa je d e m o k r a t i č n a uredi tev, t r ž n o gos

poda r s tvo in m o č n a soc ia la . O s a m o s 

voj i tev s m o doseg l i , d r u g o je še na pre

h o d u . 

Po znanih dogodkih - spremembi 
ustave in razpadu koalicije Slovenija 
ste izstopili iz združene stranke in us
tanovili svojo, ki se imenuje Nova Slo
venija - Krščansko ljudska stranka. Kaj 
Vas je spodbudilo k temu? 

M o j e p r e p r i č a n j e , da je d a n o besedo 

treba d r ž a t i . V D r ž a v n e m z b o r u je na

m r e č v času mojega mandata nastala no
va koa l i c i j a , k i je g lasovala t ako , da je v 

ustavo zapisan p r o p o r c i o n a l n i v o l i l n i 

s is tem. Pri tem sem se s svo j imi par tner

ji zavzemal za s p o š t o v a n j e referendum
ske o d l o č i t v e , torej za uzakon i t ev v e č i n 

skega vo l i l nega s i s tema, kot ga je nare

k o v a l o U s t a v n o s o d i š č e o z i r o m a refe

r e n d u m s k a vo l j a l j u d i . N i n o b e n e g a 

d v o m a , da s p o š t u j e m vol jo p a r l a m e n 

ta in us tavo, torej n o v o nastal i p o l o ž a j . 

M e n i m pa, da je del vods tva SI.S I S K I ) 

i z igra l las tno v lado in mene osebno kot 

njenega predsednika. Ta poteza in b l i 

s k o v i t o op rav l j ena p r o c e d u r a sta p r i 

peljal i d o zgodnjega r o k a r e d n i h jesen

s k i h vol i tev . S tem se je v l ad i m o č n o 

sk ra j ša l m a n d a t v k l j u č n e m č a s u , k o i z 

vaja svoj p r o g r a m , n a š s k u p n i s t r a t e š k i 

c i l j , v k l j u č e v a n j e Sloveni je v E v r o p o . 

Vas je pri tem vodilo še kaj drugega? 
/ , u s t anov i tv i jo nove s tranke ž e l i m o 

pr i speva t i k us tva r ja lnemu v z d u š j u , k 

p o ž i v i t v i in š i r i tv i demokratične k u l t u 

re. P o l i t i k a ne m o r e i n ne sme b i t i s amo 

iskanje k r a t k o t r a j n i h p o l i t i č n i h reš i tev . 

O r e za ve rodos to jnos t . Cilj nove stran 

ke je p o m a g a t i us tvar i t i v j avnem živ

ljenju več p r a v i č n o s t i , zvestobe dan i be

sedi , sk ra tka p o š t e n o s t . 

Kako konkretno? 
N a p r i m e r iskanje pravice d r ž a v l j a n o v 

na s o d i š č i h . N a š e geslo je: p rav ica o d l o 

ž e n a , je p r av i ca o d r e č e n a . To, kako d o l 

go iščejo ljudje p rav ico na s o d i š č i h , pre
sega vse meje. 

Gospod predsednik, cene bencina so 
se znižale, v časopisih in na TV pa sli
šimo, da to ni dobro. 

Tudi s a m sem p r e s e n e č e n nad t a k i m i 

p o g l e d i . N e k i k o m e n t a t o r j e celo z a p i 

sal , naj bi v lada na t iho d v i g n i l a troša
rine, da d r ž a v l j a n i ne b i o p a z i l i , pa bi 

l a h k o s k r p a l i l u k n j o v p r o r a č u n u . To 

pravijo t is t i , ki so to l u k n j o p o v z r o č i l i . 

Ste že kdaj s l i ša l i , da b i se med i j i p r i to 

zeva l i nad pocen i tv i jo? N a m nekater i 

l judje v m e d i j i h o č i t a j o zdaj že svoje 

lastne n e u m n o s t i . Sloveni ja s e j ez ured 
bo v lade letos s p o m l a d i obveza la , da 

b o d o cene g o r i v n iha le v sk l adu z n i h a 

nji na sve tovnem naftnem trgu. Zdaj naj 

p r e l o m i m o lastne sklepe? In pa n e m o 

ra lno namigovan j e , da naj b i v lada ne-



kaj naredila potihem. T i ljubi b o g , kaj 
takega pa še ne, da se l a h k o v m e d i j i h 

navaja k n e p o š t e n j u . 

Sicer pa se s p o v i š a n j e m t r o š a r i n e pro
računski p r i m a n j k l j a j ne b i b i s t v e n o 

/ m a n j š a l . 

In objava davčnih dolžnikov? 
P o d o b n a zgodba . Za nekatere je he

rojsko dejanje, če uspejo p r i k r i t i ali ne-

plačati davek. Toda to je k a z n i v o deja
nje in n e p o š t e n o do o g r o m n e v e č i n e , k i 

davke - denar za s k u p n o d o b r o - red

no p l a č u j e j o . V r h u n s k i p r a v n i k i , k i p r i 

v l ad i sk rb i jo za z a k o n o d a j o , so jasno 

poveda l i , do k o d sega tajnost in o d k o d 

naprej tO ni več . Sicer pa vlada (do 10.8. 

op. u r e d n i š t v a ) t lo zdaj ni uradno o b 

javi la seznama d a v č n i h g r e š n i k o v , tem 

več , po n a m n e z n a n i h k a n a l i h , tisk. 

Kakšne so prednostne naloge vlade 
v obdobju do volitev? 

Te, k i sem j i h o b l j u b i l v D r ž a v n e m 

z b o r u in s lovensk i j avnos t i - pr i lagaja

nje n a š e zakonodaje Evropski u n i j i in 
priprava p r o r a č u n a o z i r o m a sp reml j a 

nje t e k o č e g a p r o r a č u n a . V I ) r ž a v n i z b o r 

s m o posla l i p r e d l o g dvakra t 22 zako 
nov, ki j i h bo p o t r e b n o sprejeti d o k o n 

ta sep tembra , to je tlo datuma, ki ga b o 
v poročilu o napredku S loveni je u p o 

š t e v a l a Evropska un i j a . P r i p r a v l j a m o 

seveda še več z a k o n o v d o k o n c a leta. 
Ven tiar so bis tveni t ist i, k i j i h b o Bruselj 
zajel tlo svojega poročila o nas. N a t em 

pol ju deluje vlatla usklajeno in tekoče. 

Gospod predsednik, veliko potujete 
po Sloveniji. Kaj opažate? 

V e l i k o potujem, ker me vabi jo na vse 

konce in kraje, tako tla se mora jo zara
di m o j i h r e d n i h delovnih o b v e z n o s t i 

m o j i sodelavci p o g o s t o o p r a v i č e v a t i , 

ker ne m o r e m u g o d i t i vsem p r o š n j a m . 

Predsednik vlade je bol j p r i s t n o sezna
njen s p r o b l e m i ljudi, če za t e ž a v e sliši 

neposredno in ne samo posredno pre 
ko kab ine tov minis t r s tev . Tako s m o us

peli reši t i že mar s ika t e ro zadevo , ki bi 

sicer t iča la p r e d o l g o v b i r o k r a t s k i h k a 

n a l i h . A nazaj k v a š e m u v p r a š a n j u . 

( )pazu jem, s k a k š n i m i t e ž a v a m i - naj bo 

to samo en d r o b e n p r i m e r - r e š u j e j o f i 

n a n č n e p r o b l e m e v o b č i n a h pr i i zg r ad 

nji cest, v o d o v o d o v , skra tka , u č e n o p o 

v e d a n o , p r o b l e m e i n f r a s t r u k t u r e , 

z m a n j k a pa j i m denarja za šo le , k u l t u 

ro . Zakaj n e b i te investici je in uprav l j a 

nje z n j i m i p r epus t i l i k o n c e s i o n a r j e m , 

zasebni p o b u d i i n z a s e b n e m u k a p i t a l u 

tako kot p o svetu? To se drugje d o b r o 

obnese. Zakaj je n a p r i m e r p o t r e b n o ce

ste g rad i t i n e p o s r e d n o iz lastnega ž e p a , 

da se tako i z r a z i m , p o t e m pa z m a n j k a 

denarja na vseh k o n c i h za znanos t , k u l 

tu ro in š o l s t v o , za bis tvene n a l o ž b e , za 

obstoj in ident i te to Sloveni je in S l o v e n 

cev. A l i pa donatorstvo, k i je v S loven i j i 

sicer dobro r azv i to , ko k a k š e n k l u b ali 

p o s a m e z n i k i darujejo in zbi ra jo denar 

za k l i n i k o a l i medicinsko a p a r a t u r o . 

M e n i gre za g loba lne , s t r uk tu rne spre

m e m b e , ki v k l j u č u j e j o tudi to, da bi b o 

gati S l o v e n c i , k i j ih je na s r e č o vse več , 

darovali denar za h u m a n i t a r n e name 
ne, to pa bi se j im obres tova lo z z n i ž a 

njem d a v č n e stopnje, p r i č e m e r b i b i la 

oba z a d o v o l j n a , država in darovalec. 
Z a v z e m a m se torej za zasebno gospo

darsko p o b u d o . V e n d a r ne za v s a k r š n o . 

Z a odgovorno! Torej za zasebno l a s tn i 

no v o d g o v o r n i h r o k a h . To naj bo smer 

p r iva t izac i je gospodar s tva . 

Kaj pa preteklost? 
A l i n i sem o tem že dovo l j povedal? O 

njej so me spraševali n enehno , da n i b i 

lo celo p r i l o ž n o s t i poveda t i kaj o p r i 

h o d n o s t i , k i me z a n i m a , faz u p o r a b 

[jam r a č u n a l n i k , internet in se u k v a r 

j a m s p r i h o d n o s t j o . N e glede na p o d t i 

kanja, da so b i l i mo j i s t a r š i d o m o b r a n 

c i . To ni res. Res pa je, da n iso b i l i k o 

m u n i s t i . Povedal sem že, da s p o š t u j e m 

vse in vsakogar, ki se je u p r l f a š i z m u i n 

n a c i z m u , pa seveda t ud i vse tiste, ki so 

se uprli k o m u n i z m u . Vse to je za n a m i . 

Z g o d o v i n o m o r a m o sprejeti , k a k r š n a je 

b i l a . Čas in z g o d o v i n a r j i pa jo b o d o 

ocenili. N e m o r e m o pa sprejet i , da so

d o b n i k e ocen ju jemo po s t a l i š č i h , k i so 

j ih ime l i n j ihovi s tarši ali stari s tarš i pred 

55 i n več let i . K l jučn i k o r a k je s p o š t o v a 

nje d o vseh, ki so se b o r i l i zoper taksne 

in drugačne totalitarizme. 

Dovolite še nekaj osebnih vprašanj. 
Ljudje Vas poznajo po tem ,da ste dalj 
časa živeli v Argentini, ZDA in kasneje 

v Parizu, manj pa poznajo Vaše dose
danje funkcije in zaposlitve v bančnih 
ustanovah. 

O d leta 1977 sem de lova l p r i M e d a -

m e r i s k i razvojni b a n k i v VVashingtonu. 

V tem času sem bil sest let direktor pred

s e d n i š k e g a urada in Član p r e d s e d n i š k e 

ga sveta, kasneje pa sem bi l šest let, vse 

d o p red kratkim, p reds t avn ik te banke 

v E v r o p i . N j e n o p r e d s t a v n i š t v o je v Pa 

r i z u . 

Ste se kdaj ukvarjali s športom? 
Žal , ne. V m l a d o s t i sem ime l raje š t u 

dij in knj ige. Danes pa opažam, tl.i se 

p r e m a l o g ib l j em. Toda sem že na d o b r i 

po t i - rad hodim in to tud i vse pogoste 

je p o č n e m . 

S soprogo Kat i? 
Seveda. 

Kdaj sta se spoznala? 
Trenutek ... 32 let sva p o r o č e n a . Spoz 

nala pa sva se sedem let pred t em. 

V i ste študirali na državni univerzi v 
Mendozi ekonomijo, magistrirali v 
Chicagu in doktorirali na sloviti kali
fornijski univerzi Berkelev. Pa gospa? 

O n a je d i p l o m i r a l a i / a n g l e š k e g a j ez i 

ka in l i tera ture v A r g e n t i n i , v VVashing

t o n u pa se magis t r i ra la iz španske m la

tinsko ameriške k n j i ž e v n o s t i . Imava tri 

o t roke . Najmlajša hči š t u d i r a v Pa r i zu , 

s in je javni p r avob ran i l e c v Z D A , hčer
ka, zdravnica, pa je p o r o č e n a m živi v 

L j u b l j a n i . 

Hvala lepa za pogovor, gospod pred
sednik. 

Pogovarjala se je: M. Steklasa 

MISEL 

Dežela, kjer pošteni ljudje 

niso toliko energični kot 

pokvarjetii, je izgubljena. 

(F. D. Roosevelt) 



Aktualno 

Pogovor z bralci 
P o z d r a v l j e n i ! 

Pred vami je po poletnem premoru 
spet nova številka "Našega kraja". Kar 
zadeva aktualnost, se je izkazalo, da 
premor v juliju ni najboljša rešitev, saj 
smo lahko že nekajkrat ugotovili, da se 
prav v tem poletnem mesecu dogajajo 
pomembni ali celo Usodni dogodki, ta
ko v okviru obč ine kot v državi. Tako se 
nam je zgodila dokaj nenavadna stvar. 
Težko razumljiva za pozornega bralca, 
ki po kakšnem naključju ni spremljal 
dogajanja v državi. Medtem ko v isti 
številki objavljamo še poročila o prire
ditvah v juniju, na katerih so govorniki, 
in mi z njimi, še navijali za koalicijo 
Slovenija, na naslednjih straneh že lah
ko berete članke, v katerih eni obžalu
jejo, drugi se veselijo razpada koalicije, 
ki še dobro zaživela ni ... 

No, mi se veselimo, da smo lahko 
objavili pogovor s predsednikom vlade. 
Veselimo se, da na naših straneh pred
stavljamo naše o b č a n e in da vas lahko 
o b v e š č a m o o vsem, kar se dogaja v 
občini. Veselimo se, da vas lahko pova
bimo na zanimive prireditve v naši ob
čini, kakršni sta prireditvi obeh turistič
nih društev in razstava naših pridnih 
izdelovalk vezenin. Vedno smo tudi ve
seli odzivov občanov, posebno tistih, ki 
se pozitivno odzivajo na dogajanje pa 
tudi tistih, ki bi jim to težko pripisali. 
A taka je naša vsakdanjost. In zakaj naj 
bi bil drugačen tudi naš časopis? 

In še na nekaj pomembnega ne sme
mo pozabiti. 15. oktobra bodo redne 
državnozborske volitve. Odločili smo se, 
da bomo približno teden dni pred nji
mi izdali posebno predvolilno številko, 
v kateri se bodo lahko predstavile vse 
politične stranke. Seveda tiste, ki bodo 
zainteresirane, da se predstavijo obča
nom naše občine . 

Vsaka politična stranka lahko brez
plačno objavi gradivo v obsegu največ 
dveh strani, velikosti A4. V enakem ob
segu se lahko predstavijo tudi kandida
ti. 

Glede na to, da imamo v občini dva 
volilna okraja, imajo stranke pravico do 
predstavitve v obeh volilnih okrajih. 

Gradivo, ki naj bo po možnos t i na 
disketi, oddajte najkasneje do 29. sep
tembra. 

Urednica 

Politični utrip 
Polit ični dogodki v Sloveniji po izvolitvi nove vlade so pomladne 

idealiste ne le razočarali - kot že tolikokrat -, ampak tudi postavili na 
realna tla. Za tiste pa, ki so politiko spremljali malo bolj pozorno, 

zadnji dogodki in preobrati niso pomenili posebnega presenečenja, saj 
del zgodbe presenetljivo podoben tisti izpred št ir ih let, ko se takratna 

SLS prav tako ni držala dogovora z ostalima dvema pomladnima 
strankama. 

Tokrat je šlo dlje. Poleg zak l jučene zgod
be o vo l i l nem sistemu smo lahko sprem 
Ijali razplet dalj časa t ra ja jočih trenj med 
pomladniki. Med tem ko smo na levici p r i 
ča z d r u ž e v a n j u ma l ih strank ali vsaj pre
cejšnji enotnost i in nenapadalnosti, je na 
desnici p r i š lo do drobitve. 

Pa pojdimo po vrsti. 
N o v a vlada je po izvol i tv i v par lamentu 

začela z resnim delom, hkrati pa je izvedla 
nekaj p r i čakovan ih kadrovskih sprememb, 
predvsem na minis t rs tvih . ()dziv opozii i 
je, zlasti pa nekaterih medijev, je bil s i lo
vit. 

M e d t e m , ko je kazalo, da jc obe v ladni 
stranki ( SDS in S L S + S K D Slovensko l jud
sko stranko) skupna oblast k o n č n o le poe 
not i la in okrepi la , so se k m a l u začeli po
javljati znaki , da temu ni tako. Pri tem so 
odigrali vel iko vlogo medi j i , v katerih so 
nekateri komentatorji neprestano poudar
ja l i , da je nova z d r u ž e n a stranka v vladi v 
podrejenem p o l o ž a j u . Kampan ja je nale
tela na p lodna tla, poenot i la poslance in 
minis t re z d r u ž e n e stranke in j ih še bolj 
oddalj i la od koalicijske partnerice. 

K m a l u po izvol i tv i nove vlade so se za
radi bl ižajočih se volitev začele odvijal i in 
tenzivne dejavnosti o v o l i l n e m sistemu. 
SLS l S K D Slovenska ljudska stranka je, 
resda obotavl ja joče v besedah, a vendarle z. 
v e č k r a t n i m glasovanjem v par lamentu in 
p o d p i s o m pogodbe o koal ic i j i Slovenija 
skupaj s SDS ves čas podpirala večinski vo
l i l n i sistem. 

Na drugi sirani pa seje po D r n o v š k o 
vem u m i k u celoten levi blok zavzemal za 
p roporc iona ln i vo l i ln i sistem. V procedu 
ri je b i l že nekaj časa P o t r č e v pred log o 
spremembi 8o. č lena ustave in uzakoni tv i 
proporc ionalnega vol i lnega sistema, s či
mer bi se legalno izogni l i referendumske
m u i z idu in od loč i tv i Ustavnega sod i šča , 
ki je zahtevala, da mora parlament uzako 
nit i večinski vo l i l n i sistem. 

V situaciji , ko ni b i lo legit imnega v o l i l 
nega sistema, za nobeno ob l iko novega pa 
ni b i lo m o g o č e zbrati dvotretjinske več ine 
glasov, seje vlada od loč i l a za k o m p r o m i 
sno reš i tev - razglasila je, da d r ž a v a n ima 

veljavnega volilnega sistema in predlagala 
uzakonitev ustavodajnega referenduma, na 
katerem bi se vo l ivc i od loč i l i , kateri v o l i l 
ni sistem podpira jo . I s t o č a s n o se je pred 
sednik z d r u ž e n e stranke dr. Franc Zago
žen dogovorjal z opozic i jo . M e d Po t rče 
v i m in njegovim pred logom, ki ga jc že 
pred tem predstavil kot predlog svoje stran
ke, ni b i lo ve l ik ih razlik, saj sta oba vsebo
vala proporc ionalni vo l i ln i sistem, uskla
dila sta le nekaj podrobnos t i , naprimer 4 
ods to tn i v o l i l n i prag. Tako je z d r u ž e n a 
Stranka podpr la Po t rčev predlog, ki je že 
bi l v p rocedur i . V par lamentu je nastala 
nova koal ic i ja . 

Tako je 25. juli ja parlament brez prisot
nosti poslancev SDS s 70 glasovi sprejel 
sp remembo 80. č l ena ustave in uzakoni l 
propo rc iona ln i vo l i ln i sistem. 

Predsednik d r ž a v e je že dva dn i za tem 
razglasil, da bodo volitve I S. oktobra. 

Koal ic i ja Slovenija, k i jc bi la podpisana 
in pr ipravl jena za razmere več inskega s i 
stema, je razpadla. Predsednik vlade dr. 
Andrej Bajuk in zunanji minis ter Lojze 
Peterle se z. dejanji svoje stranke nista stri
njala. Ker gaje lastna stranka izigrala in se 
ni d rža la dogovora , je dr. Bajuk izstopil iz. 
nje in us tanovi l svojo stranko z i m e n o m 
N o v a Slovenija K r š č a n s k o ljudska stran
ka. Sledi l m u je tudi Lojze Peterle. 

V ozadju so svojo vlogo ves čas igrali me
diji . N a p o m o č so priskočili zd ružen i stran
ki in njeno dejanje označeva l i za d r ž a v o 
tvorno potezo, napadi na Marjana Podob
nika so se nenadoma ustavili , zalo pa sta 
že ves čas to l iko večjih diskreditacij de lež
na fanša in predsednik vlade. 

Zdaj poteka boj za interpretacijo vsega, 
kar se jc zgodi lo . V S L S + S K D Slovenski 
ljudski stranki svojo odloč i tev , da podpre
jo predlog Z L S D za proporcionalni sistem, 
označu je jo za d r ž a v o t v o r n o dejanje, češ da 
v p a r l a m e n t u n i b i l o m o g o č e p r i t i do 
dvotretjinske večine in da so s podporo Po
t r č e v e m u predlogu rešili ustavno kr izo . V 
SDS in N o v i Slovenij i k r š č a n s k o ljudski 
s tranki pa dejanje z d r u ž e n e stranke ozna
čujejo kot enostranski p re lom koalicijske 
pogodbe, oddaljevanje od pomladne opci -



je in hkrati d o k a / , da je cilj z d r u ž e n e 
stranke le biti "zraven", ne pa skupaj z 
vsemi pomladniki ustvarjati novo glo
balno p o l i t i č n o in d u h o v n o kakovost , 
kot je bil to cilj koalicije Slovenija. 

Zanimivo bo opazovati, katera stran bo 

uspešnejša pri p r e p r i č e v a n j u javnost i in 
ko l iko SO se vol ivci nauči l i v osmih letih. 
Vsekakor je strankarska preglednost se
daj dovol j jasna. 

M. 5. 

Zapisano v številkah... 
I/ le tošnje raziskave MEDIANE pov

zemamo nekaj podatkov. 'Tokrat je b i l 
cilj raziskave razlika med branostjo t i 
skanih medijev med tako i m e n o v a n i m i 
bralci desne politične usmeritve in bral
ci leve po l i t i čne usmeritve. Kratek pov
zetek: 

' bralci , ki so desno usmerjeni, manj 
berejo kot levo usmerjeni; 

* Desno usmerjene bralec najbolj za
nimajo verske teme, nato gospodarske 

itd; 

' l e v o usmerjene bralce najbolj zan i 
majo p o l i t i č n e teme, nato gospodarske 
itd; 

' ()d slovenskih dnevnikov desni bra l -
i i na jveč berejo Slovenske novice , na 
drugem mestu je D e l o i td; 

* Pri levih bralcih je vrstni red obraten, 
na prvem mestu je Delo , na drugem so 
Slovenske novice. 

I (S svetnikov d ržavnega sveta je I 9. ju 
lija podprlo protest no izjavo zoper ljub
ljanskega nadškofa in slovenskega me
tropolita dr. kotleta, češ da vnaša v slo 
venski prostor nestrpnost. ()menjeno iz
javo je pr ipravi l dr.Veljko Rus, ki je med 
drugim tudi predlagal, tla bi od Vat ika
na mora l i zahtevati njegov odpok l i c . 

Izjava je bila prvič obravnavana v me
seni juniju.Takrat SO takšn i izjavi nas
p r o t o v a l i s v e t n i k i iz. vrst S D S i n 
SLS I S K D Slovenske ljudske s tranke. 
Sprejem so prepreč i l i z, obs l rukc i jo na 

seji, s prisotnostjo in glasovanjem prot i 
bi zaradi m a n j š i n e v d r ž a v n e m svetu 
sprejem prav t.iko o m o g o č i l i . 

Na seji. I1), julija, ko je bi la izjava v 
ponovni obravnavi, so izjavo s svojo neu
d e l e ž b o spet hoteli p r e p r e č i t i svetniki 
SI )S, dogovora pa se niso drža l i svetniki 
iz vrst SI.S i S K D Slovenske ljudske stran
ke. Pet nj ihovih svetnikov je ostalo v dvo
rani , kar je bi lo dovol j za sk l epčnos t in 
sprejem izjave. I )va izmed njih pa sta ce
lo podprla predlog sporne izjave... 

Prebrali smo za vas... 
Ivan S t u h e c , " D r u ž i n a " , 30.7.2000 
"jasno je, daje polit ika umetnost mož

nega.Vendar p r a g m a t i č n o s t , ki se odpo
veduje sleherni n a č e l n o s t i , n ima nobe
ne zveze z umetnostjo m o ž n e g a . So na 
mreč t očke , na katerih ni m o g o č e skle 
niti kompromisa , ker s tem zaprav i š ve
rodostojnost, S tem pa svojo program 
sko vizijo. Nače lo , daje bolje bi t i zraven 
- pri oblasti namreč - kakor v opoz ic i j i , 
je na dal jšo dobo slabo in se mašču je . Te 
vrste p o l i t i č n o razmiš l j an je pa privede 
do situacije, ko so v ospredju medoseb-
na obračunavan j . i in skrb za skupno do
bro. Politični nasprotnik pa si takšne raz 
mere lahko samo želi, saj je to zanj naj 
boljša vol i lna propaganda, ko lahko ka
ze S prstom na moralne probleme tistih, 
ki j im v pol i t ik i gre za m o r a l n o in k u l 

turne) vprašanje ." 

Matej M a k a r o v i č , " A m p a k " jul i j 2000 
"Razen kratkega obdobja Demosove 

vlade se je slovenska demokracija dosled 
no ravnala po k o n s o c i a t i v i s t i č n e m m o 
de lu : povezovan ju na jveč j ih strank v 
vladno koal ic i jo , ne glede na program
sko usmeritev. ()e je bil cilj tega modela v 
umir janju k a k š n i h stvarnih ali n a m i š 
ljenih zgodov insk ih delitev, lahko z go
tovostjo t rd imo, da tega namena ni dose
gel. Čas vel ik ih koalici j je n a m r e č pr ine
sel k v e č j e m u k a k š n o obnovi tev kul tur 
nega boja med " r d e č i m i " in "č rn imi" , ki 
se je zdel v zače tku devetdesetih let že 
p r a k t i č n o p re sežen o z i r o m a omejen na 
pešč ico fanatikov na obeh straneh." 

Strokovnjaki 
prihajajo z leve... 

(GLOSA) 
A l i morda kdo v zadnjem mesecu ali dveh 

živi slabše kot je morda še v apr i lu ali maju? 
A l i se je o k r o g vas naenkrat zače lo vse ruši t i? 
(!e niste n ič takega opaz i l i , potem niste brali 
komentarjev v n a š e m osrednjem dnevn iku . 
I ' r i s luhnimo"s t rokovni"oceni novinarja ode 
lu sedanje vlade, k i jo je napisal v Delu 26. 
ju l i ja : 

"... slovenski po l i t i čn i eliti je uspelo obeta 
jočo deželico V rekordnem času p r i r in i t i na 
rob prepada.""... Ljudstvu je (skoraj) vseeno, 
ali vladajo levi ali desni, samo da v trgovinah 
ne zmanjka robe in da vlaki vozijo ko l ikor to
l iko po voznem redu. To dvoje, hvalabogu, še 
je, n i pa gotovo, kako dolgo še . . . " 

Pravzaprav nič presenetljivo novega. Kaj n i 
smo nekaj takega že slišali v času Demosove 
vlade, ko smo v zgodnjih jutranjih urah po na 
c i o n a l n e m radiu pos luša l i pozdrave: " D o b r o 
jutro, r evšč ina !" Toda že prvo jutro po padcu 
Peterletove vlatle, ko so se staro- novi oblastni
k i v svoji sveži preobleki prvič odpravljal i v 
v ladno p a l a č o , r evšč ine ni b i lo v e č č e z n o č 
pa seje začela zgodba o uspehu ... 

In č e m u programi in razprave o uspešni gos
podarski po l i t i k i , evropski zakonodaji i td, ko 
pa je vse skrajno preprosto. Na oblast morajo 
pr i t i strokovnjaki in ne zadrti po l i t ik i in ideo
logi ... 

In kdo je strokovnjak? V p r a š a n j e je odveč . 
Ž e ves čas nam tO pripovedujejo. Pa vendar v 
ponazor i tev t i s t im, ki tega n ikakor ne morete 
razumeti ... 

S t rokovn jak i prihajajo z leve. Verjemite, 
k m a l u bodo genetiki o d k r i l i , da se strokov
nost veže le z levo p o l i t i č n o opci jo ... Naj vas 
ne mot i , če ti strokovnjaki v svojih nastopih in 
dejanjih kažejo svojo pripadnost zelodoloče 
ni po l i t i čn i opci j i in ideologi j i , vseeno veljajo 
za strokovnjake. Seveda je vse skupaj bistveno 
d r u g a č e , če ste se opredeli l i za desno po l i t i čno 
opci jo in če prisegate na k r ščansk i etos. Tedaj 
boste v p r imeru , da vas kdo utegne predlagati 
za vod i lno funkcijo, gotovo de ležni medijske
ga linča. Nič ne bodo pomagal i doktorsk i na 
slovi in še tako b le s t eča znanstvena kariera. 

Strokovnosti vam v javnosti ne bodo priznali, 
saj ste, če še ne veste, zaslepljeni s po l i t i ko in 
ideologijo ... 

K d o bi si m i s l i l , tki so pri nas meri la o stro
kovnosti pogojena s"pravilno" svetovnonazor
ski) in politično opc i jo . . . 

M. S. 



Prireditve v juniju 

Prireditev za dan državnosti je 
bila letos v Strugah 

Občina Dobrepolje, organizator proslav za dan 
državnosti , uresničuje dogovor, po katerem je 

prireditev izmenoma enkrat v Strugah drugič v 
Dobrepolju. Letos so bile na vrsti Struge, od koder 

je bilo tudi večji del nastopajočih. 

Tako se je na p r e d v e č e r p razn ika zbra lo pred šo lo v Strugah 
vel iko š tevi lo l judi , ki so najprej pr isostvoval i k u l t u r n e m u pro
gramu v izvedbi u č e n c e v d o m a č e p o d r u ž n i č n e šole , sodeloval i 
pa SO še Mošk i pevski zbor Struge, M o š k i pevski zbor Rafko Fa-
biani z V i d m a , h a r m o n i k a r Andre j Obcrs tar in Andre j Debeljak 

Moški pevski zbor Struge 

Recitacijska skup ina PŠ Struge 

z recitacijami lastnih pesmi. Slavnostni govorn ik je bi l predsed
nik Sveta S l . S + S K D Slovenske ljudske stranke Jože Z u p a n č i č , ki 
je najprej poudar i l , da je šele leto 1991 prineslo Slovencem pravo 
osvoboditev, vse prejšnje so nam pripeljale tuje gospodarje. Zato 
je še posebej ž a l o s t n o , da p o s k u š a j o zagovorn ik i kont inui te te 
o m a l o v a ž e v a t i osamosvoj i tveno vojno. " N a š a d o l ž n o s t je pove
dati svetu resnico in p rep reč i t i širjenje p o p a č e n e resnice," je med 
d r u g i m dejal Jože Z u p a n č i č in doda l , da so šele dogodk i zadnjih 
dveh mesecev, ko smo dob i l i novo vlado, ob rn i l i Slovenijo v pra
vo smei'. jesenske volitve bodo po njegovih besedah za Slovenijo 
pre lomne, zato m o r a m o vol ivc i nujno podpret i koal ic i jo p o m 
ladnih strank. 

Šolski pevski zbor 

Z u p a n A n t o n Jakopič pa je med d r u g i m pozival k o p t i m i z m u 
in dvigu slovenske zavesti. " V r n i m o Slovencem slovensko d u š o , 
dv ign imo slovensko zavest, nenasedajmo lažn im prerokom. V s i , 
ki se zavedamo, da potrebujemo narodov preporod, s topimo sku
paj. Pomlad naj zaveje v naša srca, zapo jmo slovensko pesem," je 
dejal ž u p a n A n t o n Jakop ič in se nato prikl juči l pevskemu zboru, 
k i je zapel nekaj na rodn ih pesmi . 

M n o ž i c a l judi , n a j v e č j i h je b i lo iz Strug, precej pa tudi z do-
brepoljskega dela o b č i n e , seje nato zbrala oko l i velikega kresa, ki 
ga je pripravila s t ruška mladina . D o b r o razpo ložen je pa seje nato 
nadaljevalo še na gasilski veselici v K o m p o l j a h . 

M. Steklasa 

Priredi tve 

se je 

ude lež i lo 

prece jšn je 

števi lo 

obiskovalcev 

Andre j 

Debel jak 
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Nova generacija 
za prihodnost 

Samo enotna močna desno 
sredinska stranka je porok za 

stabilno Slovenijo 
Mnogi izmed nas smo celo desetletje čakali , da bo prišlo do združitve 
SLS in SKD v enotno in močno stranko. Meni osebno in vsakemu, ki 

kaj razmišlja, je bilo jasno, da bi s takšn im rezultatom, kot so ga 
skupaj dosegale na volitvah prejšnja SLS in SKD, lahko že od vsega 

začetka naše samostojnosti imeli mandatarja in vodili vlado, če bi bili 
združeni v eni stranki. 

I. julija 2000 sta se združila podmladka 
bivših S K D in SI,S. Nastala je N O V A 
GENERA« :i]A SLS, podmladek združene 
stranke. Takrat je bil /a mnoge mlade, ki 
smo tako v / d r u ž i t e v strank kol podmlad
kov vložili veliko energije, velik dan. Konč
no je v Sloveniji politični prostor začel po
stajati jasnejši in mladi smo se veseli l i , da 
homo lahko tudi / N o v o generacijo dop r i 
nesli k demokratizaciji našega po l i t i čnega 

prostora. 
Nova generacija je podmladek stranke 

SLS S KI) , katere cilj je predvsem delova
nji' in soodločanje na različnih področjih 
javnega življenja s posebn im p o u d a r k o m 
na p o d r o č j u mladinske pol i t ike in mla 
d inske c iv i lne družbe, v n a š a n j e s ta l i šč 
mladih V p o l i t i č n o diskusi jo, i z o b r a ž e v a 
nje in d r u ž e n j e , ki povezuje in z d r u ž u j e 
mlade ljudi. Nova generacija v svojem de
lovanju izhaja iz vrednot kot so svoboda, 
odgovornost,enakopravnost, pravičnost in 
solidarnost. N o v a generacija je in bo gla
snik interesov mladih , zato je odpr la z.i vse 
mlade, ki ž e l i m o na temelju k r š č a n s k e g a 
etosa m pr inc ip ih demokracije ter prav 
nega reda v dialogu z d r u g i m i reševal i a k 
lualna vprašan ja , ki se t ičejo nas mladih 
in prihodnosti naše drŽave in našega na
roda. 

" Z drznostjo, p o g u m o m in pametjo, z 
mladostno zagnanostjo in razsodnostjo, 
skupaj za Slovenijo", so besede predsedni
ce Nove generacije, Nataše Kavaš. M l a d i , v 
svojem imenu in v imenu vseh, ki sodelu
jemo v N o v i generaciji, vas vabim, da sku 
paj soustvarjamo lepšo slovenske p r i h o d 
nost. 

Janez Tomšič 

Ker smo bi l i razbi t i , so vladali drugi, mi 
pa smo se lepil i nanje, kot figovi l is t i , en
krat eni, enkrat drugi . Zaradi nerazumnih 
delitev in osebnih ambici j posameznikov 
smo ta primat prepust i l i LDS, ki je, mi
mogrede, stranka, ki ni pr imer l j iva z no 
beno stranko v Evropi, takega profila stran 
ke ni nikjer na svetu. Vedeti pa m o r a m o , 
da tudi desne socialdemokratske stranke, 
kot se h o č e prikazati pri nas, ni nikjer na 
svetu. Napačno mišljenje dodatno onemo
goča zaživeli m o č n i desno sredinski stran
k i . SDS že po svojem bistvu ne more b i l i 
nosilec desne politične opcije, lahko pa je
lo d e m o k r a t i č n a zmerno leva stranka. Po
vsod po svetu pa imajo desno sredinske 
stranke s poudarjeno ka to l i ško in ljudsko 
usmeri tvi jo, ki se imenujejo r a z l i č n o ali 
ljudska stranka ali k r š č a n s k o demokrat 
ska, kar sploh ni pomembno, važno je kak 
š n o ima svojo usmeritev in k o l i k o ima 
m o č i / a spremin jan je razmer , kakšna 
stranka, dovolj š i roka in dovolj m n o ž i č 
na, je nastala tudi z / d r u ž i t v i j o SI ,S in S KI) 
v novo m o č n o desno sredinsko stranko 
SLS S K D Slovensko ljudsko stranko. To 
smo v e č i n s k o zahtevali tudi člani obeh 
strank v naši obč in i in bi l i v svojih priza
devanjih tudi uspešni.Tudi počeli Slove
niji je bilo to i / redno dobro sprejeto, saj so 
se te stranke / d r u ž i l e že v 164 o b č i n a h v 

Slovenij i od skupno I 92, ko l iko r jih je se
daj. Da m i ne bi kdo kaj oči ta l , m o r a m 
poudariti še to. Tudi SI )S je vsekakor pom 
ladna stranka, ki jo naš po l i t i čn i prostor 
nujno potrebuje, s katero b o m o se naprej 
sodelovali, toda bodimo samostojni, po
nosni in samozavestni, potem b o m o zelo 
lahko sodelovali / n j imi . Tudi v naši obč i 
ni lepo sodelujemo in si v nobenem pri 
m e n i ne ž e l i m o , tla bi se to sodelovanje 
p o s l a b š a l o , lahko bi bi l i /a zgled v državi, 
kjer pa je vendar potrebno stvari postavili 
na svoje mesto in reči bobu bob. 

Predvolilni čas je hud m prav preti vsa
kimi vo l i tvami se skuha neka] takega, tla 
nas nekol iko zmede ali potre. Tudi sedaj 
se je, toda ne dajmo se zmesti . V s i , ki nam 
je ljuba ta naša draga Slovenija in smo ce
lo desetletje čakali, da b o m o končno do
čakali pravo m o č n o desno sredinsko stran 
ko, v kateri bomo vsi k r ščansko čuteči ljud
je res z veseljem pr is topi l i in z množič
nostjo in velikostjo stranke tudi u č i n k o 
vito vpl iva l i na dogajanje v naši državi m 
na njen razvoj v pravi smeri , b o m o znali 
spregledati pasti, ki nam jih nastavljajo. 
(ilejte razno razne sile so delovale m tlo 
segle, tla se lune ta stranka ponovno razbi
jati . To je velikanska škoda /a Slovenijo in 
predvsem /a n a š o k r š č a n s k o ljudsko ali 

V A B I L O 

na ustanovni zbor obč inskega odbora Nove generacije SLS Dobrepolje 

Vse mlade med 15-im in 30-im letom, k i vas zanima sodelovanje v NOVI GENERACIJI SLS, (podm
ladku SLS SKD Slovenske ljudske stranke) vabimo, da se udeležite ustanovnega zbora občinskega 
odbora Nove generacije SLS Dobrepolje, k i bo v četrtek, 7. septembra 2000 ob 20. uri v prostorih 

občine Dobrepolje. 

Nova generacija SLS 



l judsko k r š ć a n s k o opci jo . SLS S K D S lo 
venska l judska stranka je hotela že s svo
j i m i m e n o m povedat i , da z d r u ž u j e v sebi 
vse te elemente, to se pravi k r š č a n s k o tra
dici jo in ljudskost, hkrat i pa s svojo vel i 
kostjo in š i r ino nagovarja kar najširši krog 
l judi . M n o g o m i j ih je reklo, ko se boste 
združ i l i b o m zraven. Ta z d r u ž i t e v pa oč i t 
no ni bila pogodu vsem starim silam in so 
spretno vnaša le razdor med nas i n na vse 
n a č i n e o n e m o g o č a l e združevanje. Vse t i 
sto, kar m i beremo in p o s l u š a m o v javnih 
medij ih, je skonstruirana resnica, večji del 
laž, prikrojeno za potrebe druge opcije, kot 
jo m i zagovarjamo, pa č e p r a v posladkano 
in napisano tako, da bi nas zavedlo. Resni
ca je gotovo večplas tna in ima več obrazov, 
vse /. is t im ci l jem, cla se oslabi k r š č a n s k o 
ljudsko opcijo. Majhne stranke, z zelo oz
ko usmeri tvi jo, k i si med seboj pul i jo vo 
livce, ne bodo n i k o l i spremeni le razmer v 
Sloveni j i . Pravo resnico za razkopavanje 
stranke b o m o morda zvedeli kdaj pozneje 
ali pa bo o njej pisala zgodovina . Resnica, 
ki nam jo vsi vsiljujejo, ni resnica. Vedeti 
m o r a m o , da S A M O E N O T N A M O Č N A 
D E S N O S R E D I N S K A S T R A N K A , KI 
T E M E L J I N A K R Š Č A N S K I H I N 
N A R O D N I LI V R E D N O T A H , L A H K O 
D O L G O R O Č N O S T A B I L I Z I R A 
S L O V E N I J O I N JO O B R N E V S M E R , KI 
N A M D O L G O R O Č N O Z A G O T A V L J A 
P R E Ž I V E T J E I N P R I M E R L J I V O S T Z 
D R U G I M I D R Ž A V A M I . Ime pr i tem ne 
igra nobene vloge. Vsako drobljenje, usta
navljanje nov ih strank in iskanje svojih 
osebnih ambici j ali kor is t i je za Sloveni jo 
š k o d l j i v o in ŠE N A P R E J O M O G O Č A 
S T A R I M S I L A M , D A V L A D A J O B R E Z 
N A S . Velika stranka je m o č n e j š a , lahko več 
doseže, razdrobljeni ne moremo doseči n i 
česar. 

Vse stare sile in medi j i , ki jih le te obvla
dujejo, bodo naredil i vse samo, da bi jo 
un ič i l i . To pa delajo prefinjeno, m n o g o 
krat tudi s p r i l i zovan jem, predvsem pa s 
spodbujanjem notranj ih razprti j v stran
k i . Vs i medij i , takšni in d r u g a č n i , se t rud i 
lo kako bi nas bolj sprl i in si pr i tem ma-
nejo roke. Zato ne verjemite, ne, če nas 
hvalijo, ne, če nas grajajo, m i m o r a m o ve
det i , kaj ž e l i m o in delati v tej smer i . T u d i 
toliko opevani večinski sistem, ki ga ni mo
goče uvesti brez dvotretj inske podpore v 
par lamentu, je bi l v glavnem kost za zavi 
ranje z d r u ž i t v e in predmet p redvo l i lne 
propagande. To so spoznal i tud i poslanci 
nase stranke in so se temu u p r l i . Verjetno 
pa čas pred vo l i t vami ni bi l najbol jš i in se 

sedaj to z lonamerno izrablja za p redvo l i l 
no propagando. Zadeva pa n i bila taka, kot 
se p r ikazu je , č r n o - b e l a ampak m n o g o 
globlja in d o l g o r o č n o za k r š č a n s k o l jud
sko opcijo škodljiva. Poslanci SLS S K D Slo
venske ljudske stranke so š t i r ik ra t glaso
vali za več insk i sistem, vendar n i b i l n iko 
li izglasovan, ker je zato potrebna dvotret
j inska več ina , k i jo pa v par lamentu ni b i 
lo m o ž n o doseč i . Č e bi s tem nadaljevali , 
bi dosegli samo to, da bi bile voli tve razpi
sane po starem sistemu, za katerega pa pra
v i m o , da n i dober in je b i l tudi ustavno 
sporen zaradi o d l o č b e ustavnega sod išča . 

In še dve besedi o novi s t ranki , ki jo us
tanavlja gospod Bajuk. Ustanovitev še ene 
stranke nam lahko d o l g o r o č n o napravi ze
lo ve l iko š k o d e , vendar si b o m o k r iv i sa
m i , če se b o m o pusti l i z lahkoto preslepiti . 
Dve stranki smo imel i doslej in smo vide
l i , kako smo bi l i m o č n i in kako je to slabo. 
Slovenska desna sredinska opcija ali, če ho
čete, k r ščansko- l judska opcija, je s tem po
novno razklana. To je zelo kra tkovidno de
janje. G o s p o d Bajuk, ki je prav gotovo do
ber po srcu in strokovnjak in zna tudi po
vedati, ne obvladuje in ne pozna naših raz
mer in se je dal preslepiti d r u g i m , ki pa 

imajo č is to druge cilje. M o r a l bi živeti dlje 
časa med nami , da bi vse spoznal . Prepr i 
čan sem, da ne b o m o nasedli . Z ustanovi
tvijo še ene stranke se nam skupni cil j , de
javno poseči v spremembo razmer spet od
m i k a za daljši ali krajši čas. Verjamem, da 
je to zares težko razumeti ali pa tudi ne, te 
trezno razmis l imo. Volitve so pred vrati in 
naša stranka SLS S K D Slovenska ljudska 
stranka lahko po vo l i l nem sistemu, ki je 
izglasovan, doseže relativno večino in s tem 
dobi mandatarja. Postati moramo tudi zre 
lejši za demokraci jo . D r u g a č n o mnenje ne 
sme bi t i osnova za gojenje sovraš tva , do 
kogarko l i . lasno nam mora bi t i , da b o m o 
mora l i po vol i tvah sodelovati tudi z. novo 
stranko in s SI )S, zato zavračam vsako med
sebojno blatenje. 

V po l i t i k i ni r a z o č a r a n j , so samo manj 
prijetne in bolj prijetne od loč i tve , ki pa jih 
je potrebno vedno reševati s strpnostjo in s 
pogledom v b o d o č n o s t in večjo š i r ino du 
ha. D r ž i m o skupaj, skupaj smo m o č n e j š i . 

Predsednik O O SLS S K D Slovenske 
ljudske stranke I )obrepolje 

Anton Jakopič 

(Pwi šo(š/q dan 
O Š D o b r e p o l j e 

Vse učence in starše obveščamo, da se bo p o u k na prvi šolski d a n , 04 . 09 . 2 0 0 0 , začel 

ob 8 .00 u r i n a v s e h š o l a h . 

Učenci in starši prvih razredov z V i d m a , Ponikev in K o m p o l j ste vabl jeni TA DAN o b 15.00 

uri v šolo na V i d e m , kjer b o m o skupaj začeli n o v o šolsko leto. 

Starši ma lčkov zunan je ma le šole, ki j o b o d o obiskoval i v Strugah, ste vabl jeni v p o n e 

del jek, 4. s e p t e m b r a o b 17.00 uri na rodi tel jski sestanek. Prav tako bo takšen sestanek 

v torek, 6. s e p t e m b r a ob 17.00 uri na V i d m u za starše o t rok, ki b o d o obiskoval i ma lo šolo 

na V i d m u . 

Učenci 4. razredov, ki boste v šoli p lavanja na D e b e l e m Rtiču, ima te p o u k 1 1 . 9. 2 0 0 0 , 

o b 8.00 u r i . 

Učenci 4. razredov, ki ne greste v šolo v naravi, ima te p o u k že o d 4. sep tembra , skupaj 

z učenci 3. razredov. 

V p r i m e r u , da starši n i m a t e v t e d n u o d 5. do 8. s e p t e m b r a varstva za četrtošolce, naj 

le ti pr ide jo v šolo in se pr idruži jo p o u k u t ret j ih razredov. 

O d srede, 3 0 . avgusta, lahko m e d 8. in 15. u ro naročn ik i v šolski knj ižnic i dv ignete 

de lovne zvezke in učben ike iz učbeniškega sklada. S seboj pr inesi te pot rd i la o plači lu. 

Šolski av tobus bo pel jal iz Zdenske vasi ob 7.10, iz Brezij o b 7.25, iz K o m p o l j o b 7.27, 

Podgore 7.30, 

Iz Bruhan je vasi o b 7.33, iz Ponikev o b 7.40, iz Predstrug o b 7.43. 

Ca. Mari ja Strah bo opravi la prevoze po n a s l e d n j e m razporedu : 7.10 iz Hočevja, 7.20 iz 

Zdenske vasi, 7.30 s Ceste, 735 iz Podpeč i , 7.40 iz Bruhan je vasi, 7.45 iz Zagorice, 7.50 

iz Podgor ice, 7.50 iz Male vasi. 

V s e m m a l č k o m i n u č e n c e m ž e l i m u s p e š n o š o l s k o l e t o z ž e l j o , d a b o s t e p o z o r n i 

u d e l e ž e n c i v p r o m e t u . 
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Ob stoletnici rojstva Toneta Kralja (23.8.1900 - 9.9.1975) 

Primorci dihajo z umetninami 
Toneta Kralja 

P r i s l u h n i m o na z a č e t k u , kaj je o sebi 
povedal s lovenski s l ikar Tone K r a l j , k i 
m u je zibel tekla v Vin ta r jev i hiši v Z a -
gorici. Ob sedemdeset letnici njegovega 
rojstva je zagnani dolenjski galerist L a 
d o S m r e k a r , l j u b i t e l j i n p o z n a v a l e c 
umetnos t i b ra tov K r a l j , leta 1970 p r i -
pravil v Kostanjevici na K r k i vel iko raz
stavo umetnos t i Toneta Kralja. O b tej 
razstavi je izšel katalog, kjer je v r o k o 
pisni o b l i k i objavljen tud i avtobiograf
ski č l a n e k Toneta Kral ja M o j a pot , kjer 
je na z a č e t k u zapisal: 

Rodil sem se pred sedemdesetimi leti na 
Dolenjskem v kmečki hiši. Ker sem bil 
odprte glave, so me že zgodaj namenili za 
"gospoda. "Zasukalo pa se je drugače. K 
temu je pripomoglo dejstvo, da nas je bilo 
več otrok nadarjenih za risanje, kar smo 
podedovali po očetu. Mu ni bilo dano, da 
bi postal izučen kipar, ker je kot edini sin 
moral ostati na kmetiji. Starejši brat Fran
ce je študiral na obrtni šoli v Ljubljani, 
milo pu mi akademiji na Dunaju. Pri 
njem sem se naučil stroke še predno sem 
končal gimnazijo. Med šolskim poukom 
sem pod klopjo risal ali pu sknvši premle-
val 1 hivalovo anatomijo, predmet za aka
demijo. 

Prva svetovna vojna me je potegnila v 
svet z vsemi za mladostnika negativnimi 
posledicami /.../. Poslali so me na itali
jansko fronto, ki je bila takrat na Plavi. S 
Seboj sem vedno nosil plastelin ter svinč 
mk m napravil veliko skic za delo, ki me 
je čakalo v prihodnjosti, 

1920, leta, še ko sem imiluriral, je moje 
prve "produkte" razstavil P. Jakopič v svo
jem paviljonu na vseslovenski pomladni 
razstavi. S tem je bila moja usoda zape
čatena. Od takrat nisem imel nobenega 
smisla za kakšen drug poklic, tudi za pe 
dagoškega ne, ampak le za "svobodno" li
kovno ustvarjanje. Na Jakopičevo pripo
ročilo me je sprejel v svojo specialko di
rektor praške akademije prof. Jan Slurza. 
Po niegovi tragični smrti 1923. leta sem se 
poslovil od Prage in se izpopolnjeval na 
Dunaju m v Parizu, v Benetkah in Rimu 
pa še v arhitekturi, ki mi je prišla prav pri 
mojem delu ua Primorskem. 

S svo j imi deli je Tone Kralj skupaj s 
starejšim b r a t o m Francetom Kraljem 
in v s k u p i n i m l a d i h od leta 1921 vsako 
le to razs tav l j a l v L j u b l j a n i pa t u d i v 
Sp l i t u , Sarajevu, Pragi , H u d o n i n u , Ber
l i n u . V s a k o leto se je u d e l e ž i l spomla
danske razstave v Beogradu. Svoja dela 
je razstavljal tudi v B a r c e l o n i , L o n d o 
nu , t r ikrat v P a r i z u , A m s t e r d a m u , Pa
d o v i , Le ibz igu in Sti assbourgu. Vel ik us
peh je dož ive l v Benetkah, saj je v ob
dobju meti obema vo jnama kar trikrat 
razstavljal na B e n e š k e m bienalu in si je 
s kval i te to svoj ih del p r i d o b i l p r av i co , 
da je smel razstavljati na tej iz jemni l i 
k o v n i p r i r e d i t v i celo brez ž i r i j e . Leta 
L945 je imel samostojno razstavo v Ja
kopičevem pav i l jonu v Ljubljani, kasne 
je dolgo sodeloval le na s k u p i n s k i h raz
stavah, dokle r ni leta 1970 njegova vel i 
ka samos to jna re t rospek t ivna razstava 
v Kostanjevic i na K r k i o p o z o r i l a na g i 
g a n t s k i u m e t n i š k i o p u s Tone t a K r a 
lja. 'Ta razstava je bi la njegova renesan
sa! Tega leta je d o b i l hkra t i tudi v i soko 
pr iznanje , P r e š e r n o v o nagrado za ž iv
l j e n j s k o delo,"je ob s r e č a n j u t le ja la 
u m e t n i k o v a hč i Tatjana K r a l j . Lado 
S m r e k a r , ki je p o v z g l e d u p r i m o r s k e 

prav ted.i) snova l t ud i do len j sko Foi 
m o v ivo v Kostanjevic i na K r k i , je po
vabil k sodelovanju tudi Toneta Kralja. 
Sedemdeset letni kipar je v lesu o b l i k o 
v a l m o n u m e n t a l n o plastiko T r i dobe 
(1971), leta 1972 pa k i p Mat i j e G u b c a , 
k i tako m o g o č n o zaznamuje pogled na 
d v o r i š č e k o s t a n j e v i š k e g a gradu , k i je iz 
r u š e v i n zrasel v z a d n j i h deset le t j ih v 
p rav i s l o v e n s k i L o u v r e , ki ga v ve l ik i 
mer i bogati tudi umetnost dveh bratov, 

Franceta m Toneta Kralja. Iz Kostanje
vice je v sedemdeset ih le t ih p o r o m a l a 
tud i v r o d n o Dobrepo l j c po zaslugi te
danjega r avna te l j a d o b r e p o l j s k e šole 
Eda Z g o n c a . U m e t n i k a je tedaj predsta
v i l s lovenski s l ikar B o ž i d a r Jakac. Po ne
deljski m a š i sem obiskala razstavo sku
paj z mo jo m a m o . Uživa la sem ob is
k renem in spon tanem sprejemaju spo
roč i l a razs tavl jenih u m e t n i n . K a k o so 
se gledalci pois tovet i l i s "kra l jevskimi 
s l i kami ! V njih so o d k r i v a l i svoj svet, k i 
je prav v t is tem č a s u tako naglo sp remi 
njal svojo p r v o t n o p o d o b o . Tud i sama 
sem z a p u š č a l a razstavo z no t r an j im za
d o v o l j s t v o m , o b č u d o v a n j e m pa tud i z 
nos ta lg i jo . 

Junija 1994 smo v šoli na V i d m u od 
pr l i s talno razstavo Toneta Kral ja , zbir 
ko lesorezov iz cikla Zeml ja . Umetnika 
i n njegovo delo je tedaj predstavi l dr. 
M i l č e k K o m e l j . Gotovo s m o si š t ev i ln i 
d o m a č i n i ogledal i v osrednji s lovenski 
hiši moderne ume tnos t i ve l ik i retros
pek t ivn i razstavi , ki j ih je p r ip rav i l naj
prej o Francetu, leta 1998 pa o Tonetu 
K r a l j u mag . Igor Kran jc . L a n i in letos 
nas je mag. Igor Kranjc popeljal tud i v 
svet n e s k o n č n i h u m e t n i š k i h po l jan , k i 
j i h je done Kralj desetletja oživljal s svo
j i m d e l o m v p r i m o r s k i h cerkvah. H v a 
la dob repo l j skemu T u r i s t i č n e m u d r u š 
tvu i n hvala mag. Igorju K r a n j c u za i z 
j e m n a d o ž i v e t j a z o b i s k o v v i z b r a n i h 
p r i m o r s k i h cerkvah. 

Nekatere Kraljeve cerkvene poslik,na
š e m pozna la že iz svoj ih š t u d e n s k i h ek
skurz i j . Naš i ogledi so b i l i pospreml ja-
ni s k r i t i č n i m i p r i p o m b a m i na š ih m e n 
torjev o tem, kako je Tone Kral j podre
ja l s p o m e n i š k e z a k o n i t o s t i svo j im s l i 
k a r s k i m v i z i j a m , k i j i h je hotel u r e s n i č i 
ti v tej ali d rug i ce rkv i . N a o b m o č j u nek
danje Kranjske so prevladala s p o m e n i š 
ka načela m tako o n e m o g o č a l a ustvar
jalni s l ik ,usk i zagon, ki zaznamuje sten
sko s l i k a r s t v o Toneta Kralja, l a k o je 
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p r o p a d e l že leta 1920 i z d e l a n Kra l j ev 
načrt za poslikavo n a š e farne ce rkve . 
Tudi kasne j ša pr izadevanja v tej smer i 
niso ob rod i l a sadu. Za oba, za France
ta in za Toneta Kra l ja je za vedno ostala 
b o l e č i n a , da nista smela poslikati d o 
m a č e cerkve. Tone Kral j je svoje ustvar-
jalne vizije o cerkvenem sl ikars tvu v p o l 
ni m e n udejanjal v p rv i p o l o v i c i in v 
sredini 20. stoletja v š t e v i l n i h p r i m o r 
skih cerkvah. Znano je, da je tam p o s l i 
kal nad š t i r i de se t cerkva. Prva med nj i 
mi je bila cerkev sv. Helene na Premu, 
rojstnem kraju meni vseskozi tako p r i 
l jubljenega pesnika Dragotina Ketteja. 
(Tam, pravijo, je urejena tudi Kettejeva 
spominska soba). V le t ih po p r v i sve
tovni vo jn i , ko je padla v vodo namera 
0 pos l ikavi cerkve na Vidmu, je b i l ž u p 
n ik na P r e m u n a š rojak / ga jna r (če se 
ne m o t i m , so m u pri nas rekli Jo škn gas-
pud s Ceste). Zgajnar je p o v a b i l komaj 
enaindajsetietnega Toneta K r a l j a , da 
m u je pos l ika l farno cerkev. To je b i lo 
leta 1921. Kraljeve slike v cerkvi na Pre
mu zaznamuje m o ć a n , izrazi t ekspre
s ivn i naboj : s l ikar podre ja o b l i k o n o 
t r a n j e m u , d u h o v n e m u s p o r o č i l u p o 
dobe. Tako izrazito m o n u m e n t a l n o eks-
presionistične Kraljeve stenske pos l ika -
ve v cerkvah, ki j ih je pos l ika l v dvajse
tih letih (poleg Prema še Avber, Tomaj) , 
tako kvalitetne so bile tudi njegove sten
ske slike v Strugah (1927), k i so zdaj že 
skoraj petdeset let p rekr i t e z. D e l e ž e m . 
S t r u š k o cerkev je s l i k a l Tone Kra l j na 
povab i lo ž u p n i k a O r e h k a , ki je poprej 
s l u ž b o v a l na V i d m u v D o b r e p o l j u , in 
ga zlasti France Kral j omenja kot svoje
ga d o b r o t n i k a iz. d e š k i h let. O svojem 
de lu na P r i m o r s k e m je z a p i s a l "Tone 
K r a l j : 

Se ena veja mojega udejstvovanja je že
lu važna, če ne v marsičem odločilna. V 
času največjega zatiranja našega življa v 
fašistični Italiji so me primorske protifa
šistične tajne organizacije poklicale na de
lo. Prepovedano slovensko besedo naj bi 
nadomestila slika, ki In bila po stilu in 
vsebini naša - slovenska. Tako je nastala 
cela vrsta notranje preurejenih cerkva. Od 
/ 9 2 / . /c/d se jih je nabralo več kot štiride
set, po katerih sem postal tako rekoč nji
hov ter delam tudi poslej zanje. Vse te 
cerkve so bile predelane brez odobritve in 
celo vednosti oblasti, z izredno malimi 
sredstvi, predvsem z mojo osebno žrtvijo, 
ko sem bil kot umetnik v boju z najvišjim 
klerom naše krvi in navkljub grožnjam 

goriške kvesture, da me bodo izgnali in 
zaprli. Zaradi te zaposlenosti v trdi "tla
ki" za naš narod onstran meje, kije terja
la dosti požrtvovanja, samozatajevanja, 
opreznosti in poguma, nisem mogel dr
žati koraka z dogajanji v domovini. () tej 
p o p o l n i č lovešk i in u m e t n i š k i p redano 
s l i in zavezanost i u m e t n i k a p o n i ž e v a 
n e m u in teptanemu p r i m o r s k e m u č l o 
veku pod faš i s t i čn im j a r m o m m i je p r i 
p o v e d o v a l a t u d i n jegova ž e n a M a r a 
Kra l j . Pogosto ga je spremljala p r i nje
govem delu ons t ran meje in m u pr i ne
ka te r ih ce rkvah pomaga l a p r i s l ikanju 
p o s a m e z n i h detaj lov, npr . na Visar j i h 
pa na Š e n t v i š k i gor i je nasl ikala o k r a 
sno borduro, v Tomaju in v Mengorah 
je napravi la angelske glavice, v Grimal-
di v Istri je M a r a nasl ikala o l ta rno s l iko 
sv. Juri ja. M n o g o prijateljev si je p r i d o 
bil 'Ione v času svojega delovanja na P r i 
morskem. Neka te r i so še živi in se s hva
l e ž n o s t j o spomin j a jo , kako j i m je stal 
ob s t rani . 

I z roč i lo o 'Tonetu Kra l ju se tam živo 
p r e n a š a na mla j še rodove. Za to se P r i 
m o r c i t a k o z a v z e t o p r i p r a v l j a j o na 
p r a z n o v a n j e s t o l e tn i ce tega Č l o v e š k o 
plemeni tega, sk romnega , a samozavest
nega u m e t n i š k e g a p r i č e v a l c a svoje i n 
ljudske vere v Boga ter n a š e ku l tu rne m 
narodne samob i tnos t i . V svojem cerk
venem s l ika rs tvu se n a m Tone Kra l j z 
g l o b i n o svoje mis l i i n dož ive t j a vsebine 
razodeva kot d u h o v n i k , tako nekako je 
svojo predstavitev stenskih slik na Pre
m u preds tav i l ob naš i ekskurz i j i mag. 
Igor K r a n j c . K a n a d s k i S lovenec 'Tone 
Zrnec, d u h o v n i k , ki je že vrsto let v času 
svojega bivanja v d o m o v i n i zb i ra l gra
d i v o o c e r k v e n i h p oslikavah T o n e t a 
Kra l j a , t ud i na svoj n a č i n o d k r i v a T o 
netova us t r ezn ih i z p o v e d n i h sredstev, 
kako sve top isemsko s p o r o č i l o vtkat i v 
pokra j insk i in d u h o v n i kontekst v po
sebnih o k o l i š č i n a h življenja p r i m o r s k e 
ga č l o v e k a . 

P r a v zdaj op rav l j a jo r e s t av ra to r ska 
dela v p r e m s k i ce rkv i , kjer so bile slike 
že ze lo o g r o ž e n e in n a č e t e . G i g a n t s k i 
Kral jev opus stenskega s l ikarstva, ki je 
o g r o ž e n tudi v nekater ih d r u g i h cerk
vah , je k l i ca l k r e š e v a n j u . Po f ragmen
t ih je restavratoska s l užba začela nekaj 
že pred leti . Ve l ik i s t r o š k i , k i so s tem v 
zvez i , je n iso o p o g u m l j a l i . Razstava v 
S e ž a n i i n v e l i k a re t rospek t ivna razsta
va v M o d e r n i galeriji v Ljubl jani sta ob 
zavzetost i u m e t n i k o v e d r u ž i n e p r i spe

vale k, m o g l i bi r e č i , ka r p r e l o m n i m 
p r e m i k o m pr i r e ševan ju te veje Kralje 
ve d e d i š č i n e . Januarja 1999 je bi la usta
novl jena fundaci ja Toneta Kra l ja , kjer 
naj bi se zb i r a l a sredstva v ta namen , 
del sredstev bo odmer j en k o m p l e t i r a 
nju ev idence on jegov ih u m e t n i n a h . Z 
z d r u ž e n i m i g m o t n i m i m o č m i M i n i s t r s 
tva za k u l t u r o , fundaci je TT in o b č i n e 
Il irska Bis t r ica n a č r t u j e j o , da bodo re 
stavratorska dela na P r e m u zakl juči l i v 
treh let ih. Ce bi se našel kakšen pe l i čen 
donator, lahko že dosti preje. Po stop 
nji o g r o ž e n o s t i sledita P remu Avber m 
'Tomaj. 'Te tri cerkve bodo najprej na vr
sti za restavriranje. fundac i ja si p r i d o 
biva sredstva z benefitnimi akci jami in 
p r i red i tva m i . 

Osrednja jubi le jna slovesnost ob sto
le tnic i ume tn ikovega rojstva bo v I l i r 
sk i B i s t r i c i d n e 15. s e p t e m b r a 2000. 
Predstavi l i bodo jubi lejne znamke , ki j ih 
bo za to p r i l o ž n o s t izdala PTT Sloveni
je. Res t av ra to r sk i center S loven i je , k i 
opravl ja restavratorska dela v p remsk i 
c e r k v i p o d vodstvom a k a d . s l i k a r j a 
prof. Franca Kokalja ob l j ub l j a , da bo 
del poslikav res tavr i ra l do te p r i r e d i 
tve. Spremljal jo bo k u l t u r n i p rogram, 
kjer bo s programom s lovenskih pesmi 
pela u m e t n i k o v a v n u k i n j a , sopran i s l 
ka , prof. Irena Baar. So t l e lova l i b o d o 
d o m a č i pevci in d o m a č i godaln i kvar 
tet. 

Tudi zamejci na italijanski strani se živi 
vk l juču je jo v pr iprave na jubi le jno obe
lež je n a š e g a u m e t n i k a . N a š rojak iz 
Zdenske vasi dr. Z v o n e Š t r u b e l j , seda
nji ž u p n i k na O b č i n a h , organiz i ra v ne 
d e l j o , I . o k t o b r a p o p o l d n e k o n c e r t 
cerkvene glasbe v izvedbi v r h u n s k i h slo
vensk ih u m e t n i k o v iz m a t i č n e d o m o v i 
ne. Sodeluje Tonetova v n u k i n j a Irena 
Baar, ki je prevzela tudi i zbor soizvajal-
ccv. P ros tovo l jn i prispevki ob koncer
tu b o d o namenjeni za o b n o v o Prema. 
Predviden je še drug i benefitni koncer t 
na Goriškem, v Stari G o r i c i , v k u l t u r 
nem d o m u A l o j z a R r a t u š a . 

D r . Z v o n e Š t r u b e l j o r g a n i z i r a t u d i 
r a z s t a v o Toneta K r a l j a iz p r i v a t n i h 
zb i rk na P r i m o r s k e m . P o d o b n o razšla 
vo so zamejski S lovenci p r ip rav i l i tudi 
že leta 1985 v Trstu in ( i o r i c i . 

Anka Novak 



Dan godbe 
Dan godbe ni le glasbeni dogodek, ampak je vedno bolj praznik za vso 
občino, saj ta dan gostimo godbenike in obiskovalce iz š tevi ln ih slo
venskih krajev. Tudi v zavesti naš ih občanov se je ta dan že dodobra 

utrdil, kar ni presenetljivo. Pogled na slavnostno parado godb z 
narodnimi nošami nudi obiskovalcem lepo doživetje in polno glasbe

nih užitkov, ki jih želijo vsako leto znova doživeti. 

Kulturno društvo (iodba I )obrepoljeje 
skupaj s pokroviteljema, Občino Dobre-
polje in SI,KI) Izpostava Ivančna Gorica, 
prestavila prireditev Z nedelje na soboto, 
1. juli ja. 

7 godb seje /. igranjem koračnic v slav
nostnem sprevodu /v rs t i lo m i m o m n o ž i 
ce obiskovalcev. Večina teh godba je že stal
nih ude l eženk . 1 ,et0S so poleg d o m a č i n o v 
nastopile Še godbe i / . Novega mesta, (Iro-
supljega,Stične,Mengša,Kočevja in K r a 
nja. V r h u n e c prireditve je predstavljal 
skupni nastop vseh sode lu joč ih godb S šli 

Več kol petdeset Muljavcev nastopa v 
/godbi o tujcu, ki je prišel na Kostanjevico 
in vnesel nemir med d o m a č i n e . Jurč ič jc 
snov za povest našel v o č e t o v e m d o m a č e m 
kraju, fablanici nad Kostanjevico, kjer ga 
je navduš i la sl ikovita okol ica in " o t o č n o 

mesten'" Kostanjevica z m o g o č n i m samo 
stanskim zidovjem. Za pisatelja je samo
stan p o m e n i l d o l o č e n o s p o š t o v a n j e in 
imel hkrati čar skr ivnostnost i . 

V snovanju m o č n o razgibane /godbe se 
je Jurčič m o č n o pr ibl ižal k r i m i n a l k i . Raz 
pletel je /godbo o tujem č loveku , ki prina
ša s lovenskemu narodu n e s r e č o . Se / las t i , 
ker je druge vere; ljubezensko č u s t v o in 
dober namen ne štejeta. Na pobudo prior-
ja Avguš t ina pride v Kostanjevico zemlje 
mereč A d a m Žabranek, poljskega ali češ
kega rodu, da bi postavil mejnike med sa
mos tanom in zemljo sosednjega grašča-
ka. D o m a č i n i , ki budno spremljajo vsak 
p r i š l ekov korak, inžen i r j a poimenujejo 
"žolnir", Ko konča tlelo, ga menih i dobro 
izpla< ajo, sam pa se od loč i ostati v Kosta
njevici in se nauči l i slovenskega jezika. Ker 
ne hodi kot drugi ljudje v cerkev, postane 
kloštrski prior nezaupljiv do mladega m o -

r i m i sk ladbami . Med pr i redi tv i jo , ki jo je 
vodila Vesna Fabjan, je spregovoril tudi žu 
pan l akop ič . Nastopile pa so tudi narodne 
n o š e in Kon jen i ško društvo Dobrcpo l j c . 
Medtem ko seje slavnostna parada s skup
n i m nas topom odvijala pred zgradbo ob
č ine , se je drugi del nadaljeval na igrišču. 
Vsaka od godb je nastopila še s tremi sklad
bami, ki so j i m obiskovalci lahko p r i s luh
n i l i ob mizah ob pijači in hrani , za kar so 
poskrbel i člani Tu r i s t i čnega d r u š t v a Pod-
gora, ki so prevzeli zabavnejši del priredi
tve. 

M. Steklasa 

ža, ki je precej samosvoj in t ih. ()ele dneve 
se sprehaja po kraju in ljudje začne jo kma
lu govor i t i , da zahaja na Kodran i jo h Ka 
tr ici , priorjevi nečak in j i . Priorja skrbi p r i 
hodnost Katrice, ki živi sama z bo lno ma
terjo, zalo poskuša p repreč i t i njuna s reče
vanj.). Po eni strani n a r o č a p r io r vsem, ki 
so v stiku s Katrico, naj nanjo pazijo, na 
drugi strani pa si žo ln i r / dena r j em kupu
je n j ihovo zaupanje, tla lahko pride do le
pe deklice. Ribiču daje denar, da se lahko 
vozi po K r k i s č o l n o m , olj ar j u I lolteju /a 
pi jačo, vdovi Lc.špeti /a sk romno sobico ... 
(leprav so odnosi nerešeni, se vsi trudijo, 
da bi živeli vsaj navidezno v m i r u . 

/ g o d b a se zaplete, ko prior najde žolni r -
jevo p i smo, v katerem prosi prijatelja /a 
lažen krstni list, da bi se lahko po roč i l s 
Katr ico . P r io r se o d l o č i , da bo dokončno 
p rep reč i l l jube/en med n e č a k i n j o in nei
skrenim tujcem. H k r a t i se tudi loka ln i 
m l a d e n i č i /men i jo , tla bodo branili do
m a č o fantovsko čast pred Kat r i co , zato v 
gozdu žolni r ja pretepejo. M l a d i tujci se 
h o č e maščeva t i pr ior ju , / vab i ga v čo ln in 
odveslata v temno noč , v kateri prior umre. 
Oljar I lolte, ki seje tisto n o č vračal d o m o v 

m i m o reke, je edini slišal obupane klice 
na p o m o č . Ker je bi l bolj č u d a š k e narave, 
je to pripisal nadnaravn im silam oz. pod
v o d n e m u m o ž u , k i naj bi n e s r e č n i k a zva
bil v votlo. (,c/. pol leta po priorjevi smrti 
se v N o v e m mestu srečata žolni r , ki se je 
tiste usodne noči odselil, in M a k l e n , ki je 
nov i varuh sirote Katrice. Naredita k u p č i 
jo , da se žolnir lahko p o r o č i s Ka t r i co . V 
tem času hudo zbol i r ibič Vit le , ki se zave
da, tla je samo ž o l n i r lahko ubi l priorja, 
ker je še edini imel dostop tlo čolna. V njem 
je našel tudi žo ln i r j evo p i smo. H o č e se iz
povedati in prepreči t i poroko, kar m u s po
m o č j o I lolteja in menihov tudi uspe. Zo l 
nir si od hudega vzame življenje. 

Amate r sk i igralci so že osemnajstih za 
pored na M u l j a v i u p r i z o r i l i Jurč ičevo de
lo. Letošnja upr izor i tev Kloštrski žo ln i r je 
še posebej zanimiva zaradi manj znane 
zgodbe in same vsebine. Roman je furčič 
napisa l islega leta kot Desetega brala 
(1866) in je nastal po D o m n u , T iho tapcu 
in Juriju Koz jaku . Zgodov inska zgodba je 
aktualna v smislu tolerance in strpnosti 
do tujcev,,i hkrati opozarja na samozavest 
slovenskega človeka in identiteto s svojim 
n a r o d o m . Mul javsk i igralci so dogajanje 
p o u d a r i l i z dolenjsko n a r e č n o govor ico , 
žolnir (igra ga Igor Adamič) pa se je od 
njih ločil že v bolj i zbo rno -pogovornem 
jeziku. Ze lo dobri so skupinski prizori v 
k r č m i in na razpotju, kjer ženske , otroci 
in p ivc i ves čas komentirajo žolnir jeva de
janja, kol p r o t i u t e ž pa je režiserka I )anica 
Kastelic izvrs tno postavila konflikte med 
priorjem (Jože Sinjur) in žolnirjem, Iju 
b e ž e n med m l a d i m a dvema (Kat r ico igra 
Maja Koželj) ter naivne pogovore dveh po-
sebnežev, r ib iča Vidc ja (Samo M a t k o v i č ) 
in I lolteja ( D u š a n ( ir t len) . Igralci z naj 
vet i z k u š n j a m i pa so gotovo: ( l i r i l Jun i t , 

pisateljev p r a n e č a k , Slavko Kastelic, Lojze 
Ihan, M i l e n a Ju rč ič , M i l k a Zaje, Mar i j a 
Rus in drugi. 

Sceno je obl ikoval Jože Sinjur, posl ikal 
pa I )ore Južna . Luč je postavil Branko < rla 
van, za kostume pa sta z a d o l ž e n a Mar i j a 
Rus in Jože Sinjur. Da smo predstavo lah
ko slišali vsi gledalci v prelepem, narav
nem amfiteatru pod Jurčičevo domačijo, 
je poskrbel Martin Bele. 

Organ iza to rka predstave gospa Tatjana 
Lampret je o prizadevnem delu igralcev in 
letošnji up r i zo r i tv i de ja la :"Mul javci , pre 
dani Jurčiču in gledal iški tradiciji, si z re
žiserko gospo I )anico Kastelic prizadeva
mo narediti zanimivo, p repr ič l j ivo pred
stavo v s o č n e m d o m a č e m nareč ju , t a k š n o , 

Kloštrski žolnir na Muljavi 
Zadnji dan junija so v letnem gledal išču ob Jurčičevi domačiji na 

Muljavi krstno uprizorili Jurčičevega Kloštrskega žolnirja. Izvrstno 
povest iz 18. stoletja je v dvajsetih slikah dramatizirala in postavila 

na oder gospa Danica Kastelic. 



Turizem, kultura 

da boste govor i l i : D o b r i so t i , Mul j avc i . Še p r i 
demo v to gledališče.Ta prijazna gledališka d ru -
žina z d r u ž u j e mlade in malo manj mlade, že 
i z k u š e n e igralce in t a k š n e , k i se letos p r v i č 
preizkušajo v letnem gledališču. Razdajajo svoj 
prosti čas, dobro voljo in bogatijo naše življe
nje. P o ž r t v o v a l n o ljubiteljstvo v času , ko se 
mnoge vrednote izgubljajo, zasluži torej še po
sebno mesto in pozornost". 

Ponovitve Kloštrskega žolnirja v letnem gle
da l i šču na M u l j a v i si boste lahko ogledal i še 
zadnji v ikend v avgustu OZ. v z ače tku septem
bra. 

Barbara Rigler 

Za Sklad RS za ljubiteljske kulturne 

dejavnosti Območna izpostava Ivančna 

Gorica 

PRI KORITU 
9. septembra 2000 

organizirajo 

Turistično društvo in 
vaščani Podgore 

Dnevni pohod na Kamen 
vrh 

Zbor ob 14.00 pri cerkvi 
Sv. Miklavža 

Prihod h Kor i tu, kjer 

VABIMO VSE PRIDELOVALCE 

KROMPIRJA, KI IMAJO NAJTEŽJE 

IN NAJBOLJ NENAVADNE OBLIKE 

KROMPIRJA ZA IZBOR IN 

PODELITEV NAQRAD, KI BODO 

PRIPOMOGLE ŠE K BOLJŠEMU 

PRIDELOVANJU V NASLEDNJEM 

LETU 

V NOČI PRI KORITU pa bomo za 

vas poskrbeli tudi za pijačo, jedačo 

in dobro razpoloženje. 

VABLJENI VSI DOBROVOLJCI! 

TURISTIČNO DRUŠTVO DOBREPOLJE 
vas vabi na 

Srečanja Ijud&lfdffa 

pod naslovom 

Ko zbrani gremo vsi skoz' vas 

V S O B O T O , 2 6 . A V G U S T A , O B 1 8 . U R I 

P R I O S N O V N I Š O L I N A V I D M U 

Sodelujejo: 
ZAGORIŠKI FANTJE 

LJUDSKE PEVKE IN PEVCI IZ LOŽNICE 
LJUDSKI PEVCI IN PEVKE IZ STOPERC 

JOŽE ZAJC Z V I D M A 
LJUDSKI PEVCI IZ VELIKEGA TRNA PRI KRŠKEM 

VINTARJEVA ANČKA IN IVAN IZ ZAGORICE 
VAŠKI KOLEDNIKI Z JESENIC NA DOLENJSKEM 

JOŽE VERGO IZ KOMPOLJ 
VOKALNI TERCET D O M I N A IZ PREVORJA 

PETKAŠI IZ ŠMARJA PRI JELŠAH 
TAMBURAŠKA SKUPINA DUPLJAK 

LJUDSKI PEVCI IZ BOŠTANJA 
ŠAURINKE IZ SEČOVELJ 

VOLK FOLK IZ ILIRSKE BISTRICE 

P R E D PRIREDITVIJO B O O B 17. URI V AVLI ŠOLE ODPRTJE 
RAZSTAVE V E Z E N I N IN D R U G I H R O Č N I H DEL. M O Ž E N B O 
T U D I O G L E D STALNE RAZSTAVE G R A F I K T O N E T A KRAL)A. 

Dobrepoljci, Stružanci in vsi ljubitelji ljudskega petja ter 
ljudskega izročila! 

Obiščite srečanje ljudskih pevcev in godcev iz vse Slovenije! 
Spoznajte njihovo govorico in lepoto ljudskega petja. 

LEPO VABLJENI! 



avgus t 2 0 0 0 Aktivnosti naših občanov 

Na V. regijskem preverjanju 
usposobljenosti ekip prve pomoči 

CZ in RK sodelovala tudi ekipa 
občine Dobrepolje 

Že kar nekaj let smo se pogovarjali, da bi se ena izmed 
naš ih ekip prve pomoči udeležila vsakoletnega regijske
ga preverjanja ekip prve pomoči CZ in RK občin ljubljan

ske regije, vendar so imeli pripadniki teh ekip kar ne
kakšen strah oziroma odpor pred "tekmovanjem". 

I .(.'los je bilo preverjanje v Izobraževalnem centru na Igu in nekateri 
člani ekip prve pomoči so sc odloč i l i , da se takega preverjanja ude lež i jo . 
Pred preverjanjem so se naši p r i p a d n i k i ekip še dodatno usposabljali . 
Štiri proste večere so posvetili temu, da si osvež i jo znanje. Usposablja
nja je vodila V.med. sestra [ožica Lavrih, že prekaljena poznavalka to 
vrstnih preverjanj znanja, saj že vrsto let pripravlja ekipo prve p o m o č i 
ob< me Ivančna Gorica. 

Preverjanja se je udeležila ekipa, ki so jo sestavljali: vodja ekipe Jože 
Pugelj, Marija Bradač , Margareta Petrušen, I [elena Perhaj, Alojz Bost 
jančič in Marjan Andolšek. 

Pr izna l i m o r a m o , da so se u d e l e ž e n c i samega preverjanja kar malo 
bal i , ču t i t i je b i lo o d p o r do "tekmovanja". Že na samem p r i z o r i š č u pre
verjanja, še bolj pa po razglasitvi rezultatov, smo vsi skupaj ugotovi l i , da 
je nj ihovo znanje na v i sokem n ivo ju , saj se po rezultatih lahko pr imer
jajo z ek ipami , ki tekmujejo že vrsto let. Vendar to ni n a j p o m e m b n e j š e , 
bolj p o m e m b n o je, tla so pr ipravl jeni pomagati vsem, ki so p o m o č i 
potrebni , č e p r a v si ž e l i m o , da bi b i lo takih potreb k o l i k o r se da malo . 

Članica Štaba C Z Anton i ja Pugelj je na srečanju pripadnikov prve 
pomoči povedala naslednje: "Ce S p o m o č j o znanja, k i ga p r i d o b i m o 
tako ali d r u g a č e r e š i m o samo eno življenje, se je vredno po t rud i t i . E n o 
življenje, kaj je to, se sprašujejo nekateri vendar vsak, ki izgubi ljublje 
no osebo ve, daje ta en č lovek za njega vse na svetu. In vse na svetu boste 
rešili vi, ki to znate in želite." In za p r ipadn ike naše ekipe to lahko z 
gotovostjo t rdimo. 

Na k o n c u se zahvaljujem p r i p a d n i k o m tekmovalne ekipe prve po
moči za njihov od l i čen uspeh K), mesto na preverjanju, terge. Jožici 
Lavr ih , ge. Tončk i Pugelj, g. Francu Skalji in g. ž u p a n u A n t o n u [akopi 
ČU, ki so p r i p o m o g l i , da je b i lo usposabljanje m preverjanje u s p e š n o 
izpeljano. 

Marija Kramžar 

Izšel je zbornik Zamolčani 
grobovi in njihove žrtve 

V okviru domoznanskih večerov je bila 29. 
junija v knjižnici Grosuplje predstavitev 

tretje dopolnjene izdaje zbornika Zamolčani 
grobovi in njihove žrtve. To je obsežna knjiga, 

ki odstira pogled v resnico o naši novejši 
zgodovini, doslej osvetljeni le z ene strani inje 
napisana v spomin vsem znanim in neznanim 
žrtvam medvojnih in povojnih pobojev v Slo

veniji. Govori o s t rašn ih š tev i lkah zamolčanih 
žrtev in grobišč, ki jih prejšnja komunist ična 

oblast ni hotela priznati. 

Z b o r n i k je nastal v d r u š t v u za ureditev z a m o l č a n i h gro
bov, katerega soustanovitelj je Franc Pcrme, ki je tudi naj
bolj zas lužen za iz id tako prve izdaje zborn ika iz leta I 998 
kot sedanje dopoln jene izdaje. Prva izdaja je bi la k m a l u 
razprodana in kasneje dot iskana. M e d t e m ko v njej še ni 
b i lo zajetih g rob i šč v celotni Slovenij i , so to vrzel dopolnili 
v sedanji, tretji izdaj i , k i obravnava tudi g r o b i š č a na P r i 
morskem. 

"S lovenc i smo 50 let p raznova l i samo zmage, najbolj 
t r ag ičen tlel naše Zgodovine pa smo z a m o l č a l i . N a r o d , ki 
n ima celovite Zgodovine, n ima tla p o d nogami," je začel 
svoje izvajanje Franc Perme in doda l , da se je po letu 1990 
začelo govor i l i o postavitvi skupnega spomenika vsem žr
tvam. Ker se glede tega n i n ič premakni lo , so se ljudje zače-
li združevati, da bi raziskali celotno zgodovino, l ako je 

pr i š lo do ustanovitve D r u š t v a z a m o l č a n i h grobov, katerega 
člani se na z ače tku sploh niso zavedali,da bo vse, kar boelo 
o d k r i l i , tako o b s e ž n o in grozlj ivo. I )<> zdaj je evidentiranih 
kar 296 g r o b i š č , še vedno pa prihaja do nov ih odkr i t i j . 

Franc Nm'it, eden od petih urednikov zbo rn ika , je pri
kazal pravne podlage, k i so o m o g o č i l e medvojne in povoj
ne zunajsodne usmrti tve. Povojna oblast je n a m r e č spreje
la zakon o konfiskaci j i , ki govori o zaplembi in ugotavlja
nju, kdo je z l o č i n e c in k d o s o v r a ž n i k naroda. P r i p a d n i k i 
domobranske vojske so bili po tem zakonu vojni z loč inc i , 
vsi ostali , ki jih je b remen i lo , tla so b i l i lastniki večjega 
p r e m o ž e n j a , pa so bi l i obravnavani kot narodni sovražn i 
k i . Zanimivo je po besedah I ranca N u č i č a dejstvo, da je 
taka po l i t i ka trajala vse do slovenske osamosvoji tve, šele 
leta I 995 je l Istavno sodišče omenjen i zakon razveljavilo. 

Sicer pa knjiga, ki obsega več kot 700 strani, vsebuje po
leg velikega števila podatkov, tudi širše r azsežnos t i komu
nistične revolucije in njen izvor iz Sovjetske zveze. Naj
bolj pretresljivi pa so opis i in p r i čevan ja posameznikov in 
i zkušn je l judi , ki so bile p r i če g roz l j iv im dogodkom. 

V o d i l o avtorjev p r i pisanju knjige je b i l po besedah A . 
Ž i t n i k a pregovor: "1 >a se resn ic i prav spozna, je treba čuti 
oba zvona." D o v o l i velik razlog, tla se odloČimo prebrati 
knjigo, ki je pravkar izšla pod nas lovom Z a m o l č a n i grobo
vi in njihove ž r tve . 

M. Steklasa 



Iz gasilskih društev 

75-LETNICA GASILSTVA V KOMPOLJAH 

Ob jubileju razvili nov 
gasilski prapor in prevzeli 

gasilsko vozilo 
"Vasi, v katerih gasilska društva dobro delujejo, so 
tudi v celoti bolj aktivne in njihovi prebivalci bolj 

povezani med sabo," je med drugim dejal župan 
Anton Jakopič v svojem pozdravnem govoru ob 75-
letnici PGD Kompolje. Omenjena slovesnost, bila je 

24. junija, je ponovno dokazala, da med take vasi 
spadajo tudi Kompolje. Ne le v preteklosti, ko so z 

navdušenjem ustanavljali društvo, tudi v sedanjem 
času ostaja delavnost in solidarnost njihova vrlina. 

Del ude ležencev gasilske parade 

Aleš Mustar razvija prapor , o b n j e m na desni so predstavnik i GZ 

D o b r e p o l j e 

K o m b i n i r a n o gasilsko vozi lo s p o p o l n o o p r e m o 

Pred dvema letoma so predali v uporabo gasilski d o m z v e č n a m e n s k o dvorano, 

letos ob 75-letnici d r u š t v a pa so u radno prevzel i k o m b i n i r a n o gasilsko voz i lo s 

p o p o l n o opremo. T u d i pr i tej akcij i so svojo sol idarnost pokazal i vaščan i K o m -

polj in Podgore, saj so prispevali več ino sredstev, s 30% pa j i m je pomagala Gas i l 

ska zveza Dobrepol je . Razvi l i so tudi nov gasilski prapor z oznakami in s i m b o l i 

slovenske d r ž a v e . Nanj so še posebej ponosn i , saj se bodo pod nj im zbirale seda

nje in nove generacije gasilcev. 

Predsednik P G D K o m p o l j e krn i l K r a m ž a r seje na slovesnosti zahval i l tako 

v a š č a n o m kot vsem č l a n o m d r u š t v a in izrazil zadovoljstvo, da kljub v z p o n o m in 

padcem, ki j ih je prež ive lo d r u š t v o v 75-letnem obstoju, tako u s p e š n o praznujejo 
visok jubi lej . 

P G D Kompo l j e sta za n j ihov jubilej in napredek čest i ta la tudi predsednik G Z 

Dobrepolje Jože Lenarč ič in ž u p a n A n t o n Jakop ič , ki je ob tem tudi predal ključe 

gasilskega avtomobi la povel jniku d r u š t v a Stanetu Rotarju. Obe pr idobi tv i , vozi lo 

in prapor, je nato blagoslovi l ž u p n i k Prane Skul j . 

Slovesnost se je začela s parado vseh gasilskih d r u š t e v s prapori in voz i l i , k o n č a 

la pa seje s podel i tv i jo pr iznanj z a s l u ž n i m č l a n o m za 20- lc tno in 30- lc tno delo 

vgas i l skem d r u š t v u , s podel i tvi jo priznanj ( las i lskezveze Dobrepol je in o d l i k o 

vanji Gasi lske zveze Slovenije 

Vreme, ki je sprva pokaza lo organizator jem neprijazen obraz, seje k m a l u iz

bol jša lo , tako da je prijateljsko d r u ž e n j e in vel ika vr tna veselica, ki so jo organi 

ziral i d o m a č i gasilci , p r ivabi la p rece j šn je š t ev i lo obiskovalcev. 
M. Steklasa 

Govor p redsedn ika Gasilske zveze Dobrepo l je 

Jožeta Lenarčiča. Ob n j e m Jože Prijatelj ( levo) in 

Emi l Kramžar (desno) 
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Za 2 0 - l e t n o d e l o v P C D 

s o d o b i l i p r i z n a n j a : 

B R O D N I K BRANE 

G R M J A N K O 

MEGLEN IVAN 

MEGLEN TONE 

MUSTAR FRENK 

M U STAR M I L A N 

NOVAK JOŽE 

PINOSA JOŽE 

PRIJATELJ JOŽE 

RIGLER JANEZ 

TEKAVČIČ JOŽE 

ŽNIDARŠIČ FRANCI 

ŽNIDARŠIČ STANE 

Za 3 0 - l e t n o d e l o v P G D 

s o d o b i l i p r i z n a n j a : 

BUŠČAJ D U Š A N 

KLINC JANEZ 

PRIJATELJ MARJAN 

ROTAR STANE 

P r i z n a n j a TRETJE S T O P N J E 

G a s i l s k e z v e z e D o b r e p o l j e : 

G R A N D O V E C JOŽE 

MESOJEDEC D U Š A N 

MUSTAR T O N I 

N a p r e d l o g d r u š t v a j e d o b i l 

o d l i k o v a n j e t r e t j e s t o p n j e GZ 

S l o v e n i j e 

ROTAR STANE 

Jubilej prostovoljnega 
gasilskega društva 

Ponikve 
V soboto 8. julija je PGD Ponikve praznovalo 70-
letnico obstoja društva. Ob tej pri ložnosti smo 

organizirali svečano proslavo z gasilsko parado, 
kateri so prisostvovala vsa društva GZ Dobrepolje 
in tudi društva sosednjih zvez. Društvo je prevzelo 

vozilo Mercedes Sprinter predelano v gasilsko 
vozilo GV-Vl. Pridobljenih je bilo tudi novih 110 
m2 novih površin in obnovljena fasada celotnega 

objekta. 

Nov gasilski avto Mercedes Spr inter GV-Vl čaka na p revzem 

Naši p r edn ik i so us tanovi l i d r u š t v o po ve l ikem požaru 
leta 1930. Še v istem letu so si pos tavi l i s k romen gasilski 

d o m in že drugo leto nabavi l i novo m o t o r n o b r izga lno s 

p o m o č j o zdomcev v A m e r i k i . D r u š t v o je b i lo zelo aktivno 
na vseh p o d r o č j i h , posebno pa še na k u l t u r n e m , saj so vsa

ko leto postavi l i na oder novo igro, ki so jo igrali po o d r i h 

doma in b l ižn j i o k o l i c i . M e d p r v i m i so p r i č e l i s v e č a n o 

p raznova t i f lor janovo nedeljo, praznovanje katere smo ponov

no o b u d i l i zopet v samosto jn i S loveni j i . 

V d r u š t v u smo se na ta čast i t l j ivi jubi lej zelo sk rbno pr iprav

ljali že nekaj časa . V ta n a m e n s m o izdal i K r o n i k o d r u š t v a , v 

kateri s m o na podlagi o b s t o j e č i h d o k u m e n t o v in tud i po ust

n e m i z roč i l u s ta re j š ih č l a n o v zabeleži l i m n o g o dogodkov v ce

l o t n e m o b d o b j u obstoja d r u š t v a . O p r e m i l i smo jo tudi z boga

t i m s l i k o v n i m g r a d i v o m . 

Kot je že ob iča j ob tak ih jub i l e j ih , smo b lagos lovi l i in predali 

n a m e n u gasilski k o m b i Mercedes Spr in ter predelan v gasilsko 

v o z i l o G V - V l , ki i m a m e d d r u g i m vgrajeno tud i v i s o k o t l a č n o 

č r p a l k o s 300 1 vode. To s o d o b n o v o z i l o je meti m o d e r n e j š i m i v 

svoji kategori j i . O b tej p r i l i k i s m o predal i uporab i 110 ml no 

v ih prostorov, ki j ih bodo uporabl ja l i krajani i n m l a d i n a . O b 

n o v i l i smo fasado celotnega objekta in u red i l i o k o l i c o , kar bo 

tudi p r i p o m o g l o k p r i j e tnemu izgledu vasi. 

Na j svečanc j š i del je bila gasilska parada, v k a l e n je b i lo preko 

150 s o d e l u j o č i h . N a čelu parade je bi la konjska vprega z gasil

s k i m v o z o m iz, leta 1933, staro m o t o r n o br izga lno I I O in gasil

s k i m i veterani . Z a njo je b i l kon j en ik v n a r o d n i n o š i , ki je nosi l 

s lovensko zastavo, sledile so m u narodne n o š e . Takt celotni p o 

v o r k i je dajala godba Dobrepo l j e . Gas i l sk i e š a l o n je b i l sestav

ljen iz p r a p o r š č a k o v vseh desetih s o d e l u j o č i h d r u š t e v , m l a d i n 

ske desetine, ž e n s k e desetine, č l a n s k e desetine in č l a n o v d r u š t e v 

v pa radn ih u n i f o r m a h . N a k o n c u je s ledi lo še 13 gasilskih voz i l . 

Povorka je kren i la p o d v o d s t v o m povel jn ika parade iz vaškega 

centra do s v e č a n e t r ibune pred gas i l sk im d o m o m , na kateri so 

b i l i ž u p a n o b č i n e Dobrepo l j e , p reds tavnik i gasilskih zvez in do

m a č e g a d r u š t v a ter g. ž u p n i k . 

Z a povezovan je p r o g r a m a je p o s k r b e l a p reds t avn ica radia 

Ze len i va l , k i je b i l tud i medi j sk i sponzor celotne pr iredi tve. Po 

u v o d n e m n a g o v o r u je s led i l g o v o r p redsedn ika d r u š t v a , k i je 

poda l k ra tko zgodovino d r u š t v a in uspehe zadnjega obdobja v 

d r u š t v u . N a k o n c u je spre

g o v o r i l še ž u p a n o b č i n e . 

Vse nove p r idob i tve je po 

p r e v z e m u b l a g o s l o v i l še 

gospod ž u p n i k . Sledi la so 

še v r o č i t v e o d l i k o v a n j , 

pr iznanj in zahval najbolj 

z a s l u ž n i m č l a n o m i n d r u 

g i m kra janom, k i so na k a 

k r š n o k o l i n a č i n pomaga l i 

d r u š t v u . 

Po u r a d n e m delu sveča

nosti je sledila vrtna vese

l ica, ki kl jub s labemu vre

m e n u ni izostala. P r i so tn i 

so se razpored i l i po gasi l

s k i h p r o s t o r i h , n a j b o l j 

vz t ra jn i plesalci pa so po 

takt ih ansambla K o s o b r i n 

plesali na o d r u kar po d e ž 

j u . K l j u b n e m o g o č e m u 

v remenu smo vzdrža l i do . . , •, , , ... 
Avtomobil GV-Vl poleg devetih 

zgodn j ih ju t ran j ih ur. ^ sedežev v potniškem delu vsebuje 
Jože Lenarčič Vse, kar je potrebno za gašenje 



Gasilska tekmovanja v letu 
2000 

Gasilska športna tekmovanja so preizkus aktivno
sti posameznih društev, članov tekmovalnih enot, 

njihovih spretnosti, znanja pa tudi borbenosti. 
Gasilska zveza Dobrepolje daje velik poudarek tem 

tekmovanjem in jih tudi primerno stimulira.V 
letošnjem letu so se odvijala na dveh nivojih. V 
juniju je poveljstvo GZD skupaj z GZ Grosuplje 
organiziralo skupno tekmovanje v Grosuplju, v 

mesecu juliju pa sta se dve zmagovalni ekipi iz leta 
1999 udeležili državnega tekmovanja v Mariboru. 

Grosupl je - štiri ek ipe PGD Ponikve na t e k m o v a n j u 

Tudi letos smo se od loč i l i , da b o m o tekmoval i skupaj z G Z 
Grosupl je na m e d o b č i n s k e m tekmovanju v vseh d i sc ip l inah po 
mednarodn ih n o r m a h C T I F . Z a ekipe, ki so se uvrsti le na d r ž a v 
no tekmovanje, je bi l to tudi zadnji preizkus znanja pred od loč i l 
n i m nastopom. Tekmovanje seje odvi ja lo v soboto 16.06.2000 v 
Grosupl ju . Tekmovanja seje u d e l e ž i l o kar 49 t ekmova ln ih ekip. 
Da to tekmovanje ni majhno, dokazuje že ve l iko š tevi lo tekmo
valcev in sodnikov, ki je š te lo skupaj preko 500 n a s t o p a j o č i h . Pri 
organizaciji in izvedbi pa je sodelovalo še veliko p o m o ž n e g a oseb
ja. 

Iz .GZ Dobrepolje je pri sojenju sodelovalo 9 sodnikov, t ekmo
valo pa je 10 tekmovaln ih ekip, skupno 109 gasilcev. "Tekmovanje 
je ob prijetnem v remenu in d o b r i organizaci j i potekalo h i t ro in 
korektno. Rezultati so bi l i dokaj i zenačen i , kar je kazalo na do 
bro pripravljenost vseh n a s t o p a j o č i h ekip. K m a l u po zak l jučku 
tekmovanja so bi l i razglašeni rezultati in podeljeni pokal i za prva 
mesta. 

Razvrstitev tekmovalnih ekip po kategorijah in doseženih re
zultatih (glej tabelo na naslednji strani) 

D r ž a v n o tekmovanje v M a r i b o r u 
V petek, 30. juni ja in v soboto, 1. ju l i ja je b i lo na Poljanah v 

M a r i b o r u nadvse ž i v a h n o . N a d r ž a v n e m gasilskem tekmovanju 
č lanic , č lanov, veterank in veteranov je nastopi lo 229 enot, ki so 
se v konkurenc i č lan ic in č l a n o v potegovale ne le za pokale in 
medalje, pač pa tudi za m o ž n o s t nastopa na gasilskih o l impi j sk ih 
igrah, ki bodo julija 2001 v K u o p i u na F inskem. Zato ni presene-

V akcij i - t rode ln i napad 

čala dobra pripravljenost enot. 
D r ž a v n o gasilsko tekmovanje je dogodek, ko se srečajo vse naj

boljše slovenske tekmovalne ekipe. Te so že v lanskem letu začele 
t ekmovalno pot, na tekmovanj ih gasilskih zvez in regij. Priprave 
so zahtevale veliko dela in odrekanja tekmovalcev, nj ihovih men
torjev in vodstvenega kadra gasilskih organizacij . 

Tud i iz n a š e gasilske zveze sta se v letu 1999 dve najboljši ekipi 
uvrs t i l i na to tekmovanje. Najbol jša ženska ekipa je bila iz P G D 
Zdenske vasi, m o š k a B pa iz P G D Ponikve. Na tekmovanje v M a 
r ibor smo se skupaj z navi jači odprav i l i z avtobusom. Potovali 

Državno t e k m o v a n j e Mar ibo r - moška ek ipa B, PGD Ponikve, ženska 

ek ipa A - PGD Zdenska vas 

Moška ek ipa B - PGD Ponikve 
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Iz društev 19 
smo v prijetnem vzduš ju in se kljub t remi 
pred p o m e m b n i m nas topom n i s m o pre
več obremenjevali z misl i jo po v isoki uvr
stitvi. Zavedali smo se, da tukaj nastopajo 
samo zmagovalci in vsaka uvrstitev je že v 
ponos nam samim kot tudi n a š e m u kra
ju . Kaj hi t ro smo našli s tadion, kjer seje 
odvijalo tekmovanje. Po z a č e t n e m ogre
vanju, p r ip rav i osebne opreme, je pr i še l 
čas za naš nastop. Pr i javi l i smo se k o m i s i 
j i , k i nas je temeljito pregledala in nas us
meri la na po l igon , kjer smo i m e l i d o l o 
čen nastop. P r ip rav i l i smo si orodje in po 
znaku sodnikov pr ičel i z vajo. Da l i smo 
vse od sebe, vse kar smo se naučil i na m n o 
gih vajah, pa tudi na pretekl ih nas topih . 
Nastopal i smo že na ve l iko tekmovanj ih , 
vendar na takem nivoju še n i k o l i . Z izved
bo smo bi l i kar zadovol jn i , vendar trema 
je bila prisotna bolj kot smo si m i s l i l i . K 
rezultatu je s igurno p r i pomog lo tudi b u č 
no navijanje navijačev obeh d ruš t ev . E k i p i 
obeh d r u š t e v sta k m a l u zaključil i oba dela 
tekmovanja, vajo z m o t o r n o br izga lno in 
potem še š tafe to z o v i r a m i . Takoj po na
stopu smo si šli ogledat mesto M a r i b o r s 
s tarim de lom na L E N T U , saj smo imel i še 
dovolj časa do zakl jučka tekmovanja. 

O b petih popo ldan so se zbrale vse tek
movalne enote na ve l ičas ten zak l juček na 

ČLANI A VAJA Z MB ŠTAFETA 2 OVIRAMI 

M. PGD 
GAS. 

ZVEZA 
DOS. 

TOČKE 
ZAČET. 
TOČKE 

CAS 
IZVEDBE 

NEG. 
TOČKE 

DOS ČAS NEG TOČKE 

1 Ponikve 862,31 1000 66,69 71 
2 Hočevje 853,33 1000 71,67 0 75 0 
3 Zdenska vas 848,67 10(11) 73,33 ' 0 68 0 
4 VidenvDobrep 828,69 1000 76,31 30 65 0 
8 

ČLANI B VAJA 2 MB ŠTAFETA Z OVIRAMI 

M. PGD 
GAS. 

ZVEZA 
DOS. 

TOČKE 
ZAČET. 
TOČKE 

ČAS 
IZVEDBE 

NEG. 
TOČKE 

DOS. ČAS NEG. TOČKE 

1 Ponikve 863,36 1007 66,64 0 77 0 
2 

ČLANICE A VAJA Z MB ŠTAFETA Z OVIRAMI 

M. PGD 
GAS. 

ZVEZA 
DOS. 

TOČKE 
ZAČET. 
TOČKE 

ČAS 
IZVEDBE 

NEG. 
TOČKE 

DOS. ČAS NEG TOČKE 

1 Zdenska vas B29 56 1000 75.44 20 75 0 
2 Hočevje 821,39 1000 'i') 61 5 74 0 
3 Ponikve 799 95 1000 96.05 20 84 0 
5 

PIONIRJI VAJA Z VEDROVKO ŠTAFETA Z OVIRAMI 

M. PGD 
GAS. 

ZVEZA 
DOS 

TOČKE 
ZAČET. 
TOČKE 

ČAS 
IZVEDBE 

NEG. 
TOČKE 

DOS. ČAS NEG. TOČKE 

1 Ponikve 896.3 994 17,7 0 80 0 
2 I looevjn 892,5 994 21,5 0 80 0 
:t 

s tadionu. V svečan ih gasilskih e š a l o n i h je 
korakalo preko 2500 ude ležencev . Po po / 
dravnih nagovorih župana M a r i b o r a , preti 
sednika G Z Slovenije in predstavnika m i 
nistrstva za o b r a m b o so b i l i razg lašeni re
zul tat i , podeljeni poka l i , medalje in p r i z 
nanja. Naš i dve ek ip i sta se uvrs t i l i v sku
p i n o bronast ih pr iznanj in s l u č a j n o obe s 
34. mes tom v svoji kategoriji dosegli zelo 

sol iden rezultat v izredno m o č n i d r ž a v n i 
konku renc i . 

Z rezultatom tekmovanja smo b i l i zelo 
zadovol jni in samo upamo lahko, da se bo 
čez štiri leta še katera ekipa iz naše gasilske 
zveze zopet uvrstila na d r ž a v n o tekmova
nje. 

Gasilska zveza Dobrepolje, 

Jože Lenarčič 

Srečanje družin in prijateljev 
Padav ine čez cel t e d e n so n a m da le 

mis l i t i , d a z l e t o š n j i m š e s t i m p o vrst i 

t r a d i c i o n a l n i m " S r e č a n j e m d r u ž i n in p r i 

ja te l jev" ne b o nič. 

K l jub s l a b e m u v r e m e n u s m o bi l i or-

Posnetek s pr i redi tve 

ganizator j i p o v s e m pr iprav l jen i p o 

nud i t i g o s t o m h r a n o , p i jačo in raz

vedr i lo . 

"Saj i m a Bog Podgorce rad," s m o 

si de ja l i . 

P o p o l d n e je b i lo l e p o , a p ro t i 

veče ru s m o zaskrb l jeno p o g l e d o 

val i v n e b o . 

M a j h n a p loh ica je bi la dovo l j , da 

se neka te r i v n e d e l j o zvečer n iso 

napo t i l i k n a m . Vendar za vse t iste, 

k i so k l j ub s l a b e m u v r e m e n u pr iš

l i , je b i lo p o s k r b l j e n o . 

Vaški kozolc i in garaže so bi l i za

vet išče m n o g i h ob iskova lcev . O d 

p a d l a pa je predstava za o t r o k e , ki 

na j b i j o popes t r i l k l ovn . Vel iko je 

b i lo znan ih obiskovalcev, ve l iko l ju

d i o d d r u g o d , nekater i zvesti P o d 

g o r c e m in n j ihov i pr i red i tv i že vsa 

leta. 

Srečke so b i le h i t ro p r o d a n e , le 

h rana je še osta la , za to s m o skle

n i l i , da n a s l e d n j o n e d e l j o p r i red i 

m o p i kn i k pr i koč i pr i Kor i tu . 

TD Podgora, Ana Letanja Priprave na pr i redi tev 



Naša gostja 

POGOVOR S PAVLO HOČEVAR IZ STRUG 

V Strugah so ženske vse bolj 
aktivne 

Pavlo Hočevar poznam že nekaj časa kot eno najbolj aktiv
nih članic DPZ Dobrepolje, pri ložnost za nekoliko daljši 
pogovor z njo pa se je ponudila še le letošnje poletje. Obi
skala sem jo na njenem domu v Strugah, kjer sta si z mo
žem ustvarila prijeten dom. Do svojega 50. leta, ko se je 
zaradi bolezni predčasno upokojila, je živela v Ljubljani, 

kjer je bila tudi ves čas zaposlena. Odločitev, da se preseli v 
Struge, kjer je mož podedoval h išo svojih staršev, je bila za 
Pavlo težka, saj ji je življenje v mestu kar prijalo, čeprav ni 

bila mestni otrok. 

Ga. Pavla Hočevar p red d o m a č o hišo 

G r e n k i s p o m i n i n a 
o t r o š t v o 

Njena življenjska pot se je začela 
v Zvirčah. In namesto s p o m i n o v 

na rojstni kraj, k i so zmeraj ožar-
jeni /. n e č i m n e r a z l o ž l j i v o l e p i m , 

se ii iz časov o t r o š t v a porajajo naj

bolj t ipke i zkušn je . T r i mesece pred 

k o n c e m v o j n e , k o je b i l o P a v l i 

osem let, je b i la vas p o ž g a n a , ljudje 

pa izseljeni. Z a vedno j i je ostalo v 

s p o m i n u , k a k o so j i h d v i g n i l i iz 

postelj ob peti u r i zjutraj in j i h 

nagnali na sredo vasi . T a m so j ih 

z a d r ž e v a l i d o š t i r ih p o p o l d n e , na

to pa so j i m ukaza l i , naj gredo, k a 

m o r k d o h o č e . P r v o z a t o č i š č e 

n j ihove d r u ž i n e je b i l o p r i B a č -

n i k o v i h P r i C e r k v i . Vendar pa so 
tam ostali le nekaj d n i , p o t e m pa 

so se odpravili v R i b n i c o . In kako 

nenavadna so pota usode. Le nekaj 

ur po n j i h o v e m o d h o d u je b i l a 

B a č n i k o v a d r u ž i n a m e d 

b o m b a r d i r a n j e m p o b i t a . Pavla 

i n n j e n i , k i so se p o s r e č n e m 

n a k l j u č j u i zogn i l i s m r t i , so se po 

dveh le t ih b ivan ja v Š k r a b č e v i 

h i š i v R i b n i c i v r n i l i naza j v 

St ruge , v vas ico Pod tabor , kjer 

so živeli pet let. P o ž g a n a vas in 

izgon iz rojstnega kraja pa n i b i 

la ed ina p r e i z k u š n j a , k i je zazna

m o v a l a njeno o t r o š t v o . 9. maja 

leta 1945 so j i u b i l i bra ta , dva 

meseca pred tem pa je v č u d n i h 

o k o l i š č i n a h u m r l o č e . Po v o j n i 

se je zače l d r u g a č e n boj - boj za 

p rež ive t j e , saj je mat i ostala sa

ma s š e s t i m i o t r o k i . 

Pavla je bi la bister o t rok , v šol i 

so jo hotel i usmer i t i v uči te l j sk i 

p o k l i c , vendar se je mat i bala, da 

je ne bo mogla v z d r ž e v a t i meti 

šolanjem. Pa so se naš l i dobri 
ljudje, k i so j i p o m a g a l i , da je v 

Ljubl jani k o n č a l a negovalsko šolo in se zaposl i la . N a 

zadnje je bi la zaposlena v vzgo jnovar s lvenem zavo

du v Kosezah. V Ljub l jan i si je tudi ustvari la t lom in 

družino. Ima dva s inova in štiri v n u č k e . 

T u d i d r u g a č n e m u n a č i n u ž i v l j e n j a se 
p r i l a g o d i š 

Pavla je ena t is t ih , ki jo je upokojitev m o č n o priza 
dela, vendar si je k m a l u o p o m o g l a . Živ l jenje na vasi 

n u d i t o l i k o m o ž n o s t i , tla l ahko svoja nagnjenja in 

sposobnos t i še bolj i zko r i s t i š . Z m o ž e m hiše , k i sla jo 

pot ledovala , nista p o d r l a , le dozidala sta novi tlel, k i 

se lept) vklapl ja v celoten k o m p l e k s gospodarskega 
poslopja in prostora o k r o g njega. U m a k n j e n o od 

h rupa ceste živi ta m i r n o , a delavno. Ukvarjata se s 

kmetijo. Da pa j i m a ni dolgčas, poskrb i jo v n u k i , ki 

ju pogosto in radi obiskujejo . 

M e d v s a k o d n e v n i m i o b v e z n o s t m i v gospodinjs tvu 

in delu na kmet i j i pa Pavla še najde Čas za svoj p r i 

l jubl jeni hob i - vezenje in tlelo v D r u š t v u p o d e ž e l 

sk ih ž e n a . Po lna je ž ivl jenjske energije in volje do de

la, kar jo ohranja mladostno in v i ta lno . Po njeni za

slugi je v D P Ž Dobrepo l j e vse več č l a n i c iz Strug. 

Moja pozornos t pa je tokrat veljala n jen im čudo
vitim p r t o m , ki jih s t o l i k i m veseljem izdeluje. V so 

b i , kjer jih h r a n i , je kaj videti. Po lna je čudovitih 
izdelkov r a z l i č n i h velikosti in vzorcev. Vsak je nekaj 

posebnega in vsak je d r u g a č e n . Č e p r a v jih zadnja 

leta izdeluje s t rojno, tega na prvi pogled ni opaz i t i . 

V p reda l ih pa se najdejo tudi r o č n o izdelane vezeni 

ne, k a k r š n e je delala vča s ih . Tudi drugi pros tor i ka

žejo, da v hiši živi l jubi tel j ica vsega lepega. 

Ž i v e t i v S t r u g a h 
Pred h i š o se nama pridruži Pavl in m o ž , ki je prav

kar pr i še l iz hleva. " K r a j p o č a s i i zumira" , p rav i , ko 

ga p r o s i m , naj kaj pove o St rugah in dodaja: " Č e z 15 

do 20 let bo kar 30 odstotkov hiš p r a z n i h . Takt) kaže 

sedaj. To je težko zaustavi t i , živimo v drugačnih ča 

sih, kot s m o preti petdesetimi let i . M l a d i n a vidi, da 

se tla v mestu lažje živeli. Morda bo zemlja in življe

nje na deže l i kdaj imelo več jo vrednost. Zdaj je na 

ž a l o s t d r u g a č e . " 

T o d a živeti v z d r a v e m oko l ju je že ztlaj prednost . 

Pa tudi napredek prihaja v te kraje. O b č i n , i jim je v 

nekaj letih asfaltirala vse ceste, v n a č r t i h pa so tudi 
d r u g i projekti, kot so r a z š i r i t e v i g r i š č a , g radnja 

m r l i š k e vežice in ureditev p a r k i r n i h prostorov. M o r 

da bo to zaus tav i lo trend odseljevanja. Neokrn j ena 

narava n u d i lepe možnosti za razvoj t u r i z m a , ven

dar se tega ne da d o s e č i čez n o č . Na jveč ja nadloga 
Strug, p ro t i č e m u r se ne da n ič naredi t i , pa je ta, da 

živi jo na poplavnem o b m o č j u , zato se ob več j em de

ževju vedno č u t i j o o g r o ž e n e . Večkra t pride tlo po

plav, vendar tako hudo, kot je b i lo leta 1933, kasneje 

ni bilo. Pred vhodom v stari tlel h i še imajo zarezano 

č r t o , tlo katere je segala voda tisto leto. 
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Z m o ž e m in d v e m a v n u k o m a 

O S t r u ž a n c i h 
Sicer pa v Strugah živijo prijazni in 

gosto l jubni ljudje. T a k š n a sta tudi Pa 
vla in njen m o ž . Ve l iko vesla in čas ob 
klepetu hitro mineva . Za S l r u ž a n c e p ra 
v i l a , da so d o b r i ljudje in da j ih je m o 
goče za marsikaj n a v d u š i l i . Le pravega 
organizatorja m a n j k a , k i bi n j i h o v o 
energijo in pr ipravl jenost za de lo znal 
i zkor i s t i t i , l'a to seveda ne p o m e n i , da v 
Strugah vlada popolno m r t v i l o . Pavla 
in njen m o ž naš t e j e t a kar nekaj p r i m e 
rov n j ihov ih dejavnost i . Pohval i ta pev

sk i z b o r i n gasi lsko d r u š t v o . Prav tisti 
k o n e c tedna so p r a z n o v a l i 75- le tn ico 
obstoja d r u š t v a in b lagos lov i l i n o v o v o 
z i l o in s l iko na gas i lskem d o m u . Seveda 
si ne predstavljata, da v kraju ne bi b i l o 
šo le , saj ta daje živl jenje o k o l j u . M a r s i 
kaj b i se da lo reči tud i o m l a d i h . So p o 
skus i , da b i se o r g a n i z i r a l i , vendar vse 
skupaj ne zaživ i tako, kot b i si zaže le l i . 
K o k o n č a j o š o l a n j e , gre vsak b o l j a l i 
manj po svoji po t i . 

P o b u d o so prevze le ž e n s k e 
" V zadnjem času pa se stanje vendar le 

izbo l j šu je . Stvar so vzele v roke ženske" , 
pravi Pav l in m o ž in to n a j b r ž ni s amo 
njegova ugotovi tev. Prav njegova ž e n a 
Pavla in Ur ška Pugelj sta t is t i , k i s svojo 
v i t a l n o s t j o v n a š a t a neka j n o v e g a v 
s t r u š k o vsakdanjost . S t r u š k e ž e n s k e sta 
n a v d u š i l e , da se vse bol j v k l j u č u j e j o v 
D r u š t v o p o d e ž e l s k i h ž e n a , kjer m e d 
d r u ž e n j e m s sebi e n a k i m i najdejo z a d o 
vol j s tvo , o b e n e m pa z a k t i v n o s t m i , k i 
j ih o r g a n i z i r a d r u š t v o , popes t r i jo d o 
gajanje v svojem o k o l j u . Zdaj j i h je že, 
t o l iko , da v Strugah p o s k u š a j o same ure
sn ič i t i k a k š n o d o b r o idejo. K o je b i l o v 
T i s o v c u žegnjanje, so p r ip rav i l e p r avo 
p r e s e n e č e n j e . V s e , k i so p r iha ja l i iz cerk
ve, so p r i č a k a l e z d o m a č i m i d o b r o t a m i 
in j i m tako p o l e p š a l e že tako p r a z n i č n i 

dan . " T a k o enos tavno je b i l o . Z m e n i l e 
s m o se, napekle pec ivo , za s t r e ž b o pa 
s m o zapros i le mlada dekleta," pravi Pa
vla in zatrjuje, da to n iso naredi le zad
n j ik ra t . 

V s e b o l j š e m n e n j e o D o b r e -
pol jc ih 

Č l a n s t v o v t akem d r u š t v u ko t je D P Ž 
n e d v o m n o o m o g o č a tud i odpr tos t nav
zven i n povezovanje z D o b r e p o l j c i . Re
zultat medsebojnega d r u ž e n j a i n spoz
navanja pa je t ud i čeda l je bo l j š e m n e 
nje o D o b r e p o l j c i h . " Z d i se m i , da so se 
s p r e m e n i l i , pos ta l i so bol j dos topn i i n 
p r i j azn i do nas, S t r u ž a n c e v , " ugotavlja 
Pav l in m o ž . P r e p r i č a n je, da ni b i lo ved
no tako. O p a z i l je sp r emembo , saj v e č 
krat spreml ja ž e n o na razna skupna sre
čan ja in p r i red i tve v o k v i r u o b č i n e . 

"Posebno ž e n s k e v n a š e m d r u š t v u so v 
redu," dodaja Pavla i n vsi skupaj se s t r i 
n j a m o , da je p o h v a l n o , če pr iha ja d o 
tak ih ugotov i tev . 

Seveda pa treba precej zavzetos t i i n 
t r u d a , da se m e d s e b o j n o sodelovanje 
vzpos tavi in zaž iv i . In če ne b i b i l o takih 
posamezn ikov , kot je Pavla, do tega go
tovo ne b i p r i š l o . 

Z a t o še v e l i k o dobre volje in uspehov 
p r i v a š e m de lu , gospa Pavla! 

Pogovarjala s e je M. Steklasa 

Družabno srečanje članov društva Sožitje Grosuplje 

- društvo za pomoč osebam z motnjo v dušev
nem razvoju -

P O M A G A T I ŠIBKEMU J E ZA ČLOVEKA V E L I K A 
P R I D O B I T E V I N 

O S E B N O S T N A IZKUŠNJA. 
Z A V E D A M O S E , DA V S K R B I Z A N J E 
P O T R E B U J E M O L J U D I S S R C E M . 
V S A K ČLOVEK J E E N K R A T E N I N 

NEZAMENLJD7, ZATO J E R A Z U M L J I V O , DA 
S M O RAZLIČNI. 

V sobo to , 24 . j un i j a 2 0 0 0 s m o se zbral i na vr tu gost i lne 

JELENOV ROG pri Višnji Gor i . Več ko t lani, o k r o g 6 0 se nas je 

zbralo. Varovanci , starši, pr i ja te l j i in t u d i gost je so bil i m e d 

n a m i . Obiskal nas je ž u p a n o b č i n e Ivančna Gorica g. Jernej 

Lampret , d i rektor ica centra za socia lno de lo Grosupl je ga. Jo

žica Matjašič, g. V inko Bilič, d i rek tor Želve d.o.o. iz L jubl jane. 

Župan o b č i n e Grosup l je g. Janez Lesjak in g. Tomaž Jereb, 

d i rektor Zveze Sožitje sta se zaradi s lužbenih do lžnost i op ra 

vičila. 

Člani izvršnega o d b o r a društva s m o za naše varovance pr i 

pravili pravi p iknik . Razveselil i s m o j ih z jedačo in pi jačo, glas

bo, d ružabn im i igrami , s reče lovom in t u d i zaplesali so. Da s m o 

tako pr i je tno preživel i t o s o b o t n o p o p o l d n e , pa so n a m to p o t 

o m o g o č i l i naši sponzor j i . 

Zahva l ju jemo se v s e m , ki ste n a m p o m a g a l i pr i pr ipravi in 

izvedbi srečanja, saj so obrazi naših varovancev sijali o d sreče in 

veseli s m o , da s m o bili lahko v n j ihov i d ružb i . 

DRUŠTVO SOŽITJE GROSUPLJE 

Nevenka Zrnec 
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Povsod je lepo, doma je 
najlepše 

DPZ Sončnica Grosuplje in DPZ Dobrepolje sta se 4. 
7. 2000 odpravila na enodnevno ekskurzijo proti 

Strunjanu. Tokrat je bilo z nami veliko podmladka 
tako, da je bil avtobus poln. 

Dospele smo v Strunjan, kjer smo se kopale v mor ju , z v o d i č k o 
smo si ogledale Zdravilišče K r k a . Ogledale smo si tudi goj išče 
školjk. Po zelo dobrem kosi lu v zd rav i l i š ču smo se odpravi le v 
Portorož. Tam smo s i Ogledale kompleks Bernard in . 

Po enournem o d m o r u smo se odpeljale v vasico Hrastovlje, 
kjer smo videle trdnjavo v bran prot i T u r k o m in si ogledale cer
kev iz 12. stoletja, kjer so nam zgodov ino pr ikazal i z video po
snetki. 

Povratek d o m o v je bi l m i m o Postojne, Cerknice, Rakovega 
Škoc jana , kjer smo si ogledale naravni most ter naravoslovno 

u č n o pot. V pozn ih v e č e r n i h urah smo se vrni le domov. 
D P Ž S o n č n i c a se zahvaljuje Svetovalni s lužbi za d o m in d r u ž i 

no ge. I r in i I.ekan, ki nam je razlagala z n a č i l n o s t i teh krajev. 
D P Ž S o n č n i c a 

Predsednica: Stanka Ahlin 

Pokojnine po novem 
V Sloveniji sedanji pokojninski sistem ne more več garantirati izpla

čil pokojnine na nivoju izpred prejšnjih let. Razlogi za to so v zastare
losti sedanjega sistema, demografskih spremembah in tako imenovani 

preveliki ve l ikodušnost i sedanjega sistema. 

Zaradi naštet ih vzrokov se je pojavi la n u j 

nost po re formi obs to ječega poko jn inskega 

s is tema. Z r e f o r m o poko jn inskega s is tema 

je država prevali la del odgovo rnos t i za sta

rost na posamezn ika . To p o m e n i , da se bo 

do p o k o j n i n e iz naslova obveznega zavaro

vanja s časom zniževale in da je do lžnos t 

posamezn ika , da si s a m pr iskrbi d o d a t n i vir 

p r ihodkov za starost. 

D o h o d k i povprečnega p o s a r r - - : ka pa v 

večini p r imerov niso tako vise lahko 

investirali v n e p r e m i č n i n e al ne n a 

ložbe, iz kater ih bi na starost ,nal d o 

da tno rento. Zato je država p o n u d i l a orga

nizirano m o ž n o s t d o d a t n e g a poko jn inskega 

zavarovanja, ki o b davčn ih o la jšavah n u d i 

posamezn iku , da si s č i m m a n j š i m od reka 

n j e m ustvari kar največje p r e m o ž e n j e , iz ka

terega bo na starost p re jema l d o d a t n o p o 

ko jn ino . 

K a k o d o d o d a t n e g a p o k o j n i n s k e g a z a 

v a r o v a n j a ? 

Najvišjo davčno olajšavo, ki jo o m e n j a m o , 

o m o g o č a kolekt ivno zavarovanje oz i roma po 

kojn insk i načrt, ki ga f inancira de lodaja lec. 

Za posamezn ika , ki bi želel imet i vsak m e 

sec na svo jem varčeva lnem računu 9.000SIT, 

p o m e n i to , da bi se mora l odreč i o d 0 SIT 

d o 4.500SIT ne to d o h o d k a mesečno . Kol i 

ko o d 0 SIT d o 4 . 5 0 0 SIT je o d v i s n o o d 

tega, ko l iko bo pr ispeval de lodaja lec v s m i 

slu povečanja plač. 

Slika 1 ( spoda j ) : Pr imer sestave p remi je 

posamezn ika 

Na sliki 1 so p reds tav l jen i t r i je p r i m e r i 

ob l i kovan ja posamezn ikove p remi je na m e 

sečnem n ivo ju 9 .000 SIT. 

* V p r v e m p r imeru bi de loda ja lec pokr ival 

ce lo ten pr ispevek. Pri t e m p r i m e r u gre za 

povečan je plače za ce lo tn ih 9 .000 SIT. De

lodajalec bi povečal p lačo delavcu za 9 .000 

SIT, da bi ime l posamezn ik na svo jem oseb

n e m varčeva lnem računu 9 .000 SIT. 

* V d r u g e m p r imeru bi delavec z državo 

in de lodaja lec prispeval i vsak po lov ico . Po

večanje plač s strani de lodaja lca bi b i lo v 

višini 4 .500 SIT, delavec bi pr ispeval iz svo

jega d o h o d k a 2 .250 SIT in z naslova davčn ih 

olajšav bi pr ispevala država v višini 2 .250 

SIT, da ima posamezn ik na svo jem varčeval

n e m računu 9 .000 SIT. 

* V t re t j em p r i m e r u bi de lavec pokr iva l 

c e l o t e n p r i spevek . De lavec bi se o d r e k e l 

s v o j e m u d o h o d k u v višini 4 .500 SIT, 4 .500 

SIT bi pr ispevala država. 

Prvi in tretj i p r imer sta skrajna pr imera . Za 

prvi p r imer ne m o r e m o pr ičakovat i , da bo 

de loda ja lec v celot i pokr i l pr ispevek, saj bi 

to l i kšno povečan je stroškov dela lahko ogro

zilo n o r m a l n o pos lovanje podje t ja . Bolj ver

j e t n o je za pr ičakovat i , da bo posamezn ik 

prevzel p o b u d o , kot je pr ikazano v t re t jem 

p r i m e r u , saj bo s t e m pr idob i l enkrat več 

sredstev na svoj varčevalni račun, kot pa če 

tega ne bi stor i l . 

Na jmočne jš i interes in p o b u d a pri dodat 

n e m p o k o j n i n s k e m zavarovanju je s strani 

posamezn ika , da izkoristi večje p remožen je , 

saj da manjš i de l državi. Za pričakovati je, da 

se b o d o zapos len i dogovor i l i z v o d s t v o m 

pod je t ja , da v začetku leta ( torej 1 . 1 . 2 0 0 1 ) 

n a m e s t o usk lad i tve plač z rast jo inf laci je, 

de l tega porasta n a m e n i j o za d o d a t n o p o 

ko jn insko zavarovanje. 

N a k a k š e n n a č i n b o m o i zb ra l i m e d raz

l i č n i m i p o n u d n i k i ? 

Ko s m o se odloč i l i za d o d a t n o poko jn ino , 

in se dogovor i l i , kol ikšna bo naša mesečna 

p remi ja , nas zan ima, ko l ikšna bo naša po 

ko jn ina in na kaj m o r a m o biti pazlj ivi. 

Bistvene stvari, ki vpl ivajo na viš ino poko j 

n ine so: 

* čas varčevanja (dl je ko varču jemo, hi t re

je se večajo naša sredstva) 

* s topn ja donosnos t i (višja ko t je s topnja 

d o n o s n o s t i , h i t re je se večajo naša sredstva) 

* stroški izvajalca ( nižj i ko t so stroški , 

večja so naša sredstva) 

Kaj t o p o m e n i na n a š e m p r imeru , ko var

č u j e m o 9 .000 mesečno? 

Predpos tav imo: 

* da je sklad posloval z deset o d s t o t n o 

donosnos t jo 

* da so stroški (vs topna 5 % , izstopna pre

mi ja 5 % in stroki ob upokoj i tv i 5%) 

* da s m o že odšte l i p lači lo 2 5 % d o h o d 

n ine . 

Iz in fo rmat ivnega izračuna d o b i m o podat -

Možnost i : 

Prispevek 

delodajalca 

Prispevek 

države 

Prispevek 

delavca 

SKUPAJ 

1 

9 .000 SIT 

9 .000 SIT 

2 

4 . 5 0 0 SIT 

2 .250 SIT 

' . 2 5 0 SIT 

9 .000 SIT 

3 

4 . 5 0 0 SIT 

4 . 5 0 0 SIT 

9 .000 SIT 
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ke, da bi posamezn ik , ki bi plačeval 9 .000 

SIT na mesec, ob upoko j i t v i začel p re jemat i 

d o d a t n o p o k o j n i n o v višini nad 7.000 SIT 

mesečno do doživet ja. V p r i m e r u , da bi p o 

sameznik vplačeval 9 .000 SIT m e s e č n o t r i 

deset let, bi o b upoko j i t v i začel p re jemat i 

d o d a t n o p o k o j n i n o v višini nad 7 5 . 0 0 0 SIT 

mesečno do doživet ja. 

To p o m e n i , da bi posamezn ik , ki varčuje 

tr ikrat dl je, dob i l več kot desetkrat višjo po 

ko jn ino . 

Sedaj s m o že ugotov i l i , kako p o m e m b n o 

je, da varču jemo dl je časa, se pravi, da č i m 

prej začnemo varčevati za starost. Prav tako 

pa lahko na podlagi in fo rmat ivnega izračuna 

v i d i m o , kako p o m e m b n o vp l i va še t a k o 

ma jhna razlika v donosnos t i na našo p o k o j 

n ino. 

Če bi posamezn ik varčeval t r ideset let po 

9.000 SIT mesečno ob 1 0 % d o n o s n o s t i , bi 

ob upokoj i tv i začel p re jemat i d o d a t n o p o 

ko jn ino v višini nad 7 5 . 0 0 0 SIT m e s e č n o d o 

doživetja, ko t s m o že ugotov i l i v p re jšn jem 

p r i m e r u . V p r i m e r u 5 % d o n o s n o s t i pa bi 

p re jemal nekaj m a n j ko t 3 0 . 0 0 0 SIT. 

To p o m e n i , da bi posamezn ik v p r i m e r u 

1 0 % donosnos t i p re jemal skoraj tr ikrat višjo 

poko jn ino kot v p r imeru 5 % d o n o s n o s t i . 

M o ž n o s t k o r i š č e n j a d a v č n i h o l a j š a v j e 

o m e j e n a ! 

Država je z d o d a t n i m p o k o j n i n s k i m zava

rovan jem dala m o ž n o s t in o d g o v o r n o s t p o 

samezniku, da si ob l iku je lastna sredstva, iz 

katerih bo pre jemal d o d a t n o p o k o j n i n o na 

stara le ta , saj država s a m a ne m o r e več 

jamči t i poko jn in v višini, kot so bi le dos le j . 

Ker pa je država dala na ko lek t i vno d o d a t n o 

poko jnsko zavarovanje vel ike davčne ola jša

ve, po drugi strani zahteva t u d i izpo ln i tev 

do ločen ih pogo jev in o m e j i t e v za dosego 

teh olajšav. 

Eden od pogo jev je ta , da se m o r a zno

traj podjet ja na jman j 6 6 % zapos len ih o d l o 

čiti, da pr is topi jo h k o l e k t i v n e m u d o d a t n e 

m u p o k o j n i n s k e m u zavarovanju. In pa o m e 

jitev, ki o m e j u j e posamezn ika , da ne m o r e 

vplačati več kot 3 0 . 0 0 0 SIT m e s e č n o ozi ro

ma največ 5 , 8 4 4 % bru to plače. Ta o m e j i t e v 

je dana, ker bi zaradi u g o d n i h davčn ih o la j 

šav in d rugačn im n a č i n o m varčevanja za sta

rost (pri d o d a t n e m zavarovanju s m o de jan 

sko lastniki vp lačan ih sredstev, ki so n a m 

neodtuj l j iva in se v p r i m e r u smrt i p red u p o 

koj i tvi jo dedu je jo ) vsi raje od loča l i za doda t 

no poko jn insko zavarovanje, kar bi p o m e n i 

lo p ropad osnovnega zavarovanja. 

Obstaja pa tud i spodn ja m e j a mesečnega 

vplačila v višini 3 .000 SIT. Spodn ja me ja je 

postavl jena zaradi admin is t ra t ivn ih s t roškov 

nadzora, ki j ih i m a država z n a d z o r o m izva

janja dan ih davčnih olajšav. Nadzor man jš ih 

zneskov bi p o m e n i l višje st roške nadzora , 

kot pa je v rednost zbran ih sredstev. 

Že l imo se v a m predstavi t i kot Prva p o k o j 

ninska družba d.d., ki je special iz i rana zava

rovalnica za oprav l jan je de javnos t i p ros to 

vol jnega doda tnega zavarovanja. 

Prva poko jn inska družba je special iz irana 

zavarovalnica, ki p o d j e t j e m p o n u j a možnos t , 

da o m o g o č i j o svo j im z a p o s l e n i m varno in 

d o n o s n o varčevanje za starost. 

Prva poko jn inska družba si je postavi la za 

cilj ust rezno na ložbeno po l i t i ko dosegat i d o 

nosnos t i , ki j ih dosega jo t u d i p o k o j n i n s k i 

skladi v nekater ih razvit ih državah in je zad

nja leta 1 0 , 7 1 % . Prepričani s m o , da b o m o 

na ta način omogoč i l i posamezn iku višjo p o 

ko jn ino ko t al ternat ivni p o n u d n i k i . 

P rednos t i Prve p o k o j n i n s k e d r u ž b e d.d. 

p r e d d r u g i m i izvajalci z v id ika lastn ika so 

nas ledn je : 

* lastniki ima jo svoje predstavnike v n a d 

z o r n e m svetu in ima jo s tega stališča nadzor 

nad up ravo Prve p o k o j n i n s k e d r u ž b e d.d. 

ko t v p r i m e r u , da j i m p o k o j n i n s k e načr te 

vod i d rug izvajalec; 

* re lat ivno visok d o n o s na v ložena sreds

tva, ki j e zaradi usk la jenost i z rastjo p lač 

m a n j občut l j iv na inf laci jo; 

* Prva p o k o j n i n s k a d r u ž b a d .d . n u d i 

večjo t ransparentnost st roškov admin is t rac i 

je ter uprave Prve poko jn inske d ružbe d.d. 

kot tud i boljši pregled nad stroški upravl ja

nja s sredstvi g lede na druge izvajalce. 

Prednos t i Prve p o k o j n i n s k e d r u ž b e d.d. 

pred d rug im i izvajalci z vidika zavarovancev: 

* m a j h n o s t - hitrejša in bol j d i n a m i č n a 

* tu j strateški par tner - ne b o m o se uči l i , 

t e m v e č znanje i m a m o 

* nižji stroški - pos led ično višja p o k o j n i n a 

* op t ima ln i izbor na ložben ih p r o d u k t o v -

višji donos i 

* m a n j konservat ivno nalaganje - višje p o 

k o j n i n e 

* višji donos i - enaki riziki 

* kapi talska povezanost 

* varnost 

Prva poko jn inska družba d.d. opravl ja na 

slednje posle v sk ladu s p o k o j n i n s k i m i n a 

črti: 

* zbiranje p remi j p ros tovo l jnega d o d a t n e 

ga zavarovanja in voden je osebn ih računov 

zavarovancev 

* upravl janje s p r e m o ž e n j e m poko jn inske 

družbe 

* izplačevanje poko jn inske rente. 

Poleg tega Prva poko jn inska d ružba d.d. 

nud i : 

* svetovanje p o d j e t j e m in s ind i ka tom na 

področ ju ob l i kovan ja poko jn insk ih načrtov, 

ki j ih f inancira de loda ja lec ; 

* izobraževanje in osveščanje delavcev v 

pod je t j ih o p o m e n u prostovo l jnega doda t 

nega poko jn inskega zavarovanja in vsebin i 

poko jn insk ih načrtov. 

* Na koncu lahko p o v z a m e m o , da ni res, 

da p o k o j n i n ne bo. Lahko pa se n a m zgodi , 

da zaradi brezbr ižnost i do samega sebe pr i 

d e m o v si tuaci jo, ko n a m pre jemk i na stara 

leta ne b o d o zadoščal i za n o r m a l n o življe

nje. Zato je n u j n o , da že sedaj vsak posa

mezn ik začne razmišl jat i o t e m p r o b l e m u 

in ga č im prej reši. 

* Država ni več sposobna garant irat i p o 

kojn i v dosedan j i višini, zato je že p o n u d i l a 

rešitev za posamezn ika v obl ik i ko lekt ivnega 

d o d a t n e g a zavarovanja. 

Prva pokojninska družba d.d. 

Dr. Alenka Žnidaršič Kranjc 

Dodatno pokojninsko zavarovanje 

PRVA POKOJNINSKA DRUŽBA, d.d. 

Dunajska 58, 1000 Ljubljana 

01/436-12-06 

Se nekaj ufpehov 
naHh učencev v 

frefinjein tolikem letu 

SPORT 

O D B O J K A ( m e d o b č i n s k o t e k m o v a 

nje) : 

7. in 8. razred: 3. m e s t o 

NAMIZNI T E N I S ( m e d o b č i n s k o tek

m o v a n j e ) : 

Erčul j A n a (8. razred) : 3. mes to 

M e g l e n Andre j (5. razred) : 3. m e s t o 

ATLETIKA - T E K T R O J K , ek ipno (me

d o b č i n s k o t e k m o v a n j e ) : 

5. razred (dekl ice) - S e v š e k Andre ja , 

G lač An i ta , Kap lan Dar ja : 2. m e s t o 

7. razred (dečki) - Hočevar Jure , Zev-

nik J u r e , Štrubel j Bo jan : 3. m e s t o 

TAE K W O N D O 

Kr ižmanč ič Dav id : 3. mes to na evrop

s k e m p rvens tvu 

K R . T E K V VELIK IH L A Š Č A H (regijsko 

t e k m o v a n j e ) 

Kup lenk M i h a : 3. m e s t o 

ŠTAFETNI T E K T R O J K (medobč insko 

t e k m o v a n j e ) 

1 . razred dečk i : 3. m e s t o 

T R O B O J G R O S U P L J E ( m e d o b č i n 

sko t e k m o v a n j e ) 

4 . razred: 3. mes to 

24-urn i T E K S R E Č E G R O S U P L J E 

Ternovšek Br ina - pretek la 21 k m - 4 . 

m e s t o in 2. d ruž insko m e s t o - 7 4 k m 

(vsi O Š V idem) 

VEL IK I ATLETSKI P O K A L 

T E K na 6 0 m - Škul j Ra jko: 6. mes to , 

8,1 ( rekord šole) 

S K O K V V I Š I N O - Ce larc Toni: 6. m e 

sto, 1,35 

VRTEC PODRUŽNIČNA OSNOVNA 

ŠOLA K O M P O L J E 

Ko n a š t e v a m o uspehe naših učencev 

v p r e t e k l e m š o l s k e m le tu , m o r a m o 

v s e k a k o r omen i t i o t roke iz vr tca in 

u č e n c e PŠ Kompo l je , ki imajo z a s a 

bo že kar neka j uspešn ih pro jektov s 

s k u p n i m n a s l o v o m "Ž iv imo z l judskim 

izroči lom". Del projekta so tudi posnel i 

za o d d a j o "S lovenska zeml ja v pesmi 

in p o d o b i " p o d v o d s t v o m Jasne V ida -

kov ič . Radi jsk i oddaj i s m o lahko pr i 

sluhnil i v torek, 30. 5. 2 0 0 0 , ob 20 . uri 

na 1 . p r o g r a m u radia Sloveni ja . S t e m 

so otroci in učenc i dokaza l i , da z uče

n j e m in z n a n j e m p renašan ja l judske

g a izroči la iz roda v rod pr ispeva jo k 

ohrani tv i s tar ih l judskih običajev, ki so 

del t radic i je n a š e dobrepo l j ske duše . 

T. Steklasa 



Zaključek male šole 
drugače 

Zaključek male šole ni kar tako, saj pos taneš pravi 
mali maturant, ki se za vedno pos loviš od vrtca in 

vstopiš v tisto pravo, zaresno šolo, na katero moraš 
biti kar dobro pripravljen. Eno od prvih preizku

šenj in zrelost so pokazali otroci zunanje male šole 
in vrtca, ko so se š l i pravi orientacijski pohod. Če 
bi hoteli videti, kako dobro jim je šlo, bi se morali 

pridružiti njim, njihovim s taršem in vzgojiteljicam, 
ki so se zbrali 20. junija na začetku vasi Podgora. 

Č e z 30 o t rok se je zb ra lo o k r o g svoj ih vzgoji te l j ic . K o so 

s t a r š i s l išal i , da b o d o t u d i o n i sode lova l i p r i i zpo ln jevan ju 

na log , so se h i t r o p r i k l j u č i l i i n skupaj z o t r o k i p r i s l u h n i l i 

n a v o d i l o m vzgoj i te l j ic M a r i j e Ž n i d a r š i č in M a r t i n e P rha j . 

Nobenih p o n o v n i h n a v o d i l n i b i l o p o t r e b n i h , s ta r š i so se h i 

tro o rgan i z i r a l i , sc r azpo red i l i p o k o n t r o l n i h t o č k a h in č a 

kal i posamezne ekipe z v p r a š a n j i in r a z l i č n i m i p r a k t i č n i m i 

na logami . Šest s k u p i n o t rok se je poda lo na pot pro t i K o r i t u 

in samo videt i bi jih b i l o treba, kako b o r b e n o tekmovanje je 

b i l o to. Tek na vse a l i n i č d o prve kon t ro le , kjer so j i h č aka l a 

prva v p r a š a n j a in p o t e m h i t r o naprej . K a r ve l i ko o v i r je b i l o 

na p o t i , o d t e ž k i h v p r a š a n j d o brcanja ž o g e v g o l , petja in 

izdelave ladjic iz papi r ja , k i j i h je b i l o treba še spus t i t i p o 

k o r i t u . 

Sele tu, p r i K o r i t u , je b i l o k o n e c p o h o d a , a ne še konec 

p rog rama . N a vrsti je b i l p r i j e tne j š i del - p i k n i k . Najprej so si 

/ a sop ihan i o t roc i zas luž i l i p i j a č o in okusne č e v a p č i č e , k i j i h 

je med tem že p r i p r av i l a s k u p i n a s t a r šev . 

S ta r š i , k i so b i l i na k o n t r o l n i h t o č k a h , so tako o p r a v i l i svo

jo nalogo, ne pa še n j i hov i o t r o c i . K o so si o p o m o g l i po tako 

resnem t ekmovan ju , so zape l i , za igra l i in p r i s l u h n i l i razgla

s i tv i rezultatov. S led i lo je s lovo vzgoji tel j ic o d o t rok in o t rok 

o d n j i hov ih vzgoji tel j ic . B i l o je p r i s r č n o , pri jatel jsko in pr is t 

no, kot je l ahko s lovo med d o b r o d u š n i m i in r a z i g r a n i m i o t ro 

ci in vzgoj i te l j icami , ki č u t i j o in ž iv i jo z o t r o k i , k i so j i m z a u 

pani . P rodno so se razš l i , je b i l o še smeha in zabave ob v l eče 

nju v r v i , p o m o r i l i so se kar s t a r š i in o t r o c i . 

T e k m o v a l n i del in p i k n i k jo uspel . O t r o c i so se zabaval i . Kaj 

pa s tarš i? T u d i o n i z n j i m i . Predvsem pa so bi l i n a v d u š e n i nad 

d o b r o idejo, o rganizac i jo in p o č u t j e m v res č u d o v i t e m ko

t i čku pr i K o r i t u , k i so ga v a š č a n i Podgore tako lepo uredili. 

In m a r s i k d o je dejal, da bo tja še pr iše l s svojo družino. 

M. Steklasa 

Hitro d o kon t ro le , reš imo na loge in h i t ro naprej 

Na eni o d kon t ro ln ih posta j so ot roci poskušal i zadeti gol 

Tako veselo je b i lo pa na koncu 



avgus t 2 0 0 0 Iz šole 25 

ZAČENJA SE NOVO ŠOLSKO LETO 
V teh avgustovskih dneh nam spomin uhaja v šo l sko leto, ki ga za

ključujemo. Naši možgani shranjujejo mnoge lepe dogodke preteklega 
leta, hkrati pa so misli že uperjene naprej. V preteklem letu smo v 

našem zavodu dosegli fantast ične uspehe na najrazličnejših področjih. 
Ne bom jih omenjal, ker ste bili o njih sproti obveščeni tudi s pomočjo 

N a š e g a kraja. 

M n o g o težje kot /nanje je meri t i vzgoj
ne uspehe.Mnogokral se učitelji in vzgoji
telji s p r a š u j e m o tudi 0 tej p o m e m b n i po
stavki življenja. A l i nam jc s p o m o č j o vzgoj
nih metod uspelo ob l ikova t i osebnostno 
zrele, samostojne, svobodne in ustvarjal 
ne otroke - mladostnike! V šoli se zaveda
mo odgovornos t i , ki jo imamo ko l posa

meznik i pri delu z mladimi, /a katero pra
v i Federico Mayor, genera ln i direktor 
Unesca: "Uči te l jeva vloga jc temeljna. Sa
mo učitelji zmorejo posredovati vrednote, 
ob l ikova t i d r ž e , vpl ivat i na o b n a š a n j e in 
nuditi vsakemu u č e n c u m o ž n o s t , da po
stane dober državljan". 

Pri delu z m l a d i m i nam o g r o m n o lahko 

pomagate tudi s tarš i . Vzgoja in dek 
jiteljic ter učiteljev izvođeni , če ravnai 

ma drugače, kot smo se pogovarjali z vaši-
>troki v šoli. Tudi starši morajo biti po-
do vrtca in šole, šele potem lahko pr i -

caKujemo dobre sadove vaših otrok. Vsi na
ši napori glede kajenja, osebne higiene zob, 
p i j ančevan ja , p o š t e n o s t i so zaman, če v i 
dijo otroci doma slabe vzglede. Pretekli te 
deri sem v trgovini opazi l m a m o m hčer
ko, n a š o u č e n k o , ki sta nakupoval i hrano 
za m a č k o in psa. Prijateljici je razlagala, 
kako nj ihovi h i šn i l jubl jenčki jedo le hra
no iz trgovine. O b tem sem se spomnil nje
nih p r o š e n j naslovljenih na šo lo za p o m o č 
n jen im o t r o k o m . Kje ima ta mat i srce! 
Njeni h išn i l jubl jenčki so ji pomembnej 
ši kot lastni otroci . ()troke naj vzdržuje kar 
d r u ž b . i . Vsako dejanje ima svoje meje in 
m e n i m , da morajo starši najprej poskrbe
ti za zadovoljitev osnovnih o t roških potreb, 
potem pa naj misl i jo lud i na razkošje. 

Ker se v ) V I / . ( )Š I )obrepolje vsakodnev
no s r e č u j e m o tudi s f inancami , naj ome
n i m še eno napako nekaterih s taršev v vrt
cu . Šo l sko leto poteka ml 1. septembra do 
31. avgusta. Za čas dvanajstih mesecev je 
i z r a č u n a n a tudi cena oskrbnine otrok. V 
le tošn jem letu zakl jučuje svoje delo in us
tvarjanje v vrtcu 24 otrok. T i bodo v jeseni 
vstopi l i v prvi razred. V mesecu juliju je 
sedem s taršev izpisalo te otroke, v avgustu 
pa jc izpisalo svoje otroke še osem staršev. 
Tako smo zgubi l i 752.000,00 SIT. K a k š n o 
nevestno in h inavsko delo je s strani teh 
staršev. S p r a š u j e m se, kdo naj da denar za 
regres in dopust vzgojiteljicam, ki so se de
set mesecev razdajale n j ihov im o t r o k o m . 
A l i ne piše že v Svetem p ismu, tla si dela
vec zasluzi p lači lo . Kje na) dobi šola denar 
za ogrevanje, za nabavo novih igrač.... Vsak 
s ta rš , k i jc to napravi l , naj se resno zamisl i 
nad las tn im e g o i z m o m . D o b r o vem, da 
ima palica dva konca in da narava zna sa
ma kaznoval i napake. 

V teh dneh, ko je prišel N a š kraj v vaše 
domove , utripa skoraj v tiŠOČ mladih srcih 
otrok in mladine v naši obč in i srce hitreje. 
Poln i so p r i č a k o v a n j , kaj bo prineslo novo 
šo l sko , š t u d i j s k o in v e r o u č n o leto. V s e m 
že l im , da se nj ihova p r i č a k o v a n j a in upa
nje u r e s n i č i , da vedože l j nos t , ambic ioz 
nost ter razigranost vstopijo v okvire č lo
v e č n o s t i . S tarše in vse, k i u č i m o in izobra-
Žujemo mlade rodove, pa naj spremi],i zvi 

bana mera pot rpež l j ivos t i , op t imizma , ve
selje ob k a k r š n e m ko l i uspehu otrok in 
živl jenjske energije. 

Ivan Crandovec 

Poletni utrinki 
SLIKA 1 ( l e v o ) 

Sekcija za p lan ina r jen je pr i TD P o d g o r a , 

katere v o d j a je FRANC MEGLEN, vsak 

m e s e c organiz i ra izlet oz. g o r s k o t u r o . Na 

fo tograf i j i je p o s n e t e k z n j i hovega 

nedavnega p o h o d a na Triglav. 

SLIKA 2 ( d e s n o ) 

Na fo tograf i ja zgora j : Franci A d a m i č in 

Peter Prašnikar (iz Tržiča), s p o d a j : A l b i n 

Kralj in M i ro Zupančič . 

Posnetek je bi l na re jen le tos po le t i na 

na jv iš jem v rhu Evrope M o n t B lancu 

( 4 8 0 7 ) . 

"Vsako le to g r e m o p r ib l i žno v isti sestavi 

na enega o d ev ropsk ih v rhov , lani s m o 

bil i n a p r i m e r na Grossg lockner ju , " je 

de ja l Franci A d a m i č . Letošnj i v z p o n je bi l 

pravi p o d v i g . Izpred koče, ki je na v iš in i 

3 8 0 0 m e t r o v , je b i lo t r e b a kren i t i že o b 

2. ur i z jut ra j , da so lahko prišl i d o v rha d o 

7. ure. Z g o d n j e j u t ran je ure so za p o h o d 

n a j u g o d n e j š e zaradi blažjega vet ra , ki 

sicer na v r h u doseže pr ib l i žno 8 0 k m na 

uro . K l jub r e d k e j š e m u zraku in m r a z u , ki 

p o d v r h o m znaša kar m i n u s 2 0 s top in j , 

na po t i n iso i m e l i n o b e n i h težav. 

Og leda l i pa so si t u d i A lber tv i l le , C h a m o -

nix in Savojske A lpe . 



Od dopisnikov 

N E K A J N A P O T K O V Z A L A Ž J E 
U Č E N J E 

Poletje je m i n i l o kot bi t renil in u č e n c i 
ter dijaki bodo znova prestopili šolski prag. 
Spet se bo pot rebno - to besedo bi želel 
mars ikdo presl išat i - uč i t i , pripravljat i na 
preizkuse znanja... Zakaj je učen je za mar
sikoga nekaj m u č n e g a , d o l g o č a s n e g a , zo
prnega? Za u s p e š n o učen j e sta potrebni 
predvsem prava motivacij , i in u č n a meto
da, vplivajo pa nanj tudi drugi dejavniki . 

Mot ivaci ja za učen je ali nagib je dejstvo 
oz i roma razlog, ki nas privede do tega, da 
se u č i m o . (le se ž e l i m o u s p e š n o in in ten
zivno učit i , nas mora vod i l i pozi t ivna m o 
tivacija, predvsem lastna želja po znanju, 
po doseganju č im boljšega uspeha ali želja 
po p r idob i tv i nekega pokl ica ali naziva. 
Učenje zaradi zahteve s taršev ali kogarkol i 
drugega ne more biti n ikdar tako u s p e š n o 
kot u č e n j e iz lastnega nagiba. 

Vendar tudi sama motivacija za u s p e š n o 
učen je ne zadostuje. Potrebna je tudi pra
va u č n a metoda, pravi nač in učen ja , ki pa 
ni za vse enaka. Ljudje smo med seboj raz
lični in vsakdo ima svoje z m o ž n o s t i , ki m u 
o m o g o č a j o njemu lasten n a č i n učen ja in 
pomnenja. N e k d o si lažje z a p o m n i , če se 
uči iz zapiskov, d rug i , če bere iz. knjige, 
tretji se znajde samo iz mise ln ih vzorcev... 
Kateri način učenja je za posameznika naj
boljši, mora vsakdo ugotovit i sam. Naj laž
je je, tla se preizkusi več n a č i n o v učenja in 
s lem ugotovi , katera metoda je za posa
meznika najbol jša . 

Napisanih je vel iko p r i r o č n i k o v za u č e 
nje. Naj naš t e j em nekaj pravi l u s p e š n e g a 
učenja , ki se v teh p r i r o č n i k i h najpogoste
je pojavljajo: 

1. M e d u č e n j e m bodi dejaven; mis l i na 

to, kar pos lušaš ali kar b e r e š . 
2. P o d č r t u j samo p o m e m b n e mis l i in 

pojme (na jveč 20% besedila) 
3. Potrudi se, da vse kar p r e b e r e š tudi 

zares r a z u m e š . 
4. Pred u č e n j e m si ustvari s l iko o vsebi

ni , ki se jo boš učil (preglej kazalo) . 
5. Za vsakim poglavjem o b n o v i , kar si 

prebral. 
6. Delaj si zapiske in povzetke snovi , ki 

si jo predelal. 
7. Učen je naj traja 30 do 30 minu t , po

tem naj sledi odmor . 

8. Uči se po u č n e m n a č r t u ; vnaprej do
loči, kaj se b o š kdaj uči l . 

9. Ponavljaj gradivo najprej bolj pogo
sto, nato redkeje. O n a u č e n e m gradivu se 
pogovarjaj z d r u g i m i , s sošolc i . 

10. Uči se vsakdan na istem mestu in ob 
istih dnevnih urah. 

V s e m bralcem M l a d i n s k e strani, ki se 
boste uči l i , ( in tudi t i s t im, ki boste uč i l i ) , 
ž e l i m o vel iko uspehov. 

Janez Tomšič 

MISLI 

Tisti, ki ne poznajo preteklosti, so 

obsojeni na vedno nove začetke. 

(hindujski pregovor) 

Najlepše veselje doživi človek vselej 

takrat, kadar to najmanj pričakuje. 

(A. de Saint-Exupery) 

Vsak človek beži pred polnostjo, ker 

se je boji, in bi rad užival nad praz

noto v sebi, če bi mogel. 

(Karel Mauser) 

S M E H J E Z D R A V 
* V porodnišnici: "Dragi mož, ali ne razu

m e š ? ! Dva nista zato, da bi izbiral, oba mo
rava odnesti domov". 

* Padalci imajo vajo in skačejo iz letala. 
"Na pomoč , padalo se mi ne odpre," zakli-
č e eden od padalcev. "Nič hudega, ga tola
ži drugi, "saj je samo vaja..." 

* Deček pozvoni pri sosedu: "Moj ata pro
si, č e bi nam lahko posodili odpirač za ste
klenice?" "Zakaj pa ne, dragi dečko. Takoj 
pridem." 

* Srečko svojemu prijatelju Tomažu: "Ali 
sta s Kristino s r e č n o p o r o č e n a ? " Tomaž po 
kratkem razmišljanju odvrne: "Kristina je 
s r e č n a , jaz pa sem poročen!" 

NAPISI, K JESI BIL 

P o č i t n i c e so min i l e . (iotOVO si je 
vsakdo pr ivošči l vsaj nekaj dn i pravih 
p o č i t n i c in odšel na morje, v hribe 
ali kam d rugam. Nekater i pa ste se 
odprav i l i tudi na potovanja v tujino, 
v kraje, ki j ih malo manj poznamo. 

Del i te svoja doživet ja iz potovanj 
in izletov tudi z. bralci Mlad in ske 
strani in na kratko nap i š i t e , kam ste 
odš l i , kaj zanimivega ste videl i in kaj 
vse dož ive l i . Nap i š i t e prispevek za 
m lad in sko stran in ga pošl j i te na 
u r e d n i š t v o Našega kraja ali oddajte 
fanezu, 

Plan insko d r u š t v o Dobrepolje vabi na 

SREČANJE PLANINCEV 
NA KAMEN VRHU 

' : 

27.8.2000 ob 14. uri 
s tradicionalnim programom 

in p o s t r e ž b o . 

9.9.2000, v soboto ob 7.00, vabimo člane na 
izlet po Štajerski, na Pohorje, mariborsko 
kočo, ruško kočo, Fram in Pttijsko goro. 

Prijave do 2.9.2000 na tel. 7807 344, Novak. 



avgus t 2 0 0 0 Od dopisnikov 

Piše: Konrad Piko 

Iz Društva 
upokojencev i t i J L . 

* J i 

Po dveh mesecih se spet o g l a š a m , v tem času se je nabralo kar 
nekaj novic, l fpam, da ste se imeli med tem časom lepo, kjer kol i 
ste že bi l i na letovanju v gorah, na morju ali pa pri delu d o m a , 
kar je še največ vredno. 

V tem času smo imel i dve seji, na katerih je b i lo tudi bu rno . 
Največ dela smo imel i s p i k n i k o m , ki je bil K. julija. Ude lež i lo se 
ga je 63 naših č l anov in 2<S D r a g o m e r č a n o v . N j ih smo najprej 
sprejeli na Raščici pri Trubarju, nato pa še v 1'odkraju pri Zakrajš 
kov ih . Ze lo so bi l i zadovol jn i in veseli in bodo se priš l i . Nas pa 
vabijo v Dragomer 2. septembra 2000. Na p i k n i k u sta igrala fože 
Vergo in lože Zupane ič, ker je imel Frenk nekaj težav s harmoni 
ko. Imeli smo (udi srečelov, ki je lepo uspel. Vs i ste se lepo in 
korektno odzval i in pomagal i pri zbiranju dob i tkov po vaseh. V 
denarju ste prispevali 92.100 tolarjev in zbral i 25.3 dobi tkov, kar 
je zneslo 76.500 tolarjev. Skupno smo s s reče lovom dobi l i L68.600 
tolarjev. To smo vložili v banko za nakup opreme v n a š e m d o m u , 
ki seje v naše vel iko veselje ze začel gradit i . Prispevali pa so tudi 
vaše h č e r k e in s inovi , vsak v svojem podjetju, kjer so zaposleni . 
Vsem skupaj, ki ste prispevali ali kako d r u g a č e pomagali pri src 
čelovu, iskrena hvala za ves t rud in dobro voljo. Zahvala pa velja 
tudi Franciju A d a m i č u iz Podgore, ki nam je poceni p r ip rav i l 
meso, in Franciju Prelesniku iz Zdenske vasi, ki ga je tako dobro 
spekel, da so vsi hva l i l i , kako je okusen. Oba sta delo opravila z 
dobro voljo, zato jima še posebna hvala. Zahvaljujem se tudi A n i 
c i , ki je pekla drugo meso in pr ipravi la solato in sadje in vsem 
naš im č l a n i c a m , ki so stregle. Seveda se naj zahva l im tudi Z a -
krajskovima, ki sta nam spel odstopi la prostor. V času p ikn ika 
smo imel i na razpolago vodo, elektriko, W( ! , kuhinjo in vse pro
store, Toliko nam ne bi n ihče nud i l . Posebej naj se zahval im lože 
tu za čiščenje š ip, saj jih je kar In dn i p o m i v a l . 

V tem času smo imeli tudi izlet v Idrijo, letos nas je bi lo na tem 
izletu 37. Najprej smo si ogledali z a n i m i v r u d n i š k i muzej v Idr i 
j i . Kar 500 let je I d r i j č a n o m dajal k ruh . Ogledal i smo si tudi 
muzej čipkarstva. To je lepa obrt in umetnost in krasi tudi nase 
domove'. Potem smo si ogledali muzej b o l n i š n i c e Pranja, ki je se 
posebej zanimiv. ( ,elo vojno je niso odkr i l i niti Italijani niti N e m 
ci, 1 Judje so takrat drža l i skupaj, vsi vaščani in o k o l i č a n i so b i l i 
enotni , n ihče ni izdal . K a k o t ežko so mora l i p r e n a š a t i ranjence 
po vodi v z imskem času . Kos i lo smo imel i pri < l a čnku b l izu b o l 
nice, tam smo se kar malo zadrža l i . 

Ustanovil i smo m e š a n i pevski zbor pod vodstvom Vesne Pabjan 
iz PredstrUg. Vodenje našega zbora je rada sprejela. Vključili smo 
se tudi v K u l t u r n o d r u š t v o I )obrepolje in preko njih v K u l t u r n o 
društvo Ivančna ( ior ica , od koder b o m o dob i l i honorar za vodjo 
zbora. Dvakrat smo že nastopil i , b i lo nas je M , m i s l i m pa, cia nas 
bo skupaj 20 č lanov. 

Ponujajo se nam tudi razni p revoznik i brez vodiča , m i pa ima
mo V i n k a Zabukovca , ki je tudi v o d i č in šofer, in nas vozi že vsa 
leta. 

Kot je b i lo sklenjeno na letni konferenci , bo po novem letu 
č l ana r ina 1000 tolarjev. Pri pobiranju za izlete pa b o m o prispe

vali še 5% za s t ro ške izleta. Sed mja č l a n a r i n a ne krije vseh s t roš
kov čez leto, ki jih p o r a b i m o i zbor, za p lačevanje elektri
ke, kurjave in še k a k š n e nagi d ,<abili b o m o tudi za nabavo 
nove opreme v n a š e m d o m u . Naše prireditve pa krijemo s pobra
n i m denarjem vsakokrat posebej. 

Še obvesti lo za naslednje izlete. Nas naslednji izlet bo na Brez
je, Brn ik in gostilne Avsenik 29. septembra. Cena je 2000 tolarjev. 
(,ena za I )ragomer 2. septembra je 1600 tolarjev. Lepo pozdrav
ljeni do nas ledn j i č ! 

K a k o p r i p r a v i t i o t r o k a n a vstop v š o l o 

V o t rokovem življenju je ve l iko p r e lomn ih trenutkov in eden 
od njih je prav gotovo zače tek šolanja . M n o g i starši želijo svoje 
otroke č im u s p e š n e j e pr iprav i t i nanj, saj so p r e p r i č a n i , da j i m 
bodo tako olajšali prehod v šolo . Nekateri starši učijo svoje otroke 
šteti , bral i in pisati, drugi pa spet vse prepustijo nakl jučju , češ saj 
bo v šoli nadoknad i l vse, kar je z a m u d i l v p r e d š o l s k e m obdobju . 
S t a k š n i m i o d l o č i t v a m i starši o t r o k o m ne pomagajo, ampak j im 
povzročajo dodatne težave. 

Že v p r e d š o l s k e m obdobju se otroci med seboj zelo razlikujejo 
v znanju in sposobnostih. Nekater i o t roci že obvladujejo branje 
in pisanje, zato si Starši želijo predvsem, naj priprava na šo lo 
pomaga zman j ša t i razlike med b o d o č i m i šo l sk imi zače tn ik i , zla
sti na lem p o d r o č j u . 

Ta strah staršev, da bi bi l njihov otrok neuspešen , je popolnoma 
o d v e č , saj je šola tista, ki zagotavlja, da bodo v njej uspevali tudi 
otroci brez predznanja branja in pisanja. 

Kako torej otroka u s p e š n o pr ipravi t i na šolo? 
Prvo in n a j p o m e m b n e j š e je, da o t roku ob vstopu v šolo zagoto

v i m o varno pot do nje. 
Druga d o l ž n o s t s taršev je, da ima otrok zjutraj dovolj časa, da 

opravi vse, kar je zanj potrebno. To pa je m o g o č e le, če p r a v o č a s n o 
odhaja spat. 

Zjutraj naj ima otrok dovol j časa za zajtrk, za umivanje zob, za 
p r avočasen odhod od d o m a brez naglice. 

Ot roc i se v e č i n o m a veselijo vstopa v prvi razred, saj mnogi poz
najo svoje vrstnike že iz, pr iprave na šo lo . 

Nekateri otroci res potrebujejo dalj časa, da se pri lagodijo no
vemu okol ju in n o v i m o b l i k a m dela. Socializacija otrok, ki se je 
začela ze v zgodnji o t rošk i dob i , se lahko u s p e š n o nadaljuje le, če 
so ustvarjeni pogoji za to. 

Prav je, da se starši z o t r o k o m pogovarja joč) pravil ih d r u ž i n s k e 
ga življenja. Tako se otrok n a u č i razpolagati s svojim č a s o m . Z 
raz l ičn imi vprašanj i pa ga spodbujamo k razmiš l janju in govoru. 

Vedno se m o r a m o zavedati, da so prvi o t rokovi vzorn ik i s tarši , 
ki jih imajo najraje in j i m tudi najbolj zaupa. Zato je nujno, da 
starši u s p e š n o pr ipravi jo otroka na vstop v šo lo , hkrati pa m u 
pomagajo na poti k uspehu. 

Učiteljeva do lžnos t pa je, da v svojem razredu opazuje in sprem
lja raz l i čne obl ike prilagajanja, i s t o č a s n o pa o t r o k o m - u č e n c e m 
nudi p o m o č pri premagovanju težav. 

Anica Štrubelj 



Majski hrošč 
1. M n e n j e o vzrokih močne jše invad i rano-

sti kmet i jsk ih zemlj išč z l i č inkami majskega 

hrošča 

Majski hrošč ( M e l o l o n t h a ) je v pretek lost i 

predstavl jal večjo nevarnost uspešni p rede

lavi hrane, ki je bi la bol j d ragocena, ko t pa 

je danes. Zato so bol j b u d n o spreml ja l i n je 

gov razvoj in s pravočasno izveden imi ukrep i 

prepreči l i p r e k o m e r e n po jav ( invazi jo) n je

govih ličink. Te zaradi ob jedan ja koren in in 

gomol jev povzročajo p ropadan je pojščin. Ver

je tno se še mars ikdo s p o m i n j a , kako je bi lo 

t reba po vojn i in v 50- ih let ih, če je le bi lo 

hroščevo leto, zbirati majske hrošče v zgod

nj ih ju t ran j ih urah, ko so še ot rp l i , j ih p o p a 

riti in nato uporab i t i kot k r m o ali gno j . Na 

osnovi opazovanj je prof. F. Janežič že takrat 

p redv ideva l , da bo leto ' 9 9 hroščevo leto 

(kebrovo) in tako je tud i b i lo . Ker l ič inke 

majskega hrošča (ogrci) nared i jo največ ško

de v letu, ki sledi h roščevemu le tu , je bi la 

letošnja invazija ogrcev na Cerkn iškem po l ju 

pr ičakovana. Lastniki in n a j e m n i k i zeml j išč 

na tern o b m o č j u , bi mora l i kot dobr i gos

podar j i , že lansko leto in le tošn jo p o m l a d 

izvajati ukrepe, ki vod i jo v zmanjšan je števi

la l ičink majskega hrošča v zeml j i Cerkniške

ga pol ja. 

Velikost invazije, to je števi lo l ičink, je o d 

visno od števila samic majskega hrošča, ki 

se prehran ju je jo z o b j e d a n j e m listja sadnih 

rastl in, g rmovn ic in gozdnega drevja. O b r o b 

je Cerkniškega pol ja se je v zadnj ih dvajse

t ih letih m o č n o zaraslo z g r m o v j e m zaradi 

opuščan ja kmet i j sk ih zeml j išč in to je pr i 

vedlo do pos topnega povečanja popu lac i je 

samic majskega hrošča., lansko leto so bili 

na nekater ih del ih Cerkniške do l i ne skoraj 

do golega ob jeden i celi o reh i , ki j ih majski 

hrošč le redko ob jeda . Razredčena ruša, sla

bo oskrbovanega in neust rezno izkor iščene

ga travinja, tega je vse več na Cerkn iškem 

po l ju , nud i od l ične razmere s a m i c a m hroš

ča za od laganje jajčec v zeml jo , o čemer je 

vel iko napisanega v st rokovni l i teratur i . Man j 

pa je znanega o t e m , da v d o b r o rodov i tn ih 

in zdravih t leh vel iko jajčec majskega hrošča 

p ropade, ker se z n j im i p rehran ju je jo števi l

ni o rgan izmi v t leh in izlegle l ič inke n a p a d a 

jo š tev i lne za jedalske gl ive. A m p a k t o se 

dogaja v zeml j i z vel iko vsebnost jo h u m u s a 

in uravnoteženo oskrbo rastl in s hrani l i . Ro

dov i tne zeml je z vel iko živl jenjsko m o č j o pa 

je na Cerkn iškem po l ju vse m a n j . To je tud i 

posledica neustreznega gospodar jen ja s te

m i kmet i j sk im i zeml j išč i , p r e d v s e m t is t imi , 

ki j ih ima jo zakupnik i v n a j e m u ali pa j ih 

samo izkoriščajo tud i brez vel javne n a j e m n e 

p o g o d b e . 

Na osnovi zapisanega m e n i m , da je pr i 

stransko, s t rokovno neprav i lno , m o r d a celo 

nepoš teno (kor is to l jub je) iskati kot ed inega 

krivca za slabše uspevanje pol jšč in in poš

k o d b e na t ravinju Cerkniškega pol ja s a m o v 

neus t reznem načinu kmetovan ja v letu 1997 

na 25 ha kmet i jsk ih zemlj išč, ki so last SKZC 

RS. Ustrezno in vel javno razlago pojava ško

dl j ivcev je m o g o č e podat i s a m o na osnovi 

več le tn ih opazovan j na dovo l j š i rokem o b 

moč ju in d o b r e m poznavan ju s p r e m e m b v 

nač in ih kmetovan ja , ki spreml ja jo razvoj d o 

ločenega o b m o č j a , ki je včasih tud i v škodo 

l j u d e m , ki t a m živijo. 

Pred leti so vel iko škode povzroči le l ič in

ke majskega hrošča tud i na t ravinju v okol ic i 

Gorn jega Logatca, pa t a m pred t e m ni bi lo 

opuščen ih krompir išč , m a n j pa je bi lo ško

d e na o b m o č j u Pusto po l j e (D. Logatec) , 

t a m , kjer pasejo govedo. 

2. Ukrepi za zmanjšan je nevarnost i moč

nega pojavl janja majskega hrošča. 

V razpoložl j ivi l i teraturi so naveden i števi l

ni ukrepi in po jasn jena tud i n j ihova uč inko

vi tost ter višina izdatka pri un ičevanju l ičink 

majskega hrošča. Naj o m e n i m le nekatere : 

- val janje z dovo l j težk imi in p o s e b n o o b 

l i kovan imi val jarj i ; 

- pl i tva obde lava in branan je ; 

- uporaba insekt ic idov; 

- vsejavanje s spec ia ln imi se ja ln icami t i 

stih vrst trav in metu l jn ic , ki j ih l ič inke m a j 

skega hrošča ne o b j e d a j o ; 

- b io loško zat iranje s p o m o č j o vsejavanja 

žit, kater ih zrnje o k u ž i m o s parazi tsko gl ivo; 

- pravočasno in bol j pogos to gno jen je z 

d u š i k o m ; 

- vzdrževanje goste ruše, da p r e p r e č i m o 

od lagan je jajčec samicam hrošča. 

Kadar so kmet i jska zemlj išča zatravl jena, 

je pašna raba ruše na jbo l j uč inkovi t ukrep 

za preprečevanje p r e k o m e r n e g a razmnože

vanja majskega hrošča. Zaradi paše se ruša 

zgost i ; z gažen jem je n e p o s r e d n o un ičen ih 

vel iko ličink majskega hrošča, t a m kjer p a 

sejo, se m o č n o poveča popu lac i ja ptic, p o -

K tej akciji seje p r i d r u ž i l o 11 d r ž a v čla
nic P.U, in sicer Belgija, Danska, N e m č i j a , 
Finska, Francija, Italija, Irska, Grči ja , Lu-
xemburg, Portugalska, Španija, Švedska. Te 
d r ž a v e so podpisale tudi skupno l is t ino o 
evropskem dnevu brez avtomobi la . V lan
skem letu seje k obe l eževan ju tega dneva 
v Franciji pridružilo 66 mest, v Italiji pa 
90 mest. 

( l emu akcija 1 )an brez avtomobila? 

( . lavni namen je predvsem osveščan jc 
prebivalcev o problemih, povezanih Z one
s n a ž e v a n j e m zraka, h r u p o m , pomanjka
njem parkirnih mest in /. nepravilnim par 
kiranjem ter d r u g i m i pos led icami , ki j i h 
p o v z r o č a prevel iko š tevi lo av tomob i lov v 
mestih. 

Po roč i l o o stanju okolja v Slovenij i za 
leto 1996 najdemo podatke o o n e s n a ž e v a -

veča se vsebnos t h u m u s a v t leh in s t e m 

izbol jša rodov i tnos t in življenjska m o č z e m 

lje, kar vse vpl iva na zmanjšan je populac i je 

l ič ink majskega hrošča v t i s tem zeml j išču. 

Že s a m o jesenska paša govedi v hroščevem 

letu unič i m e d 4 4 do 6 0 % ogrcev. P o m 

ladanska paša v nas ledn jem letu uniči m e d 

4 7 d o 75 % ogrcev, seveda je učinek paše 

odv isen o d vrste živine, ob težbe in trajanje 

paše na d o l o č e n e m zeml j išču. 

Zavedajoč se težav, ki j ih pr inaša opušča

nje kmet i j sk ih zemlj išč na Cerkn iškem pol ju 

š i ršemu o b m o č j u , je bi lo skup in i d o m a č i 

nov dovo l j t e h t e n povod , da so na zemlj iš

čih SKZG RS pr istopi l i k ureditv i pašnika za 

nadzorovano pašo drobn ice . Negodovan je in 

celo naspro tovan je bivših upo rabn ikov (po

gosto brez n a j e m n e p o g o d b e ) teh zemlj išč 

t e m u , s p r e m e n j e n e m u nač inu kmetovan ja 

n i kako r ne p o j e n j a in občasne p o š k o d b e 

o b o d n e ograje so dovo l j oč i ten dokaz n j iho

vega nest r in jan ja z napor i , da bi Cerkniško 

pol je zope t posta lo bol j rodov i tno in man j 

obču t l j i vo ter izpostav l jeno raz l ičn im n e u 

g o d n i m v p l i v o m , kot je p o m a n j k a n j e vlage 

v t leh , z imski zmrzal i ali napadu škodl j ivcev 

(miš i , vo luhar ice, kobi l ice, m u r n i ) . 

Kateri o d naveden ih uk repov bo pomaga l 

povrn i t i kme t i j sk im zeml j iščem Cerkniškega 

pol ja večjo pr ide lova lno zmogl j ivost in bol j 

negovan izgled pokra j ine ob svetovno zna

n e m pres iha jočem jezeru, je v prvi vrsti o d 

visno o d l jud i , ki t a m živijo. Vsi drugi j i m pri 

t e m lahko le p o m a g a m o z znan jem ter so

d e l o v a n j e m pri proučevan j ih in razvoju. Ti

st i , ki bo prišel z d e n a r j e m , bo o b m o č j e 

s a m o kupi l in ga prikroj i l svoj im p o t r e b a m , 

m o r d a m a l o težje zaradi znane svojeglavosti 

in t r m e Notranjcev, ki sedaj že k e b r o m niso 

več kos. 

Prof. dr. Tone Vidrih, Biotehniška 

fakulteta 

nju cestnega prometa. Po podatk ih E U je 
delež, cest neg,i prometa glede na skupne 
emisije duš ikov ih oksidov pr ib l i žno 45 od
stotkov, v Slovenij i pa ta delež znaša 65 
odstotkov. 

Minis t rs tvo za okolje in prostor seje obr
n i lo na vse o b č i n e , da bi obeleži l i 22. sep
tember kot evropski dan brez avtomobila . 
( ) b č i n e se bodo glede omenjene akcije sa
me opredeli le in svojo odločitevposredo 
vale na ministrstvo. K obeleževanju evn »p 
skega dneva brez. avtomobila se bo pr idru
žilo tudi Min i s t r s tvo za okolje in prostor z 
us t rezn imi med i j sk imi akci jami in stro
k o v n o razpravo na temo prometa in oko-
Ija. 

Iz sporočila Ministrstva za okolje in 

prostor 

22. september - evropski dan brez avtomobila 
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O pokopaliških zgradbah oziroma 
pokopaliških vežicah 

Uvodne besede 
V letu 1998 je pri nas izšla knjiga s po-

menljivim naslovom Mesta poko jn ih . "To 
so kraji, kjer so konč ali naši predniki," za 
piše njen avtor, ki nam v njej predstavi 
problematiko urejanja in obl ikovanja po
kopal išč , ta pa je celo v svetovni s t rokovni 
literaturi redko obravnavana, pri nas pa je 
vse do sedai n i smo poznali. 

Mesta pokojn ih je prvo delo v Sloveniji, 
Ivi zajema ideološko, etič no, estetsko in teh-
ni( no problemat iko povezano s pokopali
ščem, ocenjuje pa tudi vrednote l ikovne , 
vrtnarske, arhitekturne in druge umetno
sti. Zato to delo štejemo kot izvi ren slo
venski prispevek k tej stroki. 

Avtor l i a n e lobias, kipar z veliko izkus 
njami pri ob l ikovanju s p o m e n i š k i h ,1111 
bienlov in nagrobnih skulplur , se predsta
vi kol razmišljajoč načrtovalec in ustvar
jalen oblikovalec, ki mu m vseeno, kako 
urejamo to p rob lemat iko ob i s t o č a s n e m 
soočenju Z vedno več j imi p ros to r sk imi 

zahtevami." 
Pričujoča knjiga razporedi in opisuje v 

svojem prvem delu sprejeto d e d i š č i n o o d 
posameznih grobov do p o k o p a l i š č , v dru-
gem delu nakazuje m o ž n o s t racionaliza 
cije le-teh , v tretjem delu pa razkriva v i z i 
to doslej še neobstoječ ih sodobnih mest in 
stavb za pokojne, odpira razne rešitve skup 
11 i h grobov in vabi iz zagate p r e o b s e ž n i h 
horizontalnih pokopališč v svet koncen-
tl 11.111111 in ver t ikalnih hramb. 

I >o nedavnega v I )obrepolju n ismo imeli 
mrliške vezne. Sedaj jo i m a m o , in ta je 
med na j lepš imi pri nas, zato v nadaljeva
nju predstavljamo poglavje iz pričujoče 
knjige, v katerem avtor govor i o pokopa
liških zgradbah; o vhodu na pokopališče, 
mrliški vežici m poslovilnem hramu. 

Vhod na p o k o p a l i š č e 
< leprav glavni vhod na pokopališče naj

večkra t ne spada k pokopališkim zgrad
bam, ima vendarle z. n j imi nekaj skupne 
ga. Nekoč so bila p o k o p a l i š č a ok rog cerk
va obzidana, obzidje pa je imelo glavna 
vrata ali portal, skozi katerega seje s topi lo 
na ( erkveno dvo r i š če m p o k o p a l i š č e . Tak 
poi tal se je ponavadi h u k no ujemal z. ar
hitekturo cerkve. Pozneje so se p o k o p a l i š 
ča preselila na nove lokacije. Tam so zgra
d i l i m r l i š k e vežice, ob njih pa tudi glavne 

vhode. Mnogokrat je bil lak vhod bolj obo
gaten kot arhitektura vezice. Tudi Če je ve 
Žica slala v kotu pokopa l i škega prostora in 
je bil glavni vhod ločen , so tem v h o d o m 
posvečal i precejšnjo pozornost. In res je, 
da dob i obiskovalec vtis o pokopališču že 
pri vhodu . Zato so tudi take vhode podre
jali sakralni arhi tektur i mr l i šk ih vežic ali 
kapelic. V zadnjih petdesetih letih se je na 
c elotnem evropskem področju zgubljal ali 
1 elo zgubil smisel za gradnjo bogatih po 
kopa l i šk ih portalov. Sodobna arhitektura 
se bo prej ali slej zavedala, da je njeno po 
slanstvo z d r u ž e v a t i u m e t n i š k e navdihe s 
t e h n i č n i m i d o s e ž k i , takrat pa b o m o pric e 
nov im stvaritvam. 

Preblizu portalov ali bogatih vhodov pa 
ne smemo projektirat i p a r k i r i š č , ne stoj
nic , ne rek lamnih tabel, skratka ničesar , 
kar bi mot i lo vhod. 

M r l i š k a v e ž a 
Mrl i ška veža ali vežica je v slovarju slo 

venskega kn j ižnega jezika opisana takole: 
prostor na pokopa l i š ču , v katerem leži mi

lic na m r t v a š k e m o d r u . V istem slovarju 
najdemo besedo m r t v a š n i c a in razlago: 
stavba, prostor za mrličedo pogreba. V bol 
niŠnid najdemo na vratih napis: .Šok soba. 
Izraz nas šok i ra . Strese nas ob m i s l i , kaj se 
v tej sobi dogaja. V resnici pa v tej sobi 

lahko lezi č lovek, ki se mu po operaciji 
ponovno vrača zavesi. M a r za ta pozit iven 
postopek ne bi bil p r i m e r n e j š i izraz pre 
bujevalna soba ali na kratko prebujeval-
nica? Pa še boljši izraz bi se našel , ki ne bi 
bil vezan na negativni, ampak na pozitiv 
ni smisel . 

Tako je z besedama mr l i ška veža in mr
tvašn ic i . ( )ba izraza sta izpeljana iz besede 
mr l i č , mrtev in namembnost je tudi lak 
šna - m r l i č e m . V takem prostoru se ljudje 
ne poc nI ijo dobro. I lejstvo pa je, da neka
teri prenesejo več, drugi pa prav malo ali 

'.koi , i | nič. 
Razen tega pa mrlič zgradbe nit i ne po 

trebujc, dovolj bi bil n a d s t r e š e k . K o m u se 
torej gradijo m a n j š e ali večje m r l i š k e ve
ze, živim ali mrtvim ? 

Pokojniku, ki je do svoje smrti nekje pre
bival, je bi lo bivališče d o m . Prostor, kjer 
miruje do pokopa , je lahko m i r o v a l n u a . 
M i r o v a l n i c a je lahko majhna, pa tudi več 
ja, zastekljena in hlajena s h ladi lno napra
vo. 

Poslovilni hram 
Ze v kameni dobi je pokojnik ležal v svo

jem b iva l i šču . Kjer je b i l tudi pokopan . 
Pozneje, v času prostorskih stisk, je pokoj
nik čakal v svojem biva l i šču , pokopa l i pa 
so ga v neposredni bl iž ini izven bival išča. 

V civilizirani ali sodobni č loveški d r u ž b i 
so odred i l i meslo za mr l i če v m r t v a š n i c i 
ali v mr l i šk i vezici , nekateri pa mrl iča se 

danes o b d r ž i j o v njegovem d o m u do po
kopa. Tam ga objokujclo , mol i jo zanj - ali 
pa tudi ne odpirajo krsto in jozopc l zapi 
rajo, mr l i ča kropi jo , ga otipavajo in še kaj. 
V t i s i , k i j ih odnesemo od odpr t ih krst, n i 
so pri jetni , posebno še, če so izpostavljene 
n e u g o d n i m temperatur, 1111 in se t ruplo 
spreminja od ure do ure na slabše. Tud i v 
mr l i šk ih vež icah , ki niso s t rokovno ureje
ne, pogoji niso dosti boljš i . Poleg tega pa 
ljudje v m r l i š k e veze ne zahajajo radi, se 

manj se radi lam zadržujejo. Z a l o pa je 

treba takoj najti nove izraze, novo te rmi
nologi jo in spremeni t i mislenost. 

Zgradbo , k i je opremljena z eno ali več 
m i r o v a l n i c a m i , k i i m a ločen pos lov i ln i 
prostor za o b č i n s t v o in potrebne sanitari-
je, ze lahko imenujemo poslovi ln i hram. 

Pokojnik ze ne lezi več na svojem do 
m u , z a č a s n o do pogreba ga postavijo v 
mi rova ln i co , v l o č e n e m pos lovi lnem pro
storu pa se od njega poslavljajo svojci, p r i 
jatelji in znanci . V s i blaži jo b o l e č i n o najb
ližjih, ki ču t i jo in bodo še dalje čutili praz
n ino , k i jo je zadala smrt. 

Ureditev poslovilnega hrama 
Velikost poslovilnega hrama je odvisna 

od gmotn ih kapacitet, ki so kraju na voljo, 
bolje r e č e n o , ki j ih krajani premorejo, in 
od ciljev, ki si jih zastavijo. Idealno bi bi lo, 
če bi imel vsak kraj, ki šteje 10 t isoč prebi
valcev, p r i m e r n o organiz i ran pos lov i ln i 
hram. V manjših krajih se poslovilna dvo 
rana lahko združi s p ros torom za svojce, 
ali celo z n a d s t r e š k o m na zunanji strani. 

V k o n č n i reduciranosti pa tudi nads t rešek 
ni nujen, dovolj je, da sla krsta in govor 
niski pult pod streho. V m a n j š i h krajih, 
kjer je frekventnost m a n j š a , se tudi razni 
servisi prostor i in upravna pisarna name
stijo d r u g o d po kraju; nesmiselno b i b i lo 
vse skoncentrirati, prometa pa ne bi b i lo . 

*Prof. dr. Vilibald Premzl, dipl.inž. 

arh. 

Z dovoljenjem avtorja priredil 

D. Strnad 



Odmevi, mnenja, pisma bralcev 

Sestopanje z oblasti - 2. del 

V majski in juni jski številki 
glasila Naš kraj, smo lahko pre
brali dva č lanka , g loboko vase 
in v njegove ideale zaverovane
ga gospoda Braneta b rodnika . 

V č l anku z naslovom "Sesto
panje z oblast i" je g. Brane na
redil korenit povzetek takratne 
p o l i t i č n e tematike, razš i r j ene 
tja do že davno i z u m r l i h d i n o 
zavrov, kar me nekol iko č u d i , 
kajti k o l i k o r poznam omenje
nega gospoda, je š i r ina njego
vega izjasnjevanja do sedaj se
gala v čas vladavine k o m u n i z 
ma, s p r i o k u s o m r e v a n š i z m a . 

Zalet p r i pisanju m u je ver
jetno dajalo neko l iko posilje
no in pr is i l jeno z d r u ž e v a n j e 
k r š č a n s k o d e m o k r a t s k e i n 
ljudske stranke ter obdobje, ko 
je D r n o v š e k i z g u b i l m e s t o 
predsednika vlade. S to potezo 
je bila odprta možnos t , da pom
ladanski stranki us to l ič i ta no
vega mandatarja in sestavita no
vo vlado, zaveda joč se, da ji bo 
rok trajanja kratek. 

Ponovno seje lot i l pisanja in 
konec juni ja smo lahko preb i 
rali izdelek z nas lovom " M a l i 
človečki". Nas lov si je izposo
d i l od Zvoneta , se m u v zače t 
ku oprav ič i l , po tem pa takoj 
prešel v napad. Ž e na z a č e t k u 
je v izdelek vpletel tudi mene. 
N i me imenoval z. i m e n o m , to
da ker je pisal o dveh stalnih do
pisnikih v Naš kraj iz vrst L D S -
a, mis l im, da sem tisti drugi po
leg Zvoneta jaz oz i roma spodaj 
podpisani. 

I [udomušno je napisal , da 
naju celo ceni in spodbuja, kajti 
s pisanjem naj bi se osmeš i l a 
ter p o s l e d i č n o p r i p o m o g l a k 
bol j šemu uspehu "njegovih" na 
jesenskih vol i tvah. Ker je b i l g. 
Brane go reč član S K D - j a in je z 
z d r u ž i t v i j o postal "verjetno" 
član z d r u ž e n e stranke ima se
daj lepo m o ž n o s t , da z malo 
akrobat ike postane v d o b r i h 
treh mesecih č lan novo nastale 
stranke, ki jo vodi sedanji pred
sednik vlade, me malo bega ko
m u naj s " s m e š e n j e m " poma

gam k b o l j š e m u uspehu na je
senskih vol i tvah. Ker t renutno 
ne vem, kako naj se o s m e š i m , 
se z n a m e n o m , da p o m a g a m 
stranki , kateri pr ipada g. Bra
ne, b o m napisal nekaj stavkov 
o presneto resni temi , k i smo 
jo opazoval i zadnje mesece in , 
kot kaže, jo b o m o še dober me
sec. Skra tka , v nadal jevanju 
b o m pisal o r e sn ičn ih dejstvih. 

D a je D r n o v š e k izgubi l po
ložaj predsednika vlade in da 
je I.DS pos l ed i čno po osmih le
tih u s p e š n e g a vladanja pristala 
v opoz ic i j i , sem delno že napi 
sal. In potem smo dob i l i nove
ga mandatarja iz uvoza. Izdal i 
ne nam Argentine. Toda je Slo 
venec, dokazano. C e l o dvojno 
d r ž a v l j a n s t v o ima. N o , imel ga 
je, saj javnost i še ni znano, ali 
je izgubi l argentinskega. Bi l pa 
je menda slab slovenski davko
p lačeva lec in ga v dajatvah dr
žavi p r ekaša jo vsi tisti, k i v o z i 
jo v odprodajo staro že lezo na 
odpad ter od izkupička plačajo 
davek. Da, vse to je res in dobi l i 
smo tudi novo vlado. Tudi to je 
res in t Liti i o tem je pisal g. Bra
ne. C i t i r a m "Sestava vlade, ki 
p r e m o r e na jveč m i n i s t r o v z 
na jv i š j im a k a d e m s k i m naz i 
v o m doslej, hkrat i tudi na jveč 
nestrankarskih ministrov, nam 
daje ve l iko upanja za dob ro in 
s t rokovno delo.", konec citata 
(Brane B r o d n i k , N a š kraj, j u 
nij 2000). 

In kot da je predsednik vlade 
prebral citirani stavek g. Brane
ta, je izs topi l iz stranke in tako 
postal nestrankarski minis trski 
predsednik, verjetno vse z na
menom, da bi bila to vlada, vla
da še večjega upanja in večje 
s t rokovnost i za dob ro in stro
kovno delo. Z ugotovi tvi jo g. 
Braneta bi se verjetno strinjal 
tudi njegov nekdanji strankar
ski predsednik in podpredsed
nik, saj je stori l enako. Seveda 
so k taki od loč i tv i zaradi večje
ga upanja in večje strokovnosti 
verjetno pr ipomogl i tudi m i n i 

stri z na jv i š j im a k a d e m s k i m 
naz ivom, bivši ustavni sodni
ki, k i so razlagali po predhodni 
ugotovi tv i , da je 16% Sloven
cev več ina vseh in da je 44 več 
kot 50. 

Ker to ne gre, vsaj v Evropi je 
to izjemen primer, da je pred 
scclnik vlade brez stranke pa 
magari neparlamentarne, jo je 
p a č us tanovi l . Kot so p o r o č a l i 
mediji (vseh barv), je bil pri vp i 
su v njegovo stranko grozen na
val in dvorana je bila menda 
p remajhna . Ver je tno bi b i l o 
m o d r o in pametno, da bi bo
d o č e vpise in ceremonial vsto
pa v tovrstno politično z d r u ž 
bo oprav i l i na k a k š n e m nogo 
metnem s tadionu. Sicer so že 
b i l i nogometn i s tadioni upo
rabljeni za tovrstne manifesta
cije s podobn im programom in 
r i t ua lom, je pa res, da so jo vsi 
vpisani potegni l i . N a j v e č j e b i 
lo tistih, ki so potcgnil i" ta krat
ko". 

Seveda je posledica do sedaj 
napisanega, da so koalicijo z ve
l i ko z a č e t n i c o pisali le nekaj 
tednov. To je b i lo nekako tudi 
za p r i č a k o v a t i , kajti med svati 
na zaroki in po rok i I 5. apri la 
je b i l v iden Krjavel j , ki je v 
zd ruž i tv i videl h u d i č a in imel 
d r u g a č n e n a č r t e , k i m u j ih je 
sesul dok to r genetike, saj sled
nji dob ro ve, kako se celice de
lijo in r a z d r u ž u j e j o . 

Lahko bi še našteval "sme
š n e " resnice, a se b o j i m , da bi 
o n i m " p r e v e č pomagal". D v o 

m i m , da se s pisanjem v lokal
ni ča sop i s da bistveno vplival i 
na rezultate državnozborskih 
volitev in če bi to d r ž a l o , po
t e m so g. B r a n e i n n jegovi 
strankarski kolegi in kolegice v 
veliki prednosti . Poglejte nekaj 
zadnjih številk, in ugotovili bo
ste, da so lako imenovani desni 
avtorji v večin i , kar za mene ni 
spo rno , je pa za njega, kajti 
obregnil seje ob članek poslan
ca Mogeta in pripisal , da je ne
korektno od L D S - a (verjetnoje 
mis l i l tudi name, saj sem dal 
č lanek v objavo jaz). 

Njegovo p r ipo roč i lo in mne
nje bi vsekakor upoš teva l , če bi 
bi l u rednik ali član u r e d n i š k e 
ga odbora in ker n i ne eno ne 
drugo, je to stvar urednice. D o 
sedaj mi ni urednica zavrnila 
še nobenega prispevka, še več, 
ravno za M o g c t o v č lanek sem 
prejel pri jazno p ismo uredni 
ce z o p r a v i č i l o m , da bo č lanek 
objavljen z enomesečno zaka
snitvijo zar,uli prostorske stiske 
m ker imajo prednost aktual 
ne lokalne novice. 

L a h k o si predstavljamo, kaj 
bi b i l o objavl jeno, ce bi bi l 
urednik g. Brane. In kdo seje 
nestrpnost,sovraštvo in antipa 
tije, tisto kar očita 1,1 >S u m me 
ni? 

Verjamem, da g. Brane želi 
časop i s , kjer bo le ena resnica, 
samo en pogled na svet in n ič 
kr i t ike . Pa saj to smo že imeli. 
V i d e n o in s l i šano , a se ni ob
neslo. 

Slave Palčar 

OBVESTILO 
N a z a č e t k u l e tošn jega poletja so v letnem gledal išču 

ob Jurčičevi domačiji na Muljavi krstno uprizorili izvirno 
povest iz 18. stoletja, J u r č i č e v e g a K loš t r skega žoln i r ja . 

Zgodovinsko zgodbo v dvajsetih slikah je dramatizirala 
in postavila na oder r ež i se rka Danica Kastelic, v njej pa 

nastopa v e č kot petdeset Muljavcev. 
Ponov i tev K l o š t r s k e g a žo ln i r ja v i zvedb i K u l t u r n e g a 

d r u š t v a J o s i p J u r č i č Mu l java si bos te lahko og leda l i 

še š t i r i k ra t : 

25. in 26. a v g u s t 2000 

1. in 2. s e p t e m b e r 2000, vsak i č o b 2 1 . u r i . 
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HOMO DEMOKRATICUS 

Al i m o g o č e še veste, kaj je re
kla /ena direktorja najbolj zna
nemu gastarbajterju iz Slove
nije na z , ičasnem delu na I )u 
naju: 

' L i p o si mi izpridil, hčere l i 
pa ne dam!" 

Torej gospoda kvazi demo
krati! Življenje nam kvante in 
Otežujete, demokraci je pa ne 
damo v roke samo vam za 
upravljanje z njo. Je preveč dra
gocena, da bi jo izgubi l i ! 

MILAN MUHIČ 
Prav zanimivo je, kdo vse bere 

in piše v " N a š kraj". Omen jen i 
gospod je kar znan spisatelj 

(skribent) v tej državi (1 )elo) in 
lokalno (Grosupeljski odmev i 
in N a š kraj). Začel je pisati v 
časopise pred k a k š n i m i t remi 
leti, vsaj jaz nisem zasledil prej 
njegovih dopisov. 

Seveda, pa ga tukaj ne mis l im 
prepri(evati, kdo ima prav in 
kdo ne. 1 n hvala bogu je demo
kracija in vsakdo lahko pove in 
nap iše kar mis l i , da je prav. A l i 
Pa tudi ne. Vrag pa je vedno 
skrit v detajlih. < ,e nekdo "ne 
Zna" prebrati č l anka ali pa ga 
razume po svoje, je napisano 
takoj razumljeno d r u g a č e , kot 
pa si seveda sam napisal in ho
tel povedati, 

laz sem na pr imer v č l a n k u , 
ki ga gospod "obdeluje" napisal 
o l a š i s t o i d n e m dejanju, ne o 
človeku. (rOSpod pa trdi, da sem 
jaz, napisal, daje dr. M e r v i č fa-
sistoiden. (>sebno obeh gospo
dov1 ne poznam, vendar b o m 
gospodu M u h i č u verjel na be
sedo, ( !e je gospod Merv ič laši-
Stoiden, on sigurno to najbolje 
V*, ker sta v isti s tranki in se 
poznata. 

Za v vednost pa tole. 1'aši-
stoidnodejanje lahko povzroči 
tudi levičar, nacionalist , k l e r i 
kalec itd.Teoretično tudi otrok 
i / prvega razreda. N o , in v tem 
detajlu se skriva še en vrag. 

(iospa, ki je danes stara 77 let, 
je v mladosti imela m o ž n o s t za 

lepe p o č i t n i c e z fizioterapijo v 
znanem k a m p u . Bi la je tja po
slana v nekajletno obdelavo, 
l a m so ji malo načel i zdravje, 

un ič i l i p s i h i č n o stabilnost, jo 
naredili ž ivčno . Zato ne spi do
bro že več kot petdeset let. Ta 
dogodek je samo obud i l nekaj 
s p o m i n o v . Majhen detajl, ali 
pač? 

Aja , k a m p u , k a m o r je bi la 
gospa poslana, je še danes ime 
Dachau! Ker gospod M u h i č 
o č i t n o dobro spi, g r o z i l n i m in 
o n i m p i s m o m navkljub, skle
pam, da ima živce dobro ohra
njene. A l i pa m o g o č e samo ma
lo uživa v veselem či tanju p i 
sem prizadet ih l judi . 

Sama peticija je bila sestav 
[jena prot i ru šen ju in odstra 
lijevanju VSHI1 spomenikov in 
obe lež i j . In da ne bi še naprej 
nakladal m težil, poz ivam či ta
telje, še posebej gospoda M u 
hiču , naj p o n o v n o preberejo 
č lanek in ga primerjajo z izdel 
k o m prej omenjenega gospo
da. Pa boste sami ugotovil i , ko
l i ko je gospod M u h i č č l anek 
priredil za svojo rabo in mi pod
taknil trditve, ki j ih nisem n i 
koli izrekel. I »riigačc potem tu
di n e b i mogel "popljuvati" me 
in ozmerjati z rdečkar jem in fa
na t i kom ter tudi m i podt ikat i 
vse drugo, kar je sam sestavil in 
napisal . N o , po tem mimogre 
de n a v r ž e še nekaj l loskul in 
izrekov o bogu in k r š č a n s t v u , 
pa takoj zatem spet "pljune". 

Po tem tudi sklepam,da sebe 
smatra za k rščanskega človeka, 
zato ga tudi opozarjam na maj
hen detajl. Ne samo dobr i bog, 

ta skušnjavec, lucifer, ta je tudi 
vaš. Sicer pa je članek tako kva
liteten, da ga č lovek z, zado
voljstvom z m e č k a . 

Nisem se misli l vpletati še na
prej in prekini t i to temo, vsaj s 
svoje s t ran i . Pa takoj d o b i š 
spodbudo od tam, od koder je 
neb i nikoli pr ičakoval .Torej iz
gleda, da Bog je. M a l o sem šel 
č i ta t nazaj in ugotovi l sem ne

kaj dejstev, ki sem prej spregle
dal. 

Dr . M e r v i č je v svojem č lan 
ku med os t a l im o m e n i l dva 
č loveka , k i naj bi m u zamesila 
vso to zgago. Povedati mu m o 
ram, da nas je b i lo dvomes tno 
število in ne dva. Samo to l iko v 
vednost. Kar pa se tiče dvajset 
let stare komun, i jzarske bara
ke iz pre jšnjega sistema, k i jo 
uporabljate za g a r a ž o , pa na
slednje: 

(letrto leto ste d i rektor hu 
manitarne zdravstvene ustano
ve, izbrani ste bili s strani p o m 
l a d n i h strank. Zakaj vam te 
stranke ne pomagajo, rec imo 
pri nabavi dveh kontejnerjev za 
garaže? Tam bi bila potem p r i 
jetna pomladna toplota in ne 
v r o č i n a . Podobno velja tudi za 
s t ranišče oz i roma sanitarije. Č e 
kot d i rektor ne morete stvari 
uredi t i , kako naj jo jaz? V i ste 
p lačan i za to delo in ne jaz. S i 
cer pa osebno m i s l i m , da t vikaj 
vam tudi omenjeni strankarski 
sotrpin ne more pomagati Kajti 
o b č u t e k i m a m , da bo s t r an i šče 
ostalo t a k š n o , kot je, še dolgo 
časa . D a b o d o razl ični ljudje 
imeli izgovor hodit srat ga d ru 
gam. Pa tudi zanamci morajo 
v ide t i , kako smo ga srali v sa
m o u p r a v n e m soc ia l i zmu . 

KRAVO B R A N E 

Bravo samo zato, ker si edini 
Ugotovi l , da je tisti č lanek pro
vokacija. Dolgo sem razmišljal , 
ali bi ali ne bi napisal kaj take
ga. N o , glede na to, da smo do
ž i v e l i f i z i č n o p r o v o k a c i j o 
( p l o š č a ) , sem si dopust il nizek 
let s svojo " p s i h o l o š k o " ali ka 
k r š n o ko l i že provokaci jo . K a 
kor je bi la prva boleča za ene, 
je moja za druge. |e popolno
ma izmiš l jena , pravi pamflet, 
podn od pisarjenja. U p a m , da 
se m i ne bo treba več s p u š č a t i 
tako n i zko . To n i moj n a č i n 
udejstvovanja v p o l i t i k i . Sem 
pa ga v stanju tudi udejaniti, če 
je potrebno. Imel sem pa pred 
sabo dva cilja. Enega (reakcija) 
sem dosegel, drugega pa še ča
kam. 

Se pa v z v e z i s č l a n k o m 
"Ljudsko govedo" osebno opra
v u njem vsakomur, ki se je ču 
t i l č l o v e š k o pr izade tega . To 
o p r a v i č i l o velja tudi za gospo
da M u h i č a . 

"Izrabljanje" lokalnega časo
pisa s strani L D S , ker se finan
cira i / o b č i n s k e g a p r o r a č u n a , 
ni korektno. 

P rv i č , č l a n e k ( č l a n k a ) sem 
napisal kot fizična oseba - dav
kop lačeva l ec . Č e mis l iš , da le
vičarji nismo (dobri) davkopla
čevalci , reci to jasno. Z vel ik im 
veseljem bi sprejel to novico in 
tudi zakon o neplačevanju dav
kov za levičarje. Odreke l bi se 
tudi svojemu b l e š č e č e m u spi-
sateljevanju v " N a š k r a j " . Samo 
m i s l i m , da bi p o t e m nastal 
problem, ker bi skoraj vsi hote
li bi t i levičarji, ali ne? 

To tvoje razmiš l jan je o ko
rektnem in podobnem pis.miu 
v obč insk i časopis je z demo 
kracijorahlo skregano, se ti ne 
zdi? ((menjaš serijskega dop i 
sovalca v"Na.š kraj". < ,c želiš, ti 
jih jaz naštejem kar nekaj, ki 
objavljajo vsak mesec; ampak 
oni verjetno lahko. So iz. pravih 
strank. Sam pa m i s l i m , da ima 

vsak pravico pisati v časopis , če 
to želi. Pa makar vsak mesec. 
Zaradi mene lahko pišejo tudi 
"tujci". Vaši in naši . Ne pa da se 
o b r e g n e š samo ob Mogeta . Za 
kaj ne tudi ob M u h i č a ? 

Glej kako soliden č lanek je 
napisala gospa Tončka G r m . O 
vzgoji in uvedbi verouka v šo
le. Ona mis l i , da se ima pravico 
javno izjasniti o tem. Popolno
ma t o č n o ! Jaz se z njeno idejo 
sicer ne str injam, vendar m i 
slim, da ima vsakdo pravico po
vedali svoje mišljenje. 

Vidiš Brane! To je muka m 
h k r a t i l epo ta d e m o k r a c ije. 
Vsem dati enako m o ž n o s t . N i 
kakor pa, n a š i m ja, d rug im ne. 

KONTEKST IN 
SLOVENCELJNI 

Z l i novinarj i in podobn i pi-
suni navadno izvlečejo iz, na
p isan ih č l a n k o v kontekst , k i 
j i m odgovarja, ' lako kot jaz -



drugi pa ne. 
To je nekako takole, kot če bi 

/.evropskega nogometnega pr
venstva pri direktnem prenosu 
kazali samo gole. Streljanje ko
tov in metanje žoge iz auta se 
n e b i pr ikazovalo. Reporter pa 
bi i s t oča sno t rd i l , da so gol i , ki 
so bi l i prikazani, pod lo i /v le 
čeni iz konteksta, o z i r o m a za
hrbtno podtaknjeni v kontekst. 
Da j ih dejansko ni bilo, č e p r a v 
smo jih vsi videli . Jasno, potem 
ko so novinarj i gole izvlekl i i / , 
konteksta, se reporter oglasi, da 
ni nič povedal o go l ih , k i smo 
j ih videli, ker j ih sploh ni b i lo . 
Ker on n iko l i ni rekel ,daje laž, 
tla je sploh kaj povedal, kako ni 
resnica, da sploh želi reči, da je 
gol b i l . N I T ! Čudaško, ali ne? 

Tako sem malo pobrkl ja l po 
s p o m i n u in po s k r a j š a n e m 
kontekstu le tega, d e m o k r a t i č 
no ugotavljam naslednje: 

V dobrepoljski o b č i n i in tu
di širše, se je zasidralo mnenje 
o ' nas" kot ed in ih demokra t ih 
daleč naokol i na tem p o d r o č 
ju . (>ni "d rug i " so totalitarci, 
skratka nedemokrati in nas
ploh pokvarjena roba. N o , pa 
poglejmo nekaj p r imerov : ko 
smo se pripravl jal i na prve vo
litve, je pri L l )S za župan jo kan
did i ra la Zalarca. N o , in Brane 
je d e m o k r a t i č n o takrat dejal, 
volite ja našega kandidata, ki je 
n a š d o m a č . N i tujec. Tujcev 
menda ne b o m o vo l i l i . Kasne
je se je oprav ič i l . Vse protesti
ranje pa je b i lo vzeto iz k o n 
teksta. N i tako mis l i l . Kaj je te
daj dejal, ni bi lo v a ž n o . 

Toliko za uvod. V r n i m o pa se 
na sceno samo zadnjega leta. 

Najprej so v šoli izdali odred
bo o klolutanju otrok. Ko pa je 
prišlo v javnost, sploh niso ta
ko mis l i l i . Bilo je miš l j eno d r u 
gače. Sploh pa so bi l i starši k r i 
v i , ker so pedagogi zahtevali 
kaznovanje. Kako je to pr i š lo v 
javnost, se se ne v e . " K r i v c a " še 
vedno iščejo. Le kdaj bodo ma
lo bolj pogledali! pri sebi? 

Potem je human i t a rn i dela
vec h u m a n o snel s p o m i n s k o 
p loščo . Saj ni tako mis l i l , kot je 

izpadlo . N a eni televiziji pove 
eno, drugi d r u g a č e , enemu ča
sopisu oprav iču je svoje dejanje 
z v z d r ž e v a n j e m , v lokalnem pa 
napade dva (bojda) kr ivca , da 
je to sploh p r i š lo v javnost. Se
be in svoje dejanje o p r a v i č u j e 
na vse m o ž n e n a č i n e . Tud i ta
ko, da malo "popl juva" druge. 
Z a svoje dejanje se p r izade t im 
seveda ne opravič i . Zelo huma
no! 

Posledica tega je b i lo , da se je 
o dogodku seveda debatiralo na 
o b č i n s k e m svetu. Os t ro in po
l e m i č n o . Predsedujoča je po 
žolčni debati dejala predstavni
ku 1,1 >S, naj bo tiho, da kot pr iš
lek n i m a prav ice g o v o r i t i o 
tem. ( lospa p o d ž u p a n j a , ki naj 
bi bila na nek n a č i n zašč i tn ica 
demokraci je in zakoni tos t i , ti 
zabrusi kaj takega. Za ne ravno 
za v sedanje čase . 

Pa potem človek razmiš l ja , 
kdaj m u bo potrebna potna l i 
stina z. vizo za vstop in bivanje 
v tej o b č i n i . In kakšn i kri teri j i 
bodo za pr idobi tev vize. Č e bo 
to ki lometrska oddaljenost, bo 
imel sam ž u p a n težave . Ž e n a 
m u je iz Vodic , kar je nekako 
to l iko k i lomet rov kot iz Račne 
do V i d m a . 

laz, pa še vedno m i s l i m , da 
i m a vsakdo, ki je polnole ten 
uradno prijavljen v tej o b č i n i , 
pravico reči na o b č i n s k e m sve
tu svoje. Še posebej, ker je bi l v 
skladu z. zakoni izbran za svet
nika na listi stranke. 

Sicer pa se lahko t e o r e t i č n o 
tudi zgodi , cla b o m o na naši l i 
sti na naslednjih vol i tvah kan
d id i r a l i kočevskega medveda, 
samo da bo imel osebno, stal
no bivanje v občini in da bo pol
noleten. V k l j u č n o s p o t n i m l i 
s tom in viz.o. 

SEDANJOST IN 
BODOČNOST 

Te dn i juli ja sem sprejel do
pis iz o b č i n e in s podpisom žu 
pana. Po njegovih navodil ih naj 
bi b i l napisal zahtevek glede 
škode , ki mi jo je povzroči la su
ša. P r i b l i ž n o vem, kako deluje 
o b č i n a . ()bvestilo se fo tokopi 

ra in se ga pošlje na vse naslove 
v o b č i n i , ne samo kmetova l 
cem. Nič posebnega torej, ru 
tinsko delo. 

Vendar sem jaz iz. nasprotne
ga po l i t i čnega pola, za lo mo
ram izkor is t i t i sedanjost ter le 
ta dopis komentiral i nekako ta
kole: prejel sem dopis našega 
ž u p a n a z navodi l i , kako naj mu 
s p o r o č i m , k o l i k o š k o d e je na
stalo na moj ih pol j šč inah zara
di s u š e . Po i z o b r a z b i n i sem 
kmet, po posesti tudi ne. Tiste 
t r i p o s u š e n e endivje in eno 
uvelo zeljnato glavo na z.eljni-
ku b o m f i n a n č n o že nekako 
prenesel. Suml j ivo pa m i je to 
zaradi tega, ker naj bi v b o d o č e 
levičarji b i l i o p r o š č e n i davka 
(prosto po Branetu), pa sedaj 
ž u p a n išče nove davkoplačeval 
ce na d rug n a č i n . A l i pa nas že
li samo registrirati na kmeti j 
skem min is t r s tvu . Kot medve
de! Da bi nas potem lažje "od 
strelili"? 

Sicer pa sanjam tudi o bo
d o č n o s t i . N e k o ju t ro sem se 
zbujal in sanjal, b i l sem v zna 
nem s t r a n i š č u znane zdravs
tvene ustanove v Grosupljem 
Skozi razbito okno sem nehote 
pos luša l pogovor zdravnika in 
njegovega pacient,i v laborato

r i ju . 

"Ti, Janez, m o r a m ti sporo
čiti ze lo n e u g o d n o n o v i c o . 
Imaš akutno dizenterijo in boš 
u m r l . Predolgo si blato večin 
sko zadrževal v danki , sedaj pa 
teče ven in teče . H u d o je. Ne
popravlj ivo!" 

"Pos luša j ti , Janez! Toje ne
m o g o č e ! Pa še toliko lepega sem 
hotel zasral i . Pa tako mlad in 
lep sem še. N e m o g o č e je, da bi 
u m r l ! " 

" N o , Janez, potolaž i se. Smrt 
ja doleti vsakogar na tem svetu. 
Tukaj ni n o b e n i h iz jem, da 

veš!" 
"Ampak , Janez, ti si član mo

je stranke in m i m o r a š obvez 
no pomagati.To zahtevam!" 

" N e bo š lo, Jane/. Višja sila! 
N i pomoči! Pa če me takoj lu-
s t r i r aš , kot S i rc lna!" 

" N o , Jane/, če je tako, pa po 
tem, ko bom umr l v mrliški list 
napiš i , da sem u m r l zaradi sifi
lisa in ne zaradi dizenterije!" 

"Oje j , Janez, zakaj pa zdaj 
to?" 

" Z a t o , Janez , ker ž e l i m 
umret i kot l jubimec, in ne kot 
semnja!" 

Lepe pozdrave iz. deže le m o 
rast ih sanj. 

Zvonimir Zabukovec 

OBISKOVALCEM 

KINOFREPSTA V 

KINA P03REF0LJE 

Približno šest mesecev ne bo na tej strani k inoprograma za naš 
k ino , ker so se začela obnovi tvena dela v dvoran i in ostalih delih 
Jakličevega d o m a . 

( i lede na n a č r t e , ki bodo k m a l u postali stvarnost, bo dvorana 
p o p o l n o m a obnovljena, balkona ne bo več, tla pa se bodo dvigala 
od odra prot i zadnji steni. V dvorani bodo novi lapicirani sedeži , 
oder pa bo urejen /. m o d e r n o osvetli tvijo in ozvočenjem. 

Največja pr idobi tev k ina bo vsekakor novo s a m o d v i ž n o k ino-
platno, ki bo o m o g o č a l o skoraj nemoten prehod i / neke dejavno
sti na kinopredstavo, oziroma bo lahko takoj po zaključku neke 
dejavnosti že kinopredstava, kar do sedaj ni b i lo m o ž n o . V s i , ki 
smo do sedaj uporabljali dvorano, vemo, da sta bili včasih potreb 
ni tudi do dve ur i , da smo po pr i redi tvi pospravil i oder in pr ipra
vil i dvorano /a kinopredstavo. Prav tako je bilo potrebnega veliko 
dela, da seje po k o n č a n i k inopreds lav i oder pripravil /a neko 
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V. 33 
drugo dejavnost 

Na odru bodo lahko ves čas 

postavljene kulise ali različni 
drugi rekviz i t i , scena i td . I'o 

končani kinopredstavi se bo 
platno samodejno dv ign i lo in 
že se bo lahko začela igra, pro
slava in podobno in seveda tu
di obratno. 

Posodobili b o m o tudi pro
jekcijsko tehniko, tako tla bo 
na platnu svetla in zelo ostra 
slika. 

I 'o sedaj so naši kinoprojek
torji uporabljali 900 W ž a rn i 
ce, na novo pa b o m o mont i ra l i 
1600 W ža rn ice . I >o sedaj smo 
bili tudi ena izmed redkih k i -
nodvoran v Sloveniji , ki je ime 
la se standardno M O N ( ) ozvo
čenje. Pr izadevamo si, da bo
mo v prenovljeni dvorani ime 
li D O L B Y S U R R O U N D oz
vočenje in upam, da b o m o s 
lem zadovoljili še tako zahtev 
ne kinoobiskovalce. Torej bo 
kinopredstava v prenovljeni ki 
tiodvorani skoraj enaka kot v 
nekem l jubl janskem k i n u , le 
t ena vstopnice bo nižja. Priza 
deval i se b o m o , da b i cena 
VStOpnk ostala enaka kot do se
daj, to je 500,oo SIT. 

Tudi f i lmski p rogram bo se 
stavljen tako, kot je bil do se
daj, iz uspešnic , ki jih bomo po
skušali dob i t i č i m hitreje za 
Ljubljano. Vsekakor pa bodo na 
našem kinosporedu tudi ari fil
mi (visoko kvalitetni umetniš 
ki filmi), ki niso komerc ia ln i 
in imajo majhen krog gledal 
eev, čeprav b o m o z. n j imi imeli 
b i l a n č n o izgubo. Uvedl i b o m o 
tudi l i lmske abonmaje za dija 
ke, ki bodo cenejši in bodo ob 
segali 15 filmov. Še naprej bo 
nio tudi sodelovali z m l a d i n 
skim centrom Sl( )N , saj upam, 
da je bi lo dosedanje sodelova
nje v obojestransko zadovoljs
tvo. 

Upravnik kina I )obrepolje in 
programski vodja kinemato 

grafov / K I ) - IV. ( , O P I C A 

Tone Steklasa 

Predstavljamo vam mlade dobrepoljske 
skakalce 

Kljub poletnim počitnicam so mladi dobrepoljski skakalci komaj našl i čas za 
pogovor, saj s krajšo prekinitvijo nadaljujejo s treningi tudi v poletnem času. 
To so pridni in resni fantje, ki so se že v zgodnjih otroških letih odločili, da se 

bodo posvetili skakalnemu športu. Šport je tudi tema, ob kateri se najbolj 
sprostijo in najraje pogovarjajo. Tako so v živahnem in sproščenem pogovoru 

povedali marsikaj, kar vas bo gotovo prepričalo o njihovi perspektivnosti. 

zraku, te zajame poseben ob
ču tek , ki ga je t ežko opisati . 

M A R K O : Tu je čisto d r u g a č e 
kot pri skupinskem špor tu , kjer 
tvoje napake lahko popravi kdo 
d rug . Ko p r ide š na skakalnico, 
si č i s to sam, vse je odvisno sa
m o od tebe. 

Glede na različno starost 
verjetno niste v isti kategori
ji. Ali trenirate vsak v svoji 
skupini? 

B O | A N : M i h a m jaz trenira 
va v kategoriji od 14 do 16 let, 
M a r k o pa že pride v nižjo kate 
gorijo od 11 do I 4 let. 

DEJAN: laz pa sem v SSK 
Račna v skupin i od 8 do 10 let. 

Kako pogosto imate trenin
ge in kako potekajo? 

M I H A : Imamo j ih zelo po
gosto, od petkrat do sedemkrat 
na teden. Trajajo p r i b l i ž n o In 
ure skupaj s kond ic i j sk im tre 
n i n g o m . Kadar i m a m o samo 
konclic ijski t ren ing ali samo 
skoke, traja manj časa. Vsako
krat pa moramo opraviti osem 
skokov na skakalnic i . 

To mora biti zelo naporno. 
Ali ste že kdaj pomislili, da bi 
kar nehali? 

M A R I « ): M e n i se ne zdi na 
porno. 

B O I A N (z nasmehom): Za
kaj pa potem v avtu na poti do
mov zaspiš? 

DEJAN: M i t r e n i r a m o po 
eno uro in samo s k a č e m o , zato 
nisem preveč utrujen. Še n ikol i 
m i n i p r i š lo na misel , da bi ne
hal. 

M11 IA: Prvič sem pomisl i , da 
bi nehal, ko sem eno od prete
kl ih sezon zaradi premalo in
tenzivnega treninga začel do
segati s labše rezultate. 

B O I A N : Kadar m i ne gre pre
več dobro , tudi jaz p o m i s l i m , 
da bi nehal. A to se dogaja zelo 
redko. 

O d leve prot i desn i : Dejan Pugelj , Bojan Štrubel j , M iha Kup lenk in 

Marko Štrubel j . Pred sabo ima jo p o l n o mizo pokalov. 

Pa j ih najprej spoznajmo: 
M111A KUPLENK iz Bruhanje vasi bo letos začel obiskovat i 

t e h n i č n o gimnazi jo, B O J A N ŠTRUBELJ Z Vidma bo letos u č e n e c 
S. razreda, njegov br.it M A R K ( ) pa bo obiskoval 7. razred. Vsi trije 
so člani SSK ILIRIJA FERSPED. V skakalni š p o r t so se vpeljali pri 
SSK Račna.Tu so naredili prve korake, ko pa so prerasli m o ž n o s t i 
tega k luba, so se zaradi boljših pogojev spo razumno od loč i l i , da 
se vč lan i jo v SSK ILIRIJA. 

I >EJAN PUGELJ iz Prcdstrug, ki bo letos obiskoval 3. razred, je 
od vseh najmlajši in se trenira pri SSK Račna. Na pogovor pa nam 
ni uspelo dobiti DANIJA MIŠLJENOVIČA z Vidma, k i prav tako 
o b č a s n o trenira pri SSK Račna. 

Kdaj ste začeli trenirati ta šport in kaj vas je spodbudilo? 
M l I IA: Začel sem pred o s m i m i leti, ko sem hodi l v prvi razred. 

S p o m n i m se, da sem šel n e k o č z o č e t o m na tekmo v ( a i spc ik . 
Tam m i je b i lo tako všeč, da sem ga začel nagovarjati, da bi me 
včlani l v k lub . 

B O J A N : Tud i midva z M a r k o m sva začela trenirati v prvem 
razredu. K o sva bila še č i s to majhna, sva razmiš l ja la , kako bi b i lo 
lepo, če bi znala leteti po z raku . Tako sva n e k o č poiskala d e ž n i k , 
ga odpr la in hotela z, nj im poleteli z balkona. Komaj so nama 
preprečili, da nisva padla na tla. Ker sva to večkrat poskuša la , so se 
starši odloč i l i , da nama bodo o m o g o č i l i trenirati skakalni š p o r t . 

DEJAN: Jaz pa sem se navdušil za skakanje, ko so me starši 
jemali s seboj na tekme. Zelo mi je bi lo všeč. Trenirati pa sem 
Začel v prvem razredu. 

Zakaj vam je ta šport tako zelo všeč? 
M I H A : Dost i znanja zahteva, vendar je zelo lep š p o r t . K o si v 
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Pogovor, šport 

Na kako velikih skakalnicah 
trenirate? 

D E J A N : Jaz s k a č e m na 30-
metrski, največ pa na 40-metr-
ski skakalnici . 

M I H A : Bojan in jaz skačeva 
na največ 90-metrskih skakal
nicah, M a r k o pa največ na 60-
metrskih. 

M A R K O : M i trije včasih ho
d i m o na trening tucli v Beljak. 
Tam imajo v lečn ico , zato lah
ko naredimo 15 do 16 skokov 
na trening. 

B( ) J A N : Pred nekaj dnev i 
smo prišli s treninga v Italiji, 
sredi meseca pa gremo na Polj
sko. 

Ali se udeležujete tudi te
kmovanj? 

M i l I A : Tekmujemo za pokal 
M I P v z imsk i in letni sezoni . 
Tekmujemo na vsaki tekmi po
sebej in za skupno zmago.Tek
me so na več skakalnicah: M o -
stec, Triglav Kran j ,Čušperk , Tr
žič, Velenje, Ihan. Nas topamo 
v raz l ičnih kategorijah, ki š te 
jejo tudi do 100 tekmovalcev. 
< x se uvrs t i š v svoji kategoriji 
do 15. mesta, lahko n a s t o p i š v 
višji kategoriji . 

Kakšne uvrstitve ste dose
gli do zdaj? 

B O J A N : N a j b o l j š e uspehe 
smo dosegli, ko smo tekmovali 
v kategoriji 10 do 12 let. M i h a 
je bi l peti, M a r k o drug i , jaz pa 
tretji. To je bila skupna uvrs t i 
tev. V zadnji sezoni se vsi trije 
člani kluba SSK Ilirija u v r š č a 
mo med prv ih 30, M i h a in jaz 
med prvih 20. Zaradi dobrih re
zultatov- tekmujemo tudi v viš
ji kategoriji . 

I ) E J A N : [az pa sem do zdaj 
tekmoval šele tr ikrat . Včas ih 
s k o č i m bolje, včasih s labše . 

Kako dolg je bil do zdaj vaš 
najdaljši skok? 

D E J A N : N a začetku sem sko
čil 18 metrov, zdaj pa že 27. 

B( ) J A N : M o j najdaljši skok 
je 59 metrov. 

M A R K O : M o j pa 57 metrov. 
M I H A : 83 metrov. 
Kako pa se odzivate, če kdo 

skoči zelo dobro? 
M I H A : Zelo š p o r t n o . Veseli 

smo in vedno si č e s t i t a m o . 
Vendar je smučarsko skaka

nje lahko tudi nevaren šport. 

Se je kdo od vas že poškodoval 
ali doživel kakšno neprijet
nost? 

MI H A : V začetku so bili pad
ci pogost i , zdaj j i h je čedal je 
manj. Tudi če pademo, ni h u 
dega, saj znamo pasti. 

M A R K ( ) : Zadnj ič sem na tre
n ingu dvakrat padel na glavo. 
Ko sem tekmoval še v k l u b u 
R a č n a , pa sem si ob skakalnic i 
z l o m i l roko , vendar sem vsee
no skakal z. mavcem. Res pa je, 
da so m i mora l i mavec kar se
demkrat zamenjati . 

D E J A N : M e n i je pa enkrat 

med s k o k o m padla če lada na 
tla. Enkrat pa sem bil na tre
n ingu zelo dober, na tekmi pa 
sem padel. 

Skakalni šport je drag šport. 
Koliko to stane in kako priha
jate na vsakodnevne treninge? 

B O J A N : 'To je res velika obre
menitev za naše s tarše , f inanč
no in č a s o v n o . V k lubu d o b i 
m o s m u č i in k o m b i n e z o n e za 
treninge. Vse ostalo m o r a m o 
nabaviti sami: če lado, očala, ro
kavice, tekmovalne k o m b i n e 
zone, vezi ... Kadar gremo na 
tekmo, morajo vse prispevati 

s tarš i . Poleg tega je tu še č lana
rina. Starši pravijo, da s t roški 
za enega znaša jo letno okrog 
2000 mark. 

M i l IA: Na treninge nas vo
zijo s tarš i . Ker nas je več iz D o -
brepolja, je nekol iko lažje, ker 
se starši sproti dogovarjajo, kdo 
bo kakšen dan peljal. 

Ali so na treningu starši 
prisotni? Ali vas njihova pri
sotnost spodbuja ali moti? 

I )T,JAN: Včasih me mot i . 
M I H A : M e n e bolj motijo 

gledalci. Če jih je veliko, imam 
malo I reme. 

Rezultati in končni vrstni red III. lige v namiznem tenisu 

Sezona 1999/2000 
Rezultati, kjer je nastopala ekipa Dobrepol je 

Ekipa 1. 2. .3. 4. 5. 6. 7. 8. 9. Jes./pom. Tc/raz. MESTO 

1 NTS SI) 
DOBREPOLJE 

2 
6:3 

2 
6:3 

2 
5:4 

2 
7:2 

2 
7:2 

2 
6:3 

2 
6:3 5:4 

16 
48:24 

32 I. 

2 
6:3 

2 
5:4 

2 
5:4 

2 
5:4 

2 
6:3 

2 
5:4 

2 
6:3 5:4 

16 
4.3:29 

91:33 

2 TSP 
ELEKTRONK 

2 
5:4 

2 
6:3 

2 
6:3 

2 
6:3 

2 
7:2 

2 
5:4 

2 
5:4 

0 
4:5 

14 
44:28 

26 II. 

A 2 
9:0 

0 
2:7 

2 
5:4 

2 
6:3 

2 
7:2 

2 
6:3 

2 
5:4 

0 
4:5 

12 
44:28 

88:56 

3 KAMNOSEŠT 
VO 

2 
5:4 

2 
5:4 

2 
5:4 

2 
7:2 

2 
7:2 

2 
7:2 

0 
3:6 

0 
3:6 

12 
42:30 

24 I I I . 

V(X;RINEC II 2 
5:4 

2 
6:3 

0 
4:5 

2 
6:3 

2 
S:l 

' 2 
7:2 

2 
7 :2 

0 
4:5 

12 
47:25 

89:55 

4 KOVI 
ELEKTROINS 

0 
4:5 

0 
4:5 

2 
6:3 

2 
5:4 

2 
5:4 

2 
6:3 

0 
3:6 

0 
4:5 

X 
37:35 

16 IV. 

T 2 
6:3 

0 
3:6 

2 
5:4 

2 
5:4 

0 
4:5 

2 
6:3 

0 
4:5 

0 
4:5 

8 
37:35 

74:70 

5 NKT 
K O M K N I M 

0 
3:6 

0 
2:7 

0 
4:5 

2 
5:4 

(1 
4:5 

2 
7:2 

0 
4:5 

0 
3:6 

4 
32:40 

14 V. 

2 
5:4 

0 
1:8 

2 
5:4 

2 
5:4 

2 
5:4 

2 
6:3 

0 
3:6 

0 
4:5 

10 
34:38 

_66:78 

6 
P A R A P L E G I K I 

0 
4:5 

0 
4:5 

0 
3:6 

2 
7:2 

0 
4:5 

2 
6:3 

0 
.3:6 

0 
2:7 

4 
33:39 

K) VI . 

2 
5:4 

2 
5:4 

0 
4:5 

2 
7:2 

0 
4:5 

0 
4:5 

0 
3:6 

0 
4:5 

6 
36:36 

69:75 

7 ČISTILNI 
SERVIS 

0 
4:5 

2 
5:4 

2 
5:4 

2 
5:4 

2 
6:3 

0 
3:6 

0 
4:5 

0 
3:6 

8 
35:37 

K) VI I . 

OREHEK 0 
4:5 

0 
3:6 

0 
4:5 

2 
.5:4 

0 
4:5 

0 
4:5 

0 
():'; 

0 
3:6 

2 
27:45 

62:82 

8 GRAFIČNI 
STUDIO 

2 
6:3 

0 
2:7 

0 
3:6 

0 
3:6 

2 
7:2 

0 
2:7 

0 
4:5 

0 
3:6 

4 
30:42 

8 VI I I . 

MEDIA 2 
5:4 

0 
2:7 

0 
3:6 

2 
5:4 

0 
4:5 

0 
3:6 

0 
4.5 

0 
.3:6 

4 
29:43 

59:85 

9 TI) 
Š M A R J E SAP 

0 
4:5 

0 
2:7 

0 
4:5 

0 
2:7 

2 
5:4 

0 
2:7 

0 
2:7 

0 
2:7 

2 
23:49 

4 IX. 

0 
4:5 

0 
3:6 

0 
4:5 

0 
2:7 

0 
4:5 

2 
5:4 

0 
2:7 

0 
3:6 

2 
27:45 

50:94 

ikipi N T S Dobrepolje in 'TSP Elektronika sta se plasirali v II. rekreativno ligo. 

Vodja rekreat ivnih l ig: Franci Slana 



avgus t 2 0 0 0 Šport, informacije, zahvale 

Kako pa se razumete s trenerjem? 
BOJAN: Je strog, ampak dober trener. Razjezi se le, će kdo kle

peta ali ni resen. 
M AI v K (): Tudi jaz sem zadovoljen s trenerjem. Razjezi se zelo 

redkokdaj, ampak le na liste, ki nagajajo, tO pa so vedno eni in isl i . 

Ali imate v tem športu kakšne vzornike? 
B O J A N : Ja, (iolbergerja in S c h m i d l a . 

M A R K O : M e n i so všeč Japonci. 

M I H A : Goldbergerja in Achonena . 

I »PJAN: Navi jam za slovenske skakalce. 

Zaupajte mi še vašo željo ali cilj za prihodnost. 
DEJAN: M o j a želja je skakati na 50-metrski skakalnici. Kako 

ho naprej, b o m pa še videl. 
M I H A , B O I A N , M A R K O : Skakali b o m o tako dolgo, dokler nam 

bo šlo ' dobro . Naša želja pa je, da bi prišli v reprezentanco. 

Le kdo ne bi tako prizadevnim fantom želel izpolnitev njiho
vih želja? 

Pogovarjala se je: M. Steklasa 

ŠPORTNO DRUŠTVO DOBREPOLJE 
S I ' I )obrepolje je b i lo organizator m o č n e g a turnirja v malem nogometu , ki 

seje odvijal dne 9. julija na V i d m u , ' furnir je bil organiziran že drugič. Prijavilo 
seje K) ekip, od Ljubljane, Litije pa tja do Ribnice . Na turnir ju so sodelovale 

ludi iri domače ekipe, in sicer: Snežak Predstruge, Okrepčevalnica Zora K o m 

polje in ŠI) i )obrepolje. 
Ekipe, ki so se uvrstile v finalni del, so se na koncu razvrstile takole: 

1 • mesto - Račna 

2. mesto - Kava bar, Jevnica 

3. mesto - AŠ Sana, Ljubljana 

4. mesto - K r k a 

Najboljši strelec s sedmimi goli je bi l lože tvlišmaš iz. ekipe K r k a ; za najbolj
šega golmana pa je bil p r o g l a š e n Jože Sever iz Račne . 

Nobena od domaČih ekip se tokrat ni uvrstila v zak l jučn i tlel turnirja. 

Prireditev SO omogočili: Pekarna Blatnik Predstruge, Bar Ana V i d e m , Trgojan 

V i d e m in Mesarstvo Javornik ( i rosupl je . 

Pripravil: Alojz Kuplenk 

Zapustil dom in svoje drage si, 
na Iva jem grobu roža le cveti, 
ki grenka solza jo rosi. 
Kako je prazen dom, dvorišče, 
naše oko zaman te išče. 
Ni več tvojega smehljaja, 
le trud in delo tvojih rok ostaja. 

Z A H V A L A 

O b smrti 

J a n e z a S t r n a d a 

Iz I ločevja 6 

smo g loboko hva ležn i vsem s o r o d n i k o m , prijateljem, znancem, 

vaščanom, sosedom (tudi iz [vančne Gor i ce in Š e n t v i d a ) in vsem, ki 

sle nam ustno in pisno izrazi l i sožalje, podarili cvetje in sveče in ga 

pospremili do njegovega zadnjega doma . 

Enako zahvalo iz rekamo sodelavcem O S Stična in G P (Irosuplje, 

osebju I l imi i i Starejših o b č a n o v (Irosuplje, č l a n o m Zveze borcev 

(irosuplje, posebno gospodu Slavku Kovačiču za lepe besede ob 

slovesu in P G D 1 ločevje. 

Iskrena hvala gospodu ž u p n i k u Prancu Škul ju za lep pogrebni obred, 

M o š k e m u pevskemu zboru Rafko Pabiani in d r u ž i n i Perparza 

pogrebne storitve. 
Žalujoči hčerk, i A n i c a , s inova Janez in Branko , sestre Justina, Štefka 

in A n i c a , v n u k i , p ravnuki in ostalo sorodstvo 

Policijsko poročilo 

PROMETNA VARNOST 
V m e s e c u j u n i j u s m o oprav i l i o g l e d e s e d m i h , v 

m e s e c u ju l i ju pa deve t ih p r o m e t n i h nesreč z m a n j š o 

m a t e r i a l n o š k o d o ter t e l e s n i m i p o š k o d b a m i . Največ 

p r o m e t n i h nesreč se še v e d n o zgod i zaradi nepr i la 

g o j e n e h i t rost i vozn ikov , ki ne upoš teva jo o m e j i t e v 

h i t ros t i , prav t a k o pa so pos led ice pri o m e n j e n i h 

nesrečah na jhu jše . Drugi na jpogoste jš i vzroki za pro

m e t n e nesreče so še v e d n o strani in smer i vožn je , 

izsil jevanje p rednos t i in varnostna razdalja. Veliko pro

m e t n i h nesreč se zgod i t u d i zaradi nepazl j ivost i voz

n ikov na park i rn ih p ros to r ih . Nekaj p r o m e t n i h nesreč 

pa se je zgod i lo t u d i zaradi povožen ja d iv jadi . 

Policijska postaja Grosupl je vsakodnevno izvaja poo

s t rene nadzore p r o m e t a na c e l o t n e m o b m o č j u ob 

čine Dobrepo l j e in zoper vse kršitelje represivno ukre

pa. Vse vozn i ke in osta le ude ležence o p o z a r j a m o , da 

se je v t e m l e t n e m času poveča lo števi lo kolesar jev 

in vozn i kov ko les z m o t o r j e m na cest i , zato naj b o d o 

bo l j p o z o r n i na t o p o p u l a c i j o ude ležencev v c e s t n e m 

p r o m e t u . Vsi vozn ik i ko les z m o t o r j e m in m o t o r n i h 

ko les te r n j i hov i p o t n i k i m o r a j o m e d vožn jo na glavi 

nosi t i p r i pe to h o m o l o g i r a n o zašči tno če lado. K t e m u , 

da b o d o o t roc i m e d v o ž n j o s k o l e s o m z m o t o r j e m 

ime l i na glavi p r i p e t o h o m o l o g i r a n o zašči tno če lado, 

pa lahko ve l iko p r i p o m o r e j o starši z o p o z a r j a n j e m in 

prav i lno p r o m e t n o vzgo jo . 

Prav t a k o se b o d o v t e m času na cesti oz i roma v 

p r o m e t u pogos te je pojavl ja l i voznik i t raktor jev ter os

ta le k m e t i j s k e mehan izac i j e , ki so v p r o m e t u neko

l iko bo l j počasn i in m a n j v idn i . 

V m e s e c u ju l i j u je PP Grosup l je izvajala k o n t r o l o 

h i t rost i z r a d a r j e m v s o d e l o v a n j u s PP Ljub l jana na 

c e l o t n e m o b m o č j u o b č i n e D o b r e p o l j e , p r e d v s e m pa 

na o d s e k i h cest, kjer se doga ja jo p r o m e t n e nesreče 

o z i r o m a t a m , kjer so prekorač i tve h i t rost i največje in 

na jbo l j p o g o s t e . K o n t r o l o h i t rost i b o d o izvajali t u d i v 

m e s e c u avgus tu . 

Voznik i naj voz i jo v sk ladu s c e s t n o - p r o m e t n i m i 

p redp is i in pr i lagod i jo h i t rost vožnje v r e m e n s k i m raz

m e r a m in o s t a l i m t r e n u t n i m d e j a v n i k o m , ki kakor 

kol i vp l iva jo na v o ž n j o ter t a k o p r i p o m o r e j o k bol jš i 

p r o m e t n i va rnos t i in m a n j š e m u števi lu p r o m e t n i h 

nesreč. 

JAVNI RED IN MIR 
Pol ic i jska pos ta ja Grosup l je je v m e s e c u j u n i j u na 

o b m o č j u o b č i n e ob ravnava la pet krši tev zoper javn i 

red in mir . Kršitve so bi le s tor jene t a k o v z a s e b n e m 

p r o s t o r u ( 3 ) ko t na j a v n e m kra ju ( 2 ) . V m e s e c u 



Oglasi 

ju l i ju pa je b i lo tak ih krši tev šest, v z a s e b n e m p r o s t o r u ( 4 ) in na 

j a v n e m kra ju ( 2 ) . U g o t a v l j a m o , da so kršitel j i v več in i ist i , prav t a k o 

pa so kršitel j i v več in i p r i m e r o v p o d v p l i v o m a l k o h o l a . Prav t a k o 

pol ic i ja repres ivno u k r e p a zoper lastn ike gos t insk ih loka lov , ki p re 

koraču je jo ob ra tova ln i čas, e n a k o d o l e t i t is te , ki v i n j e n i m ali m l a 

d o l e t n i m g o s t o m toč i j o a l k o h o l n e p i jače. Pogos to pa pr iha ja d o 

o m e n j e n i h krši tev p o v s e m n a k l j u č n o in so kršitel j i o s e b e , ki sicer 

tega ne p o č n e j o . 

KAZNIVA DEJANJA 
V m e s e c u j u n i j u s m o obravnava l i pe t razl ičnih kazniv ih de jan j , ki 

so bila stor jena na c e l o t n e m o b m o č j u o b č i n e D o b r e p o l j e , v m e s e c u 

ju l i ju pa je bi lo tak ih de jan j kar 12. Na jpogos te jša so kazniva de jan ja 

tatv ine, v l o m a in p o š k o d o v a n j a tu je stvari. V z a d n j e m času b e l e ž i m o 

večje števi lo v l o m o v v o s e b n a voz i la , kjer stor i lc i k rade jo p r e d v s e m 

avtorad ie , v l o m i pa so s tor jen i p r e d v s e m v z g o d n j i h j u t r a n j i h u r a h 

in t o o b v i k e n d i h . V ju l i j u j e pr iš lo d o d v e h v l o m o v v t r g o v i n e v 

obč in i D o b r e p o l j e . Če o b č a n i o p a z i j o kakšno o s e b o , da se spreha ja 

po p a r k i r n e m p ros to ru ali se zadržu je pr i kakšni t rgov in i ali d r u g e m 

p o m e m b n e m v i t a l n e m o b j e k t u ter p o g l e d u j e v park i rna vozi la oz i 

r o m a se na kakšen d r u g nač in v e d e s u m l j i v o , naj t o n e m u d o m a 

sporoč i jo pol ic i j i te r si z a p o m n i j o č i m bo l j p o d r o b e n op i s o s e b e ter 

m o r e b i t n o p r e v o z n o s reds tvo , s k a t e r i m se je o s u m l j e n i o d p e l j a l . 

Še v e d n o u g o t a v l j a m o , da lastn ik i m o t o r n i h vozi l le - teh pr i park i 

ran ju ne zak lene jo in t a k o s a m i p r i p o m o r e j o k t e m u , da so p o t e m 

oškodovani . 

Vsi o b č a n i , ki b i kar ko l i vede l i o k a k š n e m k a z n i v e m d e j a n j u ali 

d r u g e m d o g o d k u o z i r o m a p r o m e t n i nesreč i , ali če opaz i j o stor i lce 

na de lu o z i r o m a b e g u , naj i n f o r m a c i j e p o s r e d u j e j o PP Grosup l je ali 

na t e l e f o n št. 113. Vsaka i n f o r m a c i j a , ki bi kakor kol i p r i p o m o g l a 

k izsleditvi s tor i lca, je d o b r o d o š l a , p rav t a k o pa b o m o z b o l j š i m 

s o d e l o v a n j e m m e d po l ic i jo in l o k a l n o s k u p n o s t j o doseg l i , da se 

b o d o varnos tne razmere izbol jšale, hkrat i pa t u d i v a r n o s t n o poču t je 

občanov. 

POLICIJSKA POSTAJA GROSUPLJE 
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*U t e h n O U n i O n Marija Markelj s P 
^ m Gornje Lepovce 86, RIBNICA 

tel.: 861-714 
PRODAJA NA DROBNO IN DEBELO 

POPUST. POPUST. POPUST 

v času r i b n i š k e g a s e j m a o d 4. 9. d o 9. 9. 2000 za vse b l a g o v 

t r g o v i n i T E H N O U N I O N . 

1 0 % P O P U S T za g o t o v i n o . 

P lač i lo na 5 o b r o k o v s č e k i - 5 % p o p u s t . 

S E S A L N I K I H O O V E R 1 5 % p o p u s t . 

G O S P O D I N J S K I A P A R A T I M I E L E 8% p o p u s t . 

POPUST. POPUST. POPUST 

Izkoristite enkratno priložnost in pokličite na tel. 861-714. 

AMW 
ffCASTELlCV 

V i d e m 6 4 a , 1312 V i d e m - D o b r e p o l j e 

Te l . : 0 6 1 - 7 8 0 7 - 6 5 4 G S M : 0 4 1 - 6 2 1 - 8 0 4 

servis in mehanična popravila 

avtovleka novih in poškodovanih vozil -

več vozil hkrati 

prevozi grad. in kmet. mehanizacije po 

Sloveniji in izven nje 

premontaža in centriranje avtoplaščev 

A V T O V L E K A : N O N - S T O P 

2 4 U R N A D W 

VELIKA IZBIRA LETNIH IN ZIMSKIH 
AVTOPLAŠČEV ZA OSEBNA, TOVORNA, 
POLTOVORNA VOZILA IN TRAKTORJE 
ZNAMKE: 
SAVA, SEMPERIT, DEBICA, FULDA, NOKIA, 
MICHELIN, FIRESTONE, BARUM 
ALU PLATIŠČA 

Po konkurenčnih cenah! 

"NOVO" 

P o o b l a š č e n i za polnjenje pneumat ik s p l i n o m Secur Pneus, 

kar o m o g o č a : 

* več k i lomet rov 

* več jo varnost 

* maks ima lno zmogljivost 

* kons tan ten tlak v p n e u m a t i k a h , m a n j š a o b r a b a 

pneuma t ik ter m a n j š a p o r a b a gor iva 

* d o 75% manj eksplozij g u m zaradi ogrevanja 

* z m a n j š a n j e oksidaci je z r a č n i c , venti lov, p l a š č e v in 

p l a t i š č za več kot 2 0 % 

* s tabi len tlak pri segretih g u m a h 

Delovni čas: od 8. do 12. ure in od 14. do 19. ure, 
sobota od 8. do 12. ure! 

Ustanovitelj glasila je Oblina Dobrepolje. Glavna In odgovorna urednica: Mihaela Steklasa. 
Tisk in oblikovanje: Auroragraf d. o. o. 

Glasilo izhaja enkrat mesečno v nakladi 1100 izvodov. 


